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  بیانیه226 نماینده مجلس: دولت حق ندارد
اجرای قانون لغو تحریم ها را به تأخیر بیندازد 

رفتار مدیریت شهری پایتخت درباره دستگیری های اخیر 
شعار اتاق شیشه ای اصلاح طلبان را به چالش کشید

استقبال گسترده کاربران شبکه های اجتماعی 
از تیتر »وطن امروز« در واکنش به مواضع اخیر بایدن

@vatanemrooz
در شبکه های اجتماعی

تیترهای امروز

مهدی مظهر: پس از موافقت 
رهبر انقلاب، لوایح مربوط به 
FATF بار دیگر در دس��تور کار مجمع تش��خیص 
مصلحت نظام قرار گرفت. مجمع تشخیص در این باره 
سناریو های مختلفی پیش رو دارد که منطقی ترین 
گزینه رد این لوایح اس��ت. پس از موافقت رهبری، 
لوایح مرب��وط به FATF بار دیگر در دس��تور کار 
مجمع تشخیص مصلحت نظام قرار گرفت؛ لوایحی 
که بر اساس آنها، ایران باید تصمیم بگیرد به عضویت 
۲ کنوانسیون بین المللی مبارزه با تأمین مالی تروریسم 
)CFT( و مبارزه با تأمین مالی جرائم سازمان یافته 
فراملی )پالرمو( بپیوندد یا نه. به گفته محسن رضایی، 
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام قرار است تعیین 

تکلیف این لوایح، اسفندماه به سرانجام برسد. 
سناریوهایی که مجمع تشخیص مصلحت نظام 
پیش  رو دارد، 4 سناریو است که به بررسی هر یک 

از آنها می پردازیم.
  س�ناریوی نخس�ت: پذی�رش بی چ�ون و چرای 

FATF خواسته های
با توجه به اینکه در ش��رایط تحریم، همکاری با 
FATF می تواند سبب افشای مسیرهای دور زدن 
تحریم ش��ده و فش��ارها را علیه ایران افزایش دهد، 
قطع��ا همکاری با FATF در ش��رایط کنونی یک 
اشتباه راهبردی اس��ت. این موضوع اگر چه ابتدا از 
سوی حامیان FATF انکار می شد اما در حال حاضر 
موافقان و مخالفان FATF به یک وفاق نسبی در این 
زمینه رسیده اند. از این رو سناریوی نخست نه به صلاح 
کشور است و نه طرفدار جدی در میان جریان های 

سیاسی کشور دارد.  
  سناریوی دوم: مسکوت گذاشتن این لوایح

سناریوی دیگری که قابل فرض است، مسکوت 
گذاشتن این لوایح و چشم دوختن به حوادث آینده 
است؛ این سناریو، در واقع پا گذاشتن بر همان مسیری 
است که در یکی دو سال اخیر رخ داده است. جریان 
غرب گرا در ۲ سال اخیر به دلیل آنکه فضای مجمع 
تشخیص مصلحت را مخالف این لوایح می دید، تلاش 
می کرد با به تعویق انداختن این لوایح نظر مجمع را 
به نفع خود تغییر دهد. مجید انصاری یکی از موافقان 
FATF در مجمع اعت��راف می کند به دلیل اینکه 
ممکن بود در ص��ورت رأی گیری، پالرمو در مجمع 
تشخیص مصلحت نظام رد شود، پیشنهاد داده است 

رأی گیری در این باره به تعویق افتد.  
اما باید توجه داشت مسکوت گذاشتن این لوایح 
به هیچ وجه به صلاح کشور نیست، زیرا تداوم فضای 
عدم اطمینان و عدم قطعیت، اثری جز معطل نگه 
داش��تن ظرفیت های داخلی اقتصاد ندارد. خسارت 
ناش��ی از تردی��د و بلاتکلیفی فع��الان اقتصادی و 

بتدریج ش��رطی ش��دن آنها نسبت به تصمیم های 
سیاس��ی خارج از کشور، کمتر از ضررهای ناشی از 
لیست س��یاه FATF نیس��ت. این در حالی است 
که در چنین ش��رایطی گروه های ذی نفع و سودجو 
نیز ممکن اس��ت با فرصت طلبی بخواهند در بازار و 

اقتصاد کارشکنی کنند. 
موضوع مهم دیگری که مس��کوت گذاشتن این 
لوایح در پی دارد، هزینه کردن از جایگاه رهبری است. 
اگر چه رهبر انقلاب از همان ابتدا تصمیم گیری درباره 
این لوایح را به عهده مجمع تشخیص مصلحت نظام 
قرار دادند اما تأخیر مجمع تشخیص مصلحت نظام 
در تعیین تکلیف این لوایح سبب شد عملا هزینه های 

این کار به پای رهبری نظام نوشته شود. 
  سناریوی سوم: پذیرش لوایح با قرار دادن حق تحفظ

س��ناریوی دیگ��ری که اخیرا از س��وی حامیان 
FATF دنبال می شود، پذیرش این لوایح و پیوستن 
به این کنوانس��یون ها با گذاشتن حق تحفظ است. 
منظور از حق تحفظ این اس��ت که ایران به صورت 
مشروط به این کنوانسیون ها بپیوندد. این پیشنهاد 
بتازگی از س��وی رئیس جمهور و تیم حقوقی دولت 
مطرح شده است. به گفته محسن رضایی، روحانی 
پیش��نهاد داده است برای FATF، شرط عدم ارائه 

اطلاعات دور زدن تحریم گذاشته شود.  
این سناریو نیز با دلایل و استدلال های متعددی، 
مردود بوده و قابل اجرا نیس��ت، زیرا بر اساس ماده 
19 کنوانس��یون حقوق معاهدات، حق شرطی که 
ب��ا هدف و روح معاهده در تعارض باش��د، پذیرفته 
نخواهد شد. طبق ماده یک کنوانسیون پالرمو، هدف 
از این کنوانسیون ارتقای همکاری های بین المللی در 
زمینه مبارزه با جرائم سازمان یافته فراملی است؛ بر 
این اس��اس هر شرطی از جمله شرطی که از سوی 
دولت مطرح شده است، مغایر این هدف قلمداد شده 
و پذیرفته نخواهد شد. در معاهده CFT نیز درباره 
تعریف تروریسم بیان شده است معاهده هیچ استثنایی 
را نمی پذیرد. در ماده ۶ معاهده بیان شده است که 
نباید مسائل مذهبی، نژادی، قومی و... تعریف تروریسم 
را محدود کند. لذا حق شرط در این کنوانسیون نیز 

نمی تواند کارآیی داشته باشد. 
از سوی دیگر پیوستن به کنوانسیون های پالرمو و 
CFT از جمله توصیه های FATF است و این نهاد بر 
نحوه اجرای آنها نظارت می کند. با توجه به تجربه چند 
ساله ایران در تعامل با FATF، کاملا قابل پیش بینی 
است که FATF این حد از همکاری را برای رعایت 
استانداردهای تعریف شده، کافی ندانسته و همچنان 
ایران به دلیل اجرا نکردن خواسته های FATF در 

لیست سیاه باقی خواهد ماند.
نکته قابل توجه دیگر این است که موضوع حق 

شرط در کمیسیون حقوقی و قضایی مجمع تشخیص 
مصلحت نظام در سال 9۷ مورد بررسی قرار گرفت و با 
اکثریت مطلق آرای اعضا، فاقد ارزش تشخیص داده 
شد. پس طرح مجدد این پیشنهاد و بررسی مجدد 

آن فاقد مزیت و ارزش افزوده است. 
  سناریوی چهارم: رد لوایح

اما س��ناریوی چهارم در این زمینه، رد قاطع این 
لوایح و پایان دادن به این بلاتکلیفی چند ساله است. 
اگر چه جریان غرب گرا و بازوهای رسانه ای آن همچنان 
تلاش می کنند با ایجاد رعب و وحشت نسبت به تبعات 
رد این لوایح، سیاس��ت های خود را پیش ببرند، باید 
توجه داشت این تصمیم تنها سناریوی در دسترس، 

امکان پذیر و معقول برای ایران است، زیرا: 
اولا به رغم قرار گرفتن در لیس��ت سیاه FATF از 
حدود یک سال پیش تاکنون، وضعیت تجارت خارجی 
ایران از جمله هزینه های مربوط به تراکنش های مالی و 
بانکی و وضعیت صادرات نفت، نسبت به سال گذشته 
بهبود یافته اس��ت. طبق اع��لام عبدالناصر همتی، 
رئیس کل بانک مرکزی، رش��د اقتصادی ما در نیمه  
اول سال هم در بخش نفتی و هم در بخش غیرنفتی 

مثبت شده است. 
ثانی�ا با توجه به راهب��رد دولت بایدن در قبال ایران 
که همچنان به دنبال ادامه سیاس��ت دیپلماسی با 
پش��توانه فشار است، بعید است تغییری در ساختار 
تحریم های آمریکا ایجاد شود، بنابراین افق روشنی 
برای لغ��و تحریم ها در آینده نزدی��ک وجود ندارد. 
اقدام��ات دیپلماتیک اخیر آمری��کا در رابطه با پس 
گرفتن نامه  پمپئو، وزیر سابق خارجه دولت آمریکا 
به ش��ورای امنیت س��ازمان ملل جهت بازگرداندن 
قطعنامه های تحریمی ش��ورای امنیت و همچنین 
برداش��تن محدودی��ت کنترل رفت و آم��د داخلی 
نماین��دگان ایران در نیویورک مثال خوبی در رابطه 
با این سیاس��ت است، چرا که این اقدامات به لحاظ 

تحریمی و برداشتن تحریم ها، فاقد ارزش است. 
ثالثا طیفی از موافقان FATF همچون همتی، رئیس 
بانک مرکزی، معتقدند در شرایط تحریمی ضررهای 
همکاری با FATF از منفعت آن بیشتر است. همتی 
اس��فندماه 98 با بیان اینکه با لوایح FATF موافق 
نیس��ت، توضیح داد: »ما اکنون کل تجارت خود را 
از طریق روش های غیرقابل تحریم انجام می دهیم. 
بانک های کشورهای دوس��ت همکاری جدی با ما 
ندارند ولی ما سی و پنج و نیم میلیارد دلار از اول سال 
تا حالا برای کالاهای اساسی ارز تامین کردیم؛ چگونه 
ای��ن کار را انجام دادی��م؟ پس ما روش های دیگری 
 ،FATF داریم«. در چنین شرایطی رد لوایح مرتبط با
هزینه  سیاسی زیادی را نیز متوجه مجمع تشخیص 

مصلحت نظام نخواهد کرد.

لوایح مرتبط با FATF و سناریوهای مختلف پیش روی مجمع تشخیص مصلحت نظام
یادداشت

ولادت با سعادت ابن الرضا حضرت جوادالائمه علیه السلام را به عموم شیعیان شادباش می گوییمدوشنبه         4    اسفند  1399        10   رجب   1442           22   فوریه      2021          سال  سیزدهم             شماره 3154              8 صفحه          1000 تومان          1182 سال  و   120  روز گذشت    

ینه ممکن  گز
بودجه 1400

قالیباف: مجلس از بخشی از اصلاحات مدنظر خود 
برای بودجه چشم پوشی کرد تا در این شرایط 
 اختلافات مانع شنیده شدن صدای واحد ما 
برای حل مشکلات مردم نشود

 تجربه نشان داده  دولت می تواند با اجرای بد
 و ناقص بهترین تصمیمات، اصلاحات ضروری را 
به آسیبی علیه معیشت مردم تبدیل کند

آنچه امروز پیش روی ماست بودجه مطلوب 
مجلس نیست ولی حداکثر اصلاحات ممکن 
به نفع معیشت مردم در آن اعمال شده است

 جزئیات لایحه اصلاحی بودجه 1400 
از صبح امروز  در صحن علنی مجلس بررسی می شود
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سیاسی
ناوگروه هفتادو دوم نداجا به آب های بین المللی اعزام شد

آیین استقبال از هفتاد و یکمین ناوگروه نیروی دریایی ارتش در منطقه یکم نیروی دریایی بندرعباس برگزار شد. ناوشکن البرز که در قالب هفتادویکمین ناوگروه رزمی اطلاعاتی 
نیروی دریایی ارتش عازم ماموریت شده بود، با بیش از ۷۷ روز ماموریت در آب های بین المللی و طی مسافتی بیش از 8 هزار مایل، در منطقه یکم نیروی دریایی بندرعباس با 
استقبال فرماندهان پهلو گرفت و ناو پشتیبانی خارک به منظور ادامه ماموریت محوله به همراه ناوشکن شهید بایندر به عنوان ناوگروه هفتادودوم به آب های بین المللی اعزام شد.

دوشنبه 4 اسفند 1399
وطن امروز     شماره 3154

 اگر رهبری امر کنند، آماده جهاد 
و حضور در میدان هستیم

آیت الله العظمی نوری همدانی تأکید 
ک��رد اگر رهبری امر کنن��د، علما و 
روحانیون با همان عشق و اشتیاق اوایل 
انق��لاب، در جبهه ه��ا حض��ور پیدا 
می کنند. حضرت آیت الله نوری همدانی 
از مراجع تقلید در پیامی به آیین اختتامیه نخس��تین 
جشنواره ملی پرچمداران انقلاب اسلامی، دفاع مقدس 
و مقاومت که دیروز در سالن اجتماعات دارالشفاء برگزار 
ش��د، با اشاره به اینکه کار علم و فقاهت و کار جهاد و 
حضور در میادین جن��گ از جانب خدای متعال برای 
صیانت از اسلام در نظر گرفته شده است، گفت: گاهی 
انس��ان باید با عمل به آیه ش��ریفه »نفر« برای فقاهت 
هجرت کند و گاهی نیز باید برای دفاع از کیان اسلام 
به میادین جنگ و جهاد برود. وی با بیان اینکه فقها و 
علمای راس��تین دین هیچ گاه در برابر دشمن سر خم 
نکرده و در برابر مصائب و مشکلات سست نشدند، ادامه 
داد: مقاومت در برابر سختی ها نیازمند صبر و تحمل و 
عزم راس��خ است و علما در این زمینه پیشگام بوده اند. 
آی��ت الله نوری همدانی ب��ا بیان اینکه اس��لام همواره 
می خواهد مردم را در میدان رزم و حماس��ه نگه دارد، 
عنوان کرد: امام راحل این مهم را بخوبی دریافت کرد 
و ب��ا نهض��ت خ��ودش م��ردم را ب��ه صحن��ه آورد و 
استبداد زدگان را بیدار و مجهز کرد. وی افزود: امروز هم 
اگر رهبری امر کنند، علما و روحانیون با همان عشق و 
اشتیاق اوایل انقلاب، در جبهه ها حضور پیدا می کنند. 
امام راحل در منش��ور روحانیت فرمودند سلام خدا بر 
حماسه سازان همیشه جاوید روحانیت که رساله علمیه 
و عملیه خود را با مرکب خون نوشتند. حوزه امروز نیز 
آماده جهاد است و ما آمادگی خود را برای این کار اعلام 

می کنیم. 

 تجمع دانشجویان در اعتراض 
به سفر رافائل گروسی به ایران

جمعی از دانشجویان دانشگاه های تهران در اعتراض به 
سفر رافائل گروسی، مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
به ایران تجمع کردند. دانشجویان در این تجمع که دیروز 
در مقابل سازمان انرژی اتمی برگزار شد، با در دست داشتن 
دست نوشته هایی اعتراض خود را به بدعهدی های آمریکا 
و اروپا در برجام اعلام کردند. تجمع کنندگان همچنین با 
سر دادن شعارهایی همچون »مرگ بر آمریکا«، »بایدن، 
ترامپ، اوباما؛ قاتل ملت ما« و... انزجار خود را به جنایات و 
اقدامات خصمانه آمریکا نسبت به ملت و نظام نشان دادند. 
دانشجویان همچنین با سر دادن شعارهایی خواستار اخراج 
بازرسان آژانس بین المللی انرژی اتمی از کشور شدند. علی 
ریاحی پور، مسؤول سیاسی بسیج دانشجویی دانشگاه تهران 
طی سخنانی در این تجمع از دولت خواست به موقع و به 
صورت واقعی به مصوبه مجلس شورای اسلامی در قبال 
بازرسان آژانس عمل کند. وی همچنین به انفعال آژانس 
در مقابل ترور دانشمندان هسته ای و بی تعهدی آمریکا 

اعتراض کرد. 

 امروز، خاکسپاری پیکر 
آیت الله حسینی زابلی در امامزاده صالح

مراس��م وداع و تغس��یل آیت الله سیدمحمدحسین 
حس��ینی زابلی، از اس��اتید مبرز اخلاق ح��وزه علمیه، 
دیشب در آستان مقدس امامزاده صالح)ع( برگزار شد. 
مراسم تشییع این استاد اخلاق نیز امروز از ساعت ۱۵ 
در آس��تان مقدس امامزاده صال��ح)ع( تجریش برگزار 
می شود و پیکر ایشان در این آستان آرام خواهد گرفت. 
این اس��تاد اخلاق ش��امگاه جمعه، اول اس��فندماه در 
بیمارستان میلاد بر اثر بیماری قلبی و دیابت درگذشت. 
ایشان از شاگردان حضرت امام)ره(، آیت الله  خویی )ره( و 

آیت الله سیستانی بود. 

رأی الیوم:
 راهبرد مقاومت به پیروزی ایران 

منجر شده است
روزنامه رای الیوم با اشاره به تحرکات دیپلماتیک اخیر 
در ارتباط با روابط ایران- آمریکا، در یادداش��تی آورده 
اس��ت: راهبرد صبر ایران جواب داده و قطری ها اکنون 
همانند عمانی ها در س��ال ۲۰۱۵، به دنبال وس��اطت 
میان ایران و آمریکا هس��تند. حسن مرهج، نویسنده و 
تحلیلگر فلسطینی در یادداشتی در روزنامه رای الیوم با 
اش��اره به تحرکات اخیر میان ایران و جامعه بین الملل 
نوشت: ایران با توجه به قدرتی که در زمینه های مختلف 
دارد از یک »فاصله امنیتی« محافظت کرد و همچنان از 
آن محافظت می کند که می تواند مسیر جدیدی برای 
توافق هس��ته ای باشد و می توان عنوان آن را »پیروزی 
ایران« نامید. وی نوشت: در ابتدا تمام تحرکات چند روز 
گذشته را می توان دیپلماسی نرم نامید و آن هم نقشه 
راه هسته ای است و همه می دانند که سخت است یک 
مذاکره سخت تر در رابطه با توافق هسته ای ایران شکل 
بگیرد. این نویسنده در بخشی از یادداشت خود آورده 
است: ایران خواهان بازگشت بدون شرط واشنگتن به 
برجام، برداش��تن تمام تحریم ها و عدم ورود کردن به 
برنامه موشکی و منتفی بودن موضوعات منطقه ای در 
توافق هسته ای است. وی نوشت: ایران تاکنون با اتخاذ 
راهبرد صبر و مقاومت توانسته است مشکلات را پشت 
س��ر بگذارد، بویژه اینکه تمام تحریم های سیاس��ی و 
اقتصادی علیه تهران نتوانسته است مانع پیشروی های 
هسته ای ایران شود. این نویسنده تاکید کرد: آمریکا و 
اتحادیه اروپایی بخوبی می دانند ایران امروز در موضع 
ق��درت اس��ت و به یک بازیگر مه��م و قوی در منطقه 
تبدیل شده است. به طور عملی همه از ۲ نظر به ایران 
نیازمند هستند؛ اولی رویکرد هسته ای و قدرت ایران در 
این زمینه و دیگری تس��لط ایران بر گذرگاه های آبی و 
حیاتی مهم در اقتصاد بین الملل. همه این امور به ایران 
قدرت ژئوپلیتیک می دهد و منافع واش��نگتن و اروپا و 
تمام کشورهای خاورمیانه به طور مستقیم و غیرمستقیم 
به ایران بستگی دارد، بنابراین ماهیت قدرت ایران همین 

مساله است. 

اخبار

گروه سیاسی: برخلاف خوشبینی های اولیه وزیر امور خارجه نسبت 
به سیاست های برجامی دولت جدید آمریکا و تمایل جو بایدن به 
بازگشت به برجام، حالا محمدجواد ظریف با صراحت بیشتری از 
اش��تراکات بایدن و ترامپ صحبت می کند و رئیس جمهور فعلی 

آمریکا را ادامه دهنده سیاست های ضدایرانی ترامپ می داند. 
به گزارش »وطن امروز«، رئیس  دستگاه دیپلماسی در گفت وگو 
با شبکه پرس تی وی با تأکید بر اینکه هیچ تغییری در سیاست های 
ایالات متحده آمریکا ایجاد نشده است، گفت: »هیچ چیز تغییر نکرده 
است، بایدن مدعی ش��د که سیاست »فشار حداکثری« ترامپ، 
»شکست حداکثری« بوده است، بلینکن نیز اخیراً تأکید کرد که 
آن سیاست شکست خورده است اما عملاً آنها همان سیاست را 
در پیش گرفته اند. حقیقت این است که آمریکا به تحریم اعتیاد 
پیدا کرده است... به فشار و قلدری اعتیاد پیدا کرده است«. وزیر 
امور خارجه با تأکید بر اینکه هیچ تغییری در سیاست آمریکا در 
قبال ایران ایجاد نشده است، گفت: »رئیس جمهور بایدن همچنان 
سیاست ترامپ را دنبال می کند و به ایران اجازه خرید غذا و دارو 
نداد، به صندوق بین المللی پول اجازه نداد به ایران برای خرید داروی 
»کووید-۱9« پول بدهد. به کره ای ها )سئول( اجازه نداد پولی را که 
ما در آنجا داشتیم بدهند. آمریکایی ها پول های ما را در کشورهای 
دیگر مسدود کرده اند... . این سیاست باید تغییر کند. ایران تنها زمانی 
وارد گفت وگو می شود که تحریم ها لغو شود و ایالات متحده رفتار 
خ��ود را تغییر دهد«. ظریف در ادامه با تأکید بر اینکه در صورت 
عدم بازگشت کامل ایالات متحده به تعهدات برجامی، ظرف ۲ ماه 
ایران میزان اورانیوم با درصد غنای ۲۰ را افزایش می دهد، گفت: 

این اقدامی اصلاحی در راستای برجام است. 
این اظهارات نزدیک به واقعیت از سوی مسؤول ارشد سیاست 
خارجی کشور در شرایطی بیان می شود که ظریف پیش از انتخابات 
آمریکا، پروسه بازگشت آمریکا به برجام را بسادگی یک صدور فرمان 
اجرایی از س��وی جو بایدن ارزیابی می کرد. اما از زمان اس��تقرار 
دولت دموکرات در کاخ س��فید، بایدن و تیم سیاس��ت خارجی و 
امنیت ملی اش، هیچ گونه صحبتی از اراده دولت جدید آمریکا برای 
بازگشت به برجام به میان نیاورده و به اظهارات پراکنده و مبهمی 
اکتفا کرده اند که رمزگش��ایی از آنها نشان می دهد منظور طرف 
آمریکایی صرفا بازگشت به میز مذاکرات برای حصول توافقی دیگر 
است! در آخرین مورد از این راهبرد، با وجود موج سازی خبری که 
طی روزهای پنجشنبه و جمعه گذشته مدعی بود بایدن بازگشت 
آمریکا به توافق هسته ای را در اجلاس مونیخ رسما اعلام می کند 
اما رئیس جمهور آمریکا در اولین موضع گیری رسمی خود درباره 
ایران نه از بازگش��ت به برجام گفت و نه صحبتی از لغو تحریم ها 
کرد و صرفا از تمایل ایالات متحده برای گفت وگو در چارچوب ۵+۱ 
درباره کشورمان خبر داد و البته ایران را عامل بی ثباتی منطقه خواند. 

بررس�ی حضور آمریکا در نشست هسته ای توسط وزارت  ■
امور خارجه

در همین حال معاون سیاسی وزارت امور خارجه شنبه شب در 
گفت وگوی ویژه خبری شبکه ۲ به بیان آخرین مواضع هسته ای 
ایران و خروج از پروتکل الحاقی پرداخت. عباس عراقچی در بخشی 
از این گفت وگو درباره اظهارات »جوزپ بورل« مس��ؤول سیاست 

خارجی اتحادیه اروپایی نیز بیان کرد: الان آقای بورل اعلام کرده 
آمادگ��ی دارد از اعضای فعلی برجام یعنی ۱+۴ و ایران برای یک 
جلسه غیررسمی و از آمریکا به عنوان میهمان برای تدوین نقشه 
راه آینده دعوت کند. وی با بیان اینکه بورل با موضع ایران کاملا 
آشناست، افزود: ما در حال بررسی این پیشنهاد بورل هستیم و با 
بقیه دوستان و شرکای خود مثل چین و روسیه در حال مشورت 
هستیم ولی علی الاصول تصور می کنیم بازگشت آمریکا به برجام و 

اجرای تعهداتش و لغو تحریم ها به مذاکره ای نیاز ندارد. 
این دیپلمات ارشد خاطرنشان کرد: ما به صورت اصولی نیاز به 
گفت وگو نداریم. ممکن است برخی گفت وگوهای فنی و ترتیبات 
عملیاتی نیاز باشد و تشکیلات بورل می تواند ترتیبات آن را بدهد. 
به صورت اصولی احتیاجی به گفت وگو نیست. ما در حال بررسی 

پیشنهاد بورل هستیم و بعد از بررسی اعلام می کنیم. 
ادعای بررسی پیشنهاد مسؤول سیاست خارجی اتحادیه اروپایی 
در حالی است که آمریکا اردیبهشت ماه 9۷ به صورت رسمی از برجام 
خارج شده و به مشارکت خود در برنامه جامع اقدام مشترک پایان 
داده است و دیگر عضوی از برجام به حساب نمی آید. دونالد ترامپ 
هنگام خروج کشورش از برجام از کلمه Withdraw استفاده کرد 
اما مقامات آمریکایی سعی دارند با زیرکی در قالب جلسات ۵+۱، 
موضوع هس��ته ای ایران را پیش بکشند ولی همان طور که حسن 
روحانی، تیم مذاکره کننده ایرانی و برخی کش��ورها پس از خروج 
غیرقانونی آمریکا از برجام اعلام کردند جلسات هسته ای میان ۱+۴ و 
ایران در قالب نشست کمیسیون مشترک برجام خواهد بود، بنابراین 
جلس��ه ۱+۵ و ایران درباره موضوع هسته ای و برجام اساسا دیگر 
موضوعیتی ندارد، اگر قرار شود جلسات با محور موضوع هسته ای 
بار دیگر در قالب ۱+۵ و ایران برگزار شود، این آمریکاست که در قدم 
نخست باید به صورت رسمی و علنی بازگشتش به برجام را اعلام 
کند و واضح است که اعلام رسمی دولت بایدن مبنی بر بازگشت 
به میز مذاکره از نظر ایران به معنای بازگشت این کشور به توافق 
هسته ای نیست که تهران با آن موافقت کند. ایران همان طور که 

رسما اعلام کرده زمانی حضور آمریکا در میز مذاکرات را به رسمیت 
می شناسد که کاخ سفید »لغو تحریم ها« را به صورت مؤثر اجرایی 
کند، بنابراین تا آن زمان یعنی ارزیابی و راستی آزمایی تهران از لغو 
تحریم های آمریکا، مقامات ایرانی نباید در هیچ یک از جلسات ۵+۱ 
شرکت کنند و این جلسات را به رسمیت بشناسند.  با این وصف 
پیشنهاد جوزپ بورل مبنی بر تشکیل جلسه غیررسمی با حضور 
آمریکا به عنوان میهمان برای تدوین نقشه راه آینده حتی محلی 
برای بررسی ندارد و تشکیل نشست برجام با یک نام و نشان دیگر 
است. این همان مساله ای است که مشاور امنیت ملی کاخ سفید 
در مصاحبه با »کریستین امانپور« مجری شبکه سی ان ان گفت. 
»جیک س��الیوان« در این باره اظهار کرد: دیپلماسی باید بخشی 
از تلاش ها برای حل مش��کلات با ایران باشد. سالیوان با اشاره به 
این موضوع که جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا از آنها خواسته تا 
با دعوت اتحادیه اروپایی برای آغاز مباحث پیرامون ایران موافقت 
کنند، گفت: فکر می کنم دس��تیابی به ی��ک راه  حل دیپلماتیک 
امکانپذیر است؛ مساله این است که پشت یک میز بنشینیم اما این 
فقط شروع یک مرحله است. باید با کشورهای عضو دائم شورای 
امنیت به اضافه آلمان بحث کنیم که چگونه می توانیم ایران را به 
تعهداتش ذیل برجام بازگردانیم. وی در ادامه افزود: در نهایت این 
به تصمیم ایران بستگی دارد که چگونه بخواهد به دنیا نشان دهد 
برنامه هسته ای این کشور صلح آمیز است.  سالیوان در ادامه اضافه 
کرد، آنچه ما بارها گفته ایم این است که هر زمان ایران به تعهداتش 
در چارچوب توافق برگردد واشنگتن آماده است همان کار را انجام 
دهد. چیزی که در حال حاضر نگران کننده است این است که ایران 
در حال حرکت به سمت اقدامات بیشتر برای عدم همکاری با آژانس 

بین المللی انرژی اتمی است. 
دیدار گروسی با ظریف و صالحی ■

»رافائل گروسی« مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی که به 
درخواست خودش و به منظور دیدار و گفت وگو با مقامات ایرانی 
به تهران س��فر کرده، در ادامه رایزنی هایش بعدازظهر یکشنبه با 

حضور در محل وزارت امور خارجه با محمدجواد ظریف، وزیر امور 
خارجه جمهوری اسلامی ایران دیدار کرد و به گفت وگو نشست. 

وی دی��روز همچنین با حضور در محل س��ازمان انرژی اتمی 
با علی اکبر صالحی، رئیس س��ازمان ان��رژی اتمی دیدار کرد و به 
گفت وگ��و پرداخت. »کاظم غریب آبادی« س��فیر و نماینده دائم 
جمهوری اس��لامی ایران نزد س��ازمان های بین المللی در وین و 
نماینده ایران در آژانس، در توئیتی با اش��اره به مذاکرات یکشنبه 
رافائل گروسی، مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی با علی اکبر 
صالحی، رئیس سازمان انرژی اتمی در تهران نوشت: ایران و آژانس 
گفت وگوهای مفیدی را بر اساس احترام متقابل داشتند که نتایج 

آن منتشر خواهد شد. 

ظریف: بایدن همچنان سیاست ترامپ را دنبال می کند

اذعان ظریف به آمریکا آمریکاست

گروه سیاسی: رئیس ستاد کل نیروهای مسلح با اشاره به 
تحرکات صورت گرفته در منطقه در ماه های پایانی دولت 
ترامپ گفت: در این بازه زمانی ۱۰ رزمایش نظامی در سراسر 

کشور برگزار شد. 
سرلشکر باقری در جریان سفر به قم و دیدار با آیت الله 
العظمی نوری همدانی، با اشاره به تحرکات صورت گرفته در 
منطق��ه در ماه های پایانی دولت ترامپ، گفت: در این بازه 
زمانی به امر فرماندهی معظم کل قوا، نیروهای مسلح نسبت 
به برگزاری ۱۰ رزمایش در سراسر کشور اقدام کردند و با 
وجود اینکه برنامه ریزی قبلی برای برگزاری این رزمایش ها 
وجود نداشت ولی شاهد بودیم که این رزمایش ها پس از 
ابلاغ با قدرت برگزار شدند. وی در ادامه با بیان اینکه این 
رزمایش ها در حوزه های مختلف موشکی، هواپیماهای بدون 
سرنش��ین، دریایی و پدافند هوایی برگزار شد، تاکید کرد: 
برگزاری این رزمایش ها سبب شد شیطنت های دشمن در 
منطقه پایان یابد و آنها مجبور به ترک منطقه شوند. سرلشکر 
باقری با تاکید بر اینکه با مدیریت رهبر معظم انقلاب اسلامی 
ان شاءالله با کاهش تحریم ها و عقب نشینی دشمن روبه رو 
خواهیم شد، خاطرنشان کرد: ملت ایران همچون گذشته 
به برکت خون شهیدان سربلند و سرافراز در مسیر دفاع از 
آرمان های خود ایستاده است. وی یادآور شد: آمریکایی ها 
امروز به دنبال این هس��تند که با حداقل امتیاز به برجام 

بازگردند و این مس��اله نشان دهنده اقتدار چشمگیر نظام 
مقدس جمهوری اسلامی ایران است. 

سرلشکر پاس��دار محمد باقری با بیان اینکه نیروهای 
مس��لح در ۲ س��ال اخیر با فش��ارهایی از سوی دشمن و 
مواردی چون خروج از برجام، تشدید تحریم ها و به تناوب، 
تش��دید فش��ارهای نظامی و دفاعی مواجه بوده اند، بیان 
کرد: با فرماندهی رهبر معظم انقلاب اسلامی و تلاش های 
صورت گرفته، شاهد این هستیم که دشمنان نظام اسلامی 
با خفت منطقه را ترک کرده و آرزوهای آنها نقش بر آب 
شد. وی با بیان اینکه وظیفه نیروهای مسلح در کنار دفاع 
و امنیت در یک س��ال اخیر، مقابله با شیوع ویروس کرونا 
بوده است، تصریح کرد: پذیرش بیماران در ۵8 بیمارستان 
و ایجاد قرنطینه از جمله اقدامات این نیرو برای جلوگیری 

از شیوع بیشتر بیماری بوده است. 
سرلشکر باقری در ادامه اجرای »طرح غربالگری سپهبد 
ش��هید قاسم سلیمانی« را مورد توجه قرار داد و گفت: در 
این طرح 8۰ درصد مردم غربالگری شده اند و اجرای این 
طرح توسط بسیجیان، کنترل بیماری را به دنبال داشته 
است. وی یادآور شد: اگر اجرای چنین طرحی در دستور 
کار نبود امروز شاهد کاهش میزان فوتی ها از ۵۰۰ نفر در 
روز به کمتر از 8۰ نفر نبودیم و شاید تعداد تلفات به اعداد 

بسیار بالا رسیده بود. 

گروه سیاس�ی: س��خنگوی ش��ورای نگهبان در ارتباط 
با الکترونیکی ش��دن انتخابات ریاس��ت جمهوری که در 
ماه ه��ای اخی��ر موضوع آن مطرح ش��ده ب��ود، گفت: ما 
مخالفتی با انتخابات الکترونیک نداشته و نداریم، فقط لازم 
اس��ت زیرساخت های فنی آن آماده شود و هر زمان این 
زیرساخت ها مهیا شود، آماده انجام آن هستیم. عباسعلی 
کدخدایی در اختتامیه ایده نگاری بحران کرونا و مشارکت 
در انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰، در جمع خبرنگاران 
گفت: مشارکت حداکثری و حضور پرشور مردم همیشه 
یکی از مس��ائل مهم نزد مسؤولان بوده است. با توجه به 
اینکه یک س��ال درگیر ویروس کرونا بوده ایم، لازم است 
اقدامات پیشگیرانه برای مبارزه با ویروس کرونا انجام شود. 
وی در ادامه افزود: در ش��ورای نگهبان با توجه به اینکه 
س��لامتی مردم برای ما اهمیت دارد، تصمیم گرفتیم از 
مردم و نخبگان نظرخواهی کنیم و ببینیم چه راهکارهایی 
پیش��نهاد می دهند. ۳ گروه از نخب��گان امروز ایده های 
خوبی داشتند و امیدوار هستیم مسؤولان در آینده نیز از 
این راهکارهای نخبگان استفاده کنند. سخنگوی شورای 
نگهبان در ارتباط با عملیاتی شدن این ایده ها گفت: اجرای 
راهکارهای عملی این ایده ها به وزارت کشور برمی گردد 
و ما نیز در شورای نگهبان اقدامات لازم را انجام خواهیم 
داد. کدخدای��ی در رابطه با الکترونیکی ش��دن انتخابات 

تصریح کرد: بحث الکترونیکی شدن انتخابات بحث فنی 
میان ش��ورای نگهبان و وزارت کشور است و هر زمان به 
جمع بندی برس��یم و بستر فراهم شود انجام خواهد شد. 
وی خاطرنشان کرد: ما مخالفتی با انتخابات الکترونیک 
نداشته و نداریم، فقط لازم است زیرساخت های فنی آن 
آماده ش��ود و هر زمان این زیرساخت ها مهیا شود، آماده 
انجام آن هس��تیم. البته هنوز زیرس��اخت های انتخابات 

الکترونیک فراهم نشده است. 
گفتنی اس��ت وزیر کش��ور نیز روز گذشته در جریان 
نشس��ت ویدئوکنفرانس��ی ب��ا اس��تاندار، فرمان��داران و 
بخش��داران استان اردبیل، گریزی به انتخابات ۱۴۰۰ زد 
و از لزوم مشارکت گسترده عمومی در این میدان گفت. 
رحمانی فضلی با بیان اینکه امنیت، معیش��ت، سلامت و 
انتخابات ۴ اولویت این وزارتخانه در ماه های آتی اس��ت، 
گف��ت: هنوز فض��ای عمومی جامع��ه در بحث انتخابات 
مشارکت جویانه نشده است و هنوز افکار عمومی حساسیت 
زیادی به آن نشان نداده اند. گروه ها و احزاب نیز حرکت 
متقنی نسبت به این موضوع نداشته اند. البته با فرمایشات 
مقام معظم رهبری و درایت و حکمت ایشان در این زمینه 
که تصمیم خوبی اتخاذ و ابلاغ کردند، باید همه دستگاه ها 
و نهادها، عوامل مشارکت جویانه از جمله تشویق به رقابتی 

شدن انتخابات را پیگیری کنند. 

سرلشکر باقری از دستور رهبر انقلاب برای برگزاری مانور نظامی در روزهای پایانی دولت ترامپ خبر داد

خنثی سازی تهدیدات لحظه آخری
سخنگوی شورای نگهبان:

و فراهم نشده است زیرساخت های فنی انتخابات الکتر

گروه سیاسی: تیتر نس��خه روز شنبه »وطن امروز« با واکنش 
گسترده افکار عمومی و مخاطبان روزنامه همراه شد. در چند ماه 
گذشته و بویژه در هفته های منتهی به انتخابات ریاست جمهوری 
آمریکا، بسیاری از رسانه های غرب گرا در داخل تلاش کردند با 
ساختن تصویری منجی گونه از کاندیدای حزب دموکرات، رای 
آوردن بایدن را به مثابه نقطه پایانی بر تحریم های آمریکا علیه 
کشورمان توصیف کنند. با این حال از زمان آغاز به کار دموکرات ها 
در کاخ سفید، بار دیگر اثبات شد که اساسا رویکرد بایدن، نامزد 
حزب دموکرات آمریکا چیزی جز ادامه همان رویکرد ترامپ در 
پوششی دیگر نیست؛ سخنان جمعه شب بایدن در اجلاس امنیتی 
مونیخ به ش��کلی واضح پرده از یکسانی رویکرد بایدن و ترامپ 
برداشت. در این شرایط تیتر »بفرمایید جو« شماره شنبه روزنامه با 
استقبال غافلگیرکننده مخاطبان »وطن  امروز« روبه رو شد. تا جایی 
که شنبه و یکشنبه هزاران توئیت با استفاده از هشتگ »بفرمایید 
جو« در شبکه های اجتماعی منتشر و حتی در ساعاتی از روز 
شنبه نیز تبدیل به ترند نخست توئیتر فارسی شد. پیش از این 
و در جریان انتشار شماره ۳۰۰۰ »وطن امروز« بود که مخاطبان 

روزنامه، هش��تگ »وطن امروز« را 
تبدیل به ترند نخست توئیتر فارسی 
کردند. کاربران شبکه های اجتماعی 
با استفاده از هشتگ »بفرمایید جو« 
به تحلیل رفتار دولت جدید آمریکا 
در قبال ایران پرداخته و آن را نشان 
ماهیت ثابت کاخ س��فید در دوره 
زمامداری رؤس��ای جمهور مختلف 

این کشور دانستند. 
یکی از کاربران با انتشار تصویر صفحه نخست شماره شنبه 
»وطن امروز« نوش��ت: »۳ امتیاز خود فن، ۳ امتیاز هم زیبایی 

اجرای فن«.
برخی از توئیت هایی که با این هش��تگ منتشر شده اند به 
شرح ذیل است: »در اینکه بایدن همان سیاست های ترامپ را 
اجرا می کند شکی نیست، اینکه باز هم برخی در داخل از این 
سیاست دست مخملین سردمداران آمریکا عبرت نمی گیرند باید 
شک کرد. البته همه باید بدونیم که سگ زرد برادر شغاله«، »جو 

بایدن نشان داده دقیقا مسیر ترامپ 
را با ادبیات دیگري در پیش گرفته 
است«، »این هم از دولت بایدن که 
می گفتید اگه بیاد مش��کلات حل 
میشه مگه بایدن فرشته نجاته، اگه 
هس��ت بفکر مردم خودش باشه«، 
»دولت روحانی، آیا هنوز برای شما 
واضح و روش��ن نیس��ت که آمریکا 
دشمن قسم خورده ملت ایران است، 
هیچ گاه دلسوز مردم ما نبوده و نخواهد بود«، »متهم کردن ایران 
به بی ثباتی در منطقه از یک س��و، لغو مکانیسم ماشه از سوی 
دیگر و پذیرفتن پیشنهاد میانجیگری تروئیکای اروپایی بدون هر 
گونه اقدام عملی برای لغو تحریم ها، همگی نشان از این است 
که بایدن نیز مانند ترامپ به تحریم غیرانسانی و مکانیسم فشار 
حداکثری اعتقاد دارد«، »مواضع آمریکایی ها در چند روز اخیر 
و بویژه سخنرانی بایدن در کنفرانس مونیخ مؤید این امر است 
که کاخ سفید در حال مطرح کردن ایده ترامپ در قالبی جدید 

است. آنها کماکان از تحریم به عنوان ابزار غیرانسانی آمریکایی ها 
علیه ملت ایران استفاده خواهند کرد«، »بایدن همان اوباما است!! 
یادمان نرود رژیم تحریم های جدید علیه ایران دستپخت دولت 
اوباماست که جو بایدن در آن دولت معاون بود«، »یادمان نرفته 
قرارداد ننگین برجام توسط دولت دموکرات ها بسته شد و بایدن 
معاون اوباما بود. این شوی رسانه ای جدید جو بایدن یه ترفند 
نخ نما شده است که همیشه نزدیک انتخابات ایران اتفاق می افتد، 
دموکرات ها خوب می دانند برای اجرای برنامه های خود در ایران 
به یه دولت همس��و احتیاج دارند« و... یقینا اعتماد و استقبال 
مخاطب��ان »وطن امروز« از تیتر »بفرمایید ج��و« در روزگاری 
که بس��یاری مدعی به پایان رس��یدن دوره رسانه های مکتوب 
هستند، بزرگ ترین مشوق برای تحریریه این روزنامه به شمار 
می رود. رسالت جریان انقلابی در شرایط حساس کنونی ایجاب 
می کند رسانه های انقلابی و بدنه مردمی جریان انقلابی بیشترین 
روشنگری را برای اعتبارزدایی از گزاره های جریان غرب گرا داشته 
باشند و مانع تکرار تجربه های پرهزینه و شکست خورده ای شوند 
که در سایه اعتماد به آمریکا به مردم ایران تحمیل شده است. 

استقبال گسترده کاربران شبکه های اجتماعی از تیتر »وطن امروز« در واکنش به مواضع اخیر بایدن

#  بفرمایید _جو ترند   توئیتر فارسی

 دولت حق ندارد اجرای قانون 
لغو تحریم ها را به تأخیر بیندازد

۲۲۶ نماینده مجلس در بیانیه ای با استناد به طرح »اقدام 
راهبردی برای لغو تحریم ها« یادآور شدند مسؤولان دولتی 
ایران در صورت عدم رفع تحریم ها باید از 5 اسفندماه اجرای 
پروتکل الحاقی را متوقف و بازرسی های آژانس بین المللی 
را صرفا محدود به نظارت های پادمان کنند. متن بیانیه ۲۲۶ 
نماینده مجلس درباره طرح مجلس به این شرح است: »بعد 
از توافق برجام در سال 94 امید می رفت طرف های غربی از 
جمله آمریکا و کشورهای اروپایی با صداقت با ملت ایران 
برخ�ورد کرده و به تعهدات خود عمل کنند. به رغم اینکه 
آژان�س بین المللی انرژی اتم�ی در فواصل مختلف 15 بار 
تاکی�د کرده که ایران به تعه�دات برجامی خود به صورت 
کامل عمل کرده است متاسفانه شاهد بودیم که دشمنان 
ملت ایران به هیچ یک از تعهدات خود عمل نکرده و با اینکه 
قرار بود در روز اجرا یعنی ۲۷ دی 1394 تحریم های بانکی و 
نفتی برداشته شود متاسفانه بر مقدار تحریم ها افزوده شد. 
روند آسیب به ملت ایران و افزایش تحریم ها به بهانه های 
مختلف که از زمان اوبامای دموکرات آغاز شده بود منجر به 
خروج ترامپ جمهوری خواه از برجام در اردیبهشت 139۷ 
شد. متاسفانه اجرای تعهدات یک طرفه از سوی مسؤولان 
وطنی به مدت 5 سال ادامه یافت تا اینکه مجلس انقلابی 
در دفاع از منافع ملت ایران تصمیم گرفت طرح مهم اقدام 
راهبردی برای لغو تحریم ها را با ۲51 رای مثبت در 11 آذرماه 
99 تصویب کند.  در راس�تای دفاع از حقوق هسته ای و با 
وادار کردن دشمنان ملت به برداشتن تحریم های ظالمانه و 
به تبع آن گشایش اقتصادی مقرر شده است که غنی سازی 
۲۰ درصدی آغاز و نیز با اعطای مهلت ۲ ماهه به آمریکا و 
3 کش�ور اروپایی برای برداشتن تحریم ها در صورت عدم 
صداق�ت و ع�دم انجام تعه�دات ملت ایران در راس�تای 
اج�رای بندهای ۲۶ و 3۶ برج�ام و بند 13 قطعنامه ۲۲31 
اجرای داوطلبانه پروتکل الحاقی را متوقف کند.  بنابراین 
همه مسؤولان از جمله مدیران دولتی موظفند در صورت 
ع�دم رفع تحریم ها اجرای داوطلبانه پروتکل الحاقی را از 
اسفندماه 99 متوقف و بازرسی های آژانس را صرفا محدود 
به نظارت های س�ازمان نمایند. ما نماین�دگان ملت ایران 
اطمینان می دهیم که در دفاع از حقوق مردم کوتاه نیامده 
و بدون رفع تحریم ها که قابل راستی آزمایی از سوی ملت 
ایران باشد ایران سربلند و قوی گام های پیشرفته صنعتی 

و هسته ای خود را متوقف نخواهد کرد«.



گ�روه اقتص�ادی: لایح��ه بودجه 1400، داس��تان پرپیچ و 
خمی داشت. این لایحه از همان روزهای ابتدایی تقدیم به 
مجلس دوست داشتنی نبود. نمایندگان مجلس در نخستین 
واکنش های رسانه ای پس از رویت آن قریب به اتفاق تصمیم 
به رد کلیات داش��تند اما دی��ری نپایید که خبری مبنی بر 
توافق رئیس جمهور و رئیس مجلس برای اصلاح بودجه در 
مجلس مشروط به پذیرش صددرصدی دولت منتشر شد و 
توپ بودجه به زمین کمیسیون تلفیق افتاد. این کمیسیون 
قری��ب به 40 روز دس��ت به اصلاح بودجه زد. با رس��انه ای 
ش��دن جزئیات این اصلاحات ناگهان دولت از موضع قبلی 
خود عقب نش��ینی کرد. دولتی ها که تا پیش از این پذیرفته 
بودند در صورتی که کلیات تایید شود هر گونه اصلاحی را 
می پذیرند ادبیات خود را تغییر داده و گفتند تغییر در شاکله 
بودجه پذیرفتنی نیست. این موضع چندین بار توسط بالاترین 
مقام های دولت از جمله شخص رئیس جمهور مطرح شد. در 
این ش��رایط نمایندگان در این دوگانه  قرار گرفتند:  بودجه 
خوبی که قرار اس��ت به بدترین شکل توسط قوه مجریه ای 
که هیچ اعتقادی به آن ندارد اجرا شود یا بودجه بد دولت. 
در این شرایط نمایندگان با رد کلیات لایحه بودجه، دولت 

را وادار ب��ه اص��لاح بودجه ب��د کردند. با ای��ن اتفاق برخی 
اصلاحات مورد نظر مجلس توسط دولت تقریر و در صحن 
علنی تصویب ش��د اما در هر صورت لایحه بودجه اصلاحی 
با بودجه مطلوب فاصله معناداری داشت. موضوع اینجاست 
در صورتی که مجلس بر اصلاحات خود پافش��اری می کرد 
مسلما دولتی ها این اصلاحات را بدرستی انجام نمی دادند و 

این اتفاق به معیشت مردم آسیب می زد. 
از سوی دیگر اگر نمایندگان به رد کلیات هم ادامه می دادند 
و روند بودجه ریزی سال 1400 به هر ترتیبی ادامه دار می شد، 
باز هم متضرر از این شرایط مردم بودند. تجربه نشان داده است  
بودجه های چنددوازدهمی آسیب های بسیاری به دنبال دارد.

ب��ه گزارش »وط��ن امروز«، اصلی تری��ن دلیل رد کلیات 
لایحه بودجه در اولین رأی گیری کلیات، حمایت از معیشت 
مردم در ماه های آخر دولت روحانی بود؛ نباید فراموش کنیم 
که دولتی ها در زمان اصلاحات لایحه توس��ط کمیس��یون 
تلفیق بارها و بارها به صورت مستقیم و غیرمستقیم بر عدم 
اجرای مصوبات کمیس��یون تلفیق تاکید کرده بودند. حسن 
روحان��ی چندین بار نمایندگان مجل��س را بر عدم پذیرش 
بودج��ه در صورتی که ش��اکله آن تغییر کن��د، تهدید کرد. 

رئیس جمهورچندی پیش با اشاره به اینکه دولت تغییر شاکله 
بودجه را نمی پذیرد، گفت: دولت با هر گونه تغییری در لایحه 
بودجه که آثار تورمی داشته و معیشت مردم را دچار مشکل 
کند، مخالف است. وی گفت: دولت با هدف آرامش بخشی به 
بازار و اقتصاد کشور، با برنامه ریزی جهت زمینه سازی ثبات در 
حوزه توسعه ای و معیشت مردم در سال جاری، تبعات جنگ 
اقتصادی را به حداقل رسانده و آثار تحریم ها را با حداکثر توان 
خنثی کرده اس��ت. روحانی تاکید کرد: سخنانی که علامت 
افزایش قیمت در س��ال آین��ده را به بازار بدهد، بلافاصله به 
طور مستقیم، فشار بر اقشار کم درآمد را افزایش می دهد و در 
شرایطی که همه عوامل، روند کاهش تورم را نشان می دهد، 
نباید مجددا به التهاب تورمی دامن  زده شود. روحانی اظهار 
داشت: دولت در عین حال که آمادگی خود را برای تعامل و 
همکاری با مجلس اعلام کرده است، وظیفه خود می داند بر 
اساس شناخت عملیاتی و عینی از نیازها و اقتضائات اقتصاد 
جامعه و همچنین الزامات معیشتی و توسعه ای کشور، تغییر 

شاکله بودجه را نپذیرد. 
محمود واعظ��ی، رئیس دفت��ر رئیس جمهور هم چنین 
اظهاراتی بیان کرده بود. وی در این باره گفته بود: اگر شاکله 

لایح��ه بودجه تغییر کند، دولت نمی تواند این لایحه را اجرا 
کند؛ تلاش ما این است که با مجلس برای تدوین یک بودجه 

کارشناسی و خوب تفاهم کنیم. 
با این تفاسیر بیم این وجود داشت که دولتی ها یا به طور 
کلی اصلاحات کمیسیون تلفیق را انجام ندهند یا به بدترین 
شکل ممکن آن را اجرایی کنند که در هر ۲ حالت بیشترین 
آسیب نصیب مردم و معیشت آنها می شد. برای مثال سیاست 
حذف یارانه غیرمستقیم ارز 4۲00 و جایگزینی آن با یارانه 
مستقیم نقدی احتیاج به درایت و مدیریت خاصی دارد که 
اگر اجرا کننده سیاس��ت با آن موافق نباشد، می تواند فاجعه 

بزرگی را رقم بزند.
چشم پوشی از اختلافات ■

حالا این موضوع مورد تاکید رئیس مجلس شورای اسلامی 
هم قرار گرفته است. محمدباقر قالیباف دیروز در این باره گفت: 
دولت با اصلاح لایحه بودجه یک گام به سمت تعامل با مجلس 
برداشت و مجلس نیز در این راستا چندین گام برداشت و از 
بخشی از راهکارها و اصلاحات مدنظر خود چشم پوشی کرد 
تا در این شرایط اختلافات مانع از شنیده شدن صدای واحد 
ما برای حل مشکلات مردم نشود. وی گفت: بودجه کل کشور 
وارث چند دهه عملکرد اقتصادی دولت هاست و بخش قابل 
توجهی از اش��کالات ساختاری و اقتصادی کشور به علت در 
اولویت نبودن اصلاح ساختار بودجه است. قالیباف ادامه داد: 
لایحه بودجه س��ال 1400 هم طبق همین عادت دیرینه و 
حتی بیش��تر از اشکالات ساختاری مرسوم، دارای اشکالات 
جدی بود و معیش��ت مردم را در معرض آسیب قرار می داد. 
کمیسیون تلفیق اصلاحات مهمی در این لایحه اعمال کرد 
و راه تحول بودجه به نفع مردم را به دولت نشان داد ولی در 
نهایت دولت مجری بودجه اس��ت و تجربه نشان داده دولت 
می تواند با اجرای بد و ناقص بهترین تصمیمات هم، فرصت 
اصلاحات ضروری را به آسیبی علیه معیشت مردم تبدیل کند، 
ب��ه همین جهت نمایندگان محترم مجلس تصمیم گرفتند 
اصلاحات بودجه بر عهده دولت گذاش��ته ش��ود و مسؤولان 
اجرای��ی با توجه به توان و اراده فعلی دولت تغییرات لازم را 

در لایحه اصلاحی اعمال کنند. 
وی افزود: در نتیجه این فرآیند و رایزنی های انجام ش��ده، 
خوشبختانه دولت محترم نیز بخشی از این اصلاحات مورد 
نظر را اعمال کرد. آنچه امروز پیش روی ماست، بودجه مطلوب 
مجلس نیست ولی با توجه به ظرفیت های اجرایی و در تعامل 
با دولت حداکثر اصلاحات ممکن به نفع معیشت مردم در آن 
اعمال شده است. قالیباف همچنین با اشاره به حادثه زلزله 
در استان کهگیلویه وبویراحمد اظهار کرد: زلزله در شهرستان  
دنا و در ش��هر سی سخت مشکلات فراوانی برای مردم صبور 
این مناطق ایجاد کرده و ضروری است دولت و دستگاه های 
اجرایی سریعا نسبت به رفع تمام مشکلات مردم این مناطق 
به خصوص بازسازی منازل آنها اقدام کنند. تلاش و پیگیری 
نمایندگان محترم و پرتلاش اس��تان کهگیلویه و بویراحمد 
برای پیگیری مشکلات مردم قابل تقدیر است. رئیس مجلس 
شورای اسلامی خاطرنشان کرد: لازم است کمیسیون عمران 
سریعا با تشکیل کارگروه ویژه و با حضور در مناطق زلزله زده بر 
روند رسیدگی دستگاه های اجرایی به مشکلات مردم نظارت 
کرده و گزارش نظارت مربوطه را جهت استحضار نمایندگان 

محترم و قرائت در صحن مجلس ارائه کند.
بر این اس��اس قرار اس��ت لایحه بودج��ه دولت به علاوه 
پیشنهادات نمایندگان مجلس از امروز در ۳ شیفت در صحن 

علنی بررسی شود.

مرغ فروشان قطعه فروش شدند
قطعه فروش��ی صنعت مرغ، حرفه جدیدی است که 
این روزها با گران ش��دن مرغ و خط و نش��ان کش��یدن 
سیس��تم های نظارتی، طرفداران زیادی پیدا کرده است. 
بسیاری از مغازه های سطح شهر تهران به جای اینکه مرغ 
کامل بفروشند، قطعات مرغ را با قیمت های بالاتر و گاه 
بیش از ۲برابر نرخ مصوب دولتی می فروشند. همان طور که 
پیداست مغازه داران به دلیل اینکه مرغ را از میدان بهمن 
گرا ن تر می خرند آن را قطعه قطعه می فروشند تا با فرار 
از جریمه بازرس��ان و فروش با قیمت بالا، سودی هم به 
جیب بزنند. سیستم بازرسی تنها برای گران فروشی مرغ 
کامل جریمه و اخطار و تذکر می دهد و فروشندگان نیز با 
استفاده از این روزنه و جای فرار، مرغ را قطعه قطعه کرده 
و به قیمت بالاتری می فروشند و به این نحو از جریمه های 

احتمالی هم در امان می مانند. 

 واریز 71 میلیارد دلار
 به صندوق توسعه 

بررس��ی آمارهای ف��روش نفت و میعان��ات گازی و 
فرآورده های نفتی نش��ان می دهد دولت روحانی تا پایان 
تیرماه امسال ۳۶۵ میلیارد دلار درآمد ارزی کسب کرده 
که کمتر از ۷1 میلیارد دلار از این رقم به صندوق توسعه 
ملی واریز شده است. طبق اطلاعاتی که فارس از سازمان 
برنامه و بودجه منتش��ر کرده، از سال 9۲ تا پایان 4 ماه 
ابتدایی 99 در عمل و به صورت متوس��ط، دولت سالانه 
18/9 از درآمدهای ارزی ناش��ی از صادرات نفت و گاز را 
به صندوق توسعه ملی واریز کرده است. بر اساس قوانین، 
منابع ارزی حاصل از صادرات نفت )نفت خام و میعانات 
گازی( و گاز پس از کسر سهم ماده 1۲ قانون رفع موانع 
تولید، بین شرکت ملی نفت ایران )14/۵ درصد(، صندوق 

توسعه ملی و دولت تقسیم می شود. 

ظرفیت تأمین غذایی۳۰۰ میلیون نفر 
در بخش کشاورزی

عض��و کمیس��یون کش��اورزی، آب، منابع طبیعی و 
محیط زیست مجلس شورای اسلامی ضمن تاکید بر اینکه 
ظرفیت کشاورزی کشور به  گونه ای است که اگر درست 
بهره برداری شود، توانایی تامین غذای ۳00 میلیون نفر را 
دارد، اظهار کرد: شخصی که سال ها سکاندار کشاورزی 
کشور بوده با بی توجهی به ظرفیت های کشاورزی اعلام 
می کند ظرفیت کشاورزی ما برای ۳۵ میلیون نفر است؛ 
آیا واقعا نمی دانند ما یک کشور 4 فصل داریم؟ علیرضا 
عباسی افزود: مساحت کشور ایران حدود 40 برابر کشور 
هلند است و از 1۳ اقلیم موجود 11 اقلیم را در خود دارد، 
با این وجود صادرات محصولات کشاورزی هلند ۲0 برابر 

صادرات محصولات کشاورزی کشور ایران است. 

رئیس جمهور اعتقادی به اخذ مالیات 
از کالاهای لوکس ندارد

عضو سابق شورای راهبردی نظام مالیاتی با بیان اینکه 
رئیس جمهور اعتقادی به اخذ مالیات از کالاهای لوکس 
ن��دارد، گفت: اگر مجلس آن را در بودجه 1400 تکلیف 
نکند، اخذ این مالیات کأن لم یکن خواهد شد. محمدرضا 
یزدی زاده اظهار داشت: مالیات بر خودرو و مسکن لوکس 
در بودجه 99 تجربه خوبی برای مجلس بود تا اشتباهی 
ک��ه در این قانون ک��رد را تکرار نکند، چرا که وقتی بعد 
از تصویب قوانین، تدوی��ن آیین نامه آن به دولت واگذار 

می شود، در واقع قانون نابود شده است. 

 ارز ۴۲۰۰ تومانی تا ۶ ماه آینده
 برقرار است

عبدالناصر همتی، رئیس کل بانک مرکزی در جریان سفر 
به استان همدان ضمن رد شایعات حذف ارز 4۲00 تومانی، 
از برقراری ارز 4۲00 تومانی برای کالاهای اساسی حداقل 
تا ۶ ماه آینده خبر داد و گفت: این موضوع در دستور کار 
دولت قرار دارد و نظر مجلس نیز در این باره مثبت است. 

 پرداخت بدهی دولت 
به بخش خصوصی از محل فروش اموال

نمایندگان مجلس در بررسی لایحه بودجه 1400 با 
پرداخت بدهی دول��ت به بخش های خصوصی از محل 
واگذاری اموال و دارایی ها موافقت کردند. بر اس��اس این 
مصوبه، بدهی دول��ت به بخش های خصوصی و تعاونی 
و نهاده��ای عمومی غیردولتی از محل واگذاری اموال و 
دارایی های متعلق به دولت و مؤسس��ات و شرکت های 
دولتی به اس��تثنای موارد مصادی��ق مندرج در اصل 8۳ 
قانون اساس��ی و مشمول واگذاری موضوع قانون اجرای 
سیاست های کلی اصل 44 قانون اساسی از طریق جدول 
ش��ماره 18 )توزیع اعتبارات موضوع واگذاری س��هام و 

سهم الشرکه دولت( این قانون قابل پرداخت است. 

 اختصاص ۴ میلیون تن قیر 
برای امور عمرانی

مجلس شورای اسلامی، وزارت نفت را مکلف کرد معادل 
ریالی 4 میلیون تن مواد اولیه قیر به صورت ماهانه برای 
آسفالت راه های روستایی، معابر شهرها، پایگاه ها، پاسگاه ها 
و راه های بین مزارع، نوسازی مدارس و دانشگاه فرهنگیان، 

بیابان زدایی و انجام عملیات خاکپوش اختصاص دهد. 

 یکی از مدیران ارشد ارزی
 بانک مرکزی بازداشت شد

یکی از مدیران ارشد ارزی بانک مرکزی به اتهام دریافت 
رشوه در پرونده توزیع ۳۵ میلیارد دلار ارزهای مداخله ای 
بانک مرکزی بازداشت شد. متهم بازداشتی، پنجمین مدیر 
ارشد بانک مرکزی است که در سال های اخیر تحت تعقیب 
قرار گرفته است. متهم، چندین سال مسؤولیت اصلی در 
حوزه ارزی بانک مرکزی بالاخص فروش بی ضابطه ده ها 
میلیارد دلار ارز در قالب ارزهای مداخله ای را برعهده داشته 
و یکی از متهمان اصلی درباره ایجاد نابسامانی های ارزی 

در سال های اخیر در کشور است. 

اخبار

اقتصادی

 جزئیات لایحه اصلاحی بودجه 1۴۰۰  از صبح امروز  در صحن علنی مجلس بررسی می شود

گزینه ممکن  بودجه 1400
قالیباف: مجلس از بخشی از اصلاحات مدنظر خود برای بودجه چشم پوشی کرد تا در این شرایط اختلافات مانع شنیده شدن 

صدای واحد ما برای حل مشکلات مردم نشود

کاهش 1۰ هزار واحدی شاخص بورس
شاخص کل بورس دیروز با 10 هزار و ۵1 واحد کاهش در رقم یک میلیون و ۲۲۲ هزار واحد ایستاد. 

شاخص کل با معیار هم وزن هم روندی نزولی داشت و با 114۷ واحد کاهش، رقم 4۳۷ هزار و 1۷۶ واحد 
را ثبت کرد. معامله گران دیروز ۲۶۳ هزار معامله به ارزش ۲۵ هزار و 18۵ میلیارد ریال انجام دادند. 

دوشنبه ۴ اسفند 1۳99
وطن امروز     شماره ۳15۴

هان�ا چراغی: مالک ش��رکت کش��ت 
و صنعت نیش��کر هفت تپ��ه در قالب 
قراردادی اقدام به پیش فروش و خام فروشی محصولات این 
مجموعه استراتژیک به مدت 4 سال در قبال مبلغی معادل 
۵000 میلیارد ریال به احس��ان الله اسدبیگی )پدرش( کرده 
اس��ت! سازمان خصوصی سازی در نامه های جداگانه قرارداد 
مذکور را در زمره معاملات نامتعارف و با اشخاص وابسته تلقی 
کرده و خواستار ابطال آن شده است. به گزارش »وطن امروز«، 
شرکت کشت و صنعت نیشکر هفت تپه سال 1۳94 به بهانه 
اجرای اصل 44 قانون اساسی به بخش خصوصی واگذار شد. با 
توجه به تخلفات محرزی که در نحوه واگذاری و قیمت گذاری 
این مجموعه رخ داده، ۲ نهاد نظارتی شامل دیوان محاسبات 
کشور از قوه مقننه و سازمان بازرسی کل کشور از قوه  قضائیه 
در گزارشات متعددی خواستار فسخ و ابطال قرارداد واگذاری 
این مجموعه استراتژیک و خلع ید از مالکان آن شدند. دیوان 
محاسبات با تحت فشار قرار دادن سازمان خصوصی سازی و 
احضار هیات عامل و هیات واگذاری ش��رکت هفت تپه، این 
س��ازمان را وادار به ارسال درخواست فسخ قرارداد واگذاری 
هفت تپه به هیات داوری کرد. سازمان خصوصی سازی با وجود 
مقاومت در نهایت درخواست فسخ قرارداد واگذاری هفت تپه را 
به هیأت داوری ارسال کرد اما در کمال ناباوری 1۳ دی  رأی 
این هیأت عدم فسخ قرارداد بود. با توجه به فشارهای دیوان 
محاسبات بار دیگر سازمان خصوصی سازی ۲1 دی  اقدام به 
اعتراض نسبت به این رای کرد و دادخواست قانونی خود را 
در این باره به دادگاه عمومی حقوقی تهران ارسال کرد. پیرو 

این جریان، جلسه دادگاه رسیدگی به پرونده ابطال قرارداد 
واگذاری هفت تپه 14 بهمن با حضور طرفین در مجتمع قضایی 
شهید بهشتی تهران برگزار شد و هر چند رأی دادگاه هنوز به 
صورت رسمی اعلام نشده اما شنیده های غیررسمی حاکی 
از رأی به فسخ این قرارداد است. به دنبال رسانه ای شدن این 
گمانه زنی ها، مالکان کشت و صنعت نیشکر هفت تپه )امید 
اسدبیگی، مهرداد رستمی چگنی( شروع به تخلیه انبارهای 
شرکت کردند و میزان خروج شکر از این مجموعه را بشدت 
افزایش دادند، طوری که آمار خروج شکر خام )زرد( از حدود 
10۶ تن در ۳0 دی  به حدود 1104 تن در 1۷ بهمن  رسید 
و رش��دی 1۳11 درصدی داشت. تخلیه مشکوک انبارهای 
هفت تپه همچنان ادامه دارد و با این توجیه که هنوز فس��خ 
قراردادی اتفاق نیفتاده، مسؤولان مربوط مانع انجام آن نشده اند. 
غارت اموال و منابع هفت تپه محدود به این موارد نمی شود 
و در بخش های دیگر نیز ش��اهد آن هس��تیم. بر این اساس 
س��ازمان خصوصی سازی یکم آذرماه بر اساس دستورالعمل 
نظارت پس از واگذاری بنگاه ها و مطابق اسناد واصله به این 
سازمان، متوجه پیش فروش و خام  فروشی محصولات شرکت 
به مدت 4 سال و در قبال مبلغی معادل ۵000 میلیارد ریال به 
احسان الله اسدبیگی )پدر امید اسدبیگی( شده و به آن اعتراض 
کرده اس��ت. طبق نامه ای که در این باره منتشر شده است، 
سازمان خصوصی سازی این قرارداد صوری و خلاف قوانین را 
بر اساس ماده 1۲9 قانون تجارت در زمره معاملات نامتعارف 
و معاملات با اشخاص وابسته تلقی کرده و اظهار داشته مطابق 
ماده مذکور حتی در صورت اجازه هیأت مدیره، آن هیأت مکلف 

است بلافاصله بازرس شرکت را از معامله یاد شده مطلع کند و 
بازرس نیز موظف و مکلف است ضمن ارائه گزارش خاصی که 
حاوی جزئیات معامله است، نظر خود را در نخستین مجمع 
ارائه کند و با توجه به اینکه در این قرارداد مفاد تکلیفی در ماده 
1۲9 قانون تجارت رعایت نشده، به استناد بندهای ۳ و 4 ماده 
۲۵8 لایحه اصلاحی قسمتی از قانون تجارت، اعضای هیأت 
مدیره شرکت در این باره دارای مسؤولیت کیفری خواهند بود. 
بر همین مبنا، سازمان خصوصی سازی خواستار جلوگیری از 
اجرای مفاد قرارداد خام فروشی محصولات هفت تپه و ابطال و 
فسخ آن شده است. با این حال، مالکان هفت تپه به اعتراض 
سازمان توجهی نکرده و قرارداد را فسخ نکردند و بعد از گذشت 
بیش از ۲ ماه از صدور نامه مذکور، سازمان خصوصی سازی 

11 بهمن م��اه، مجددا در نام��ه ای جداگانه خطاب به امید 
اسدبیگی خواس��تار خودداری از پیش فروش و خام فروشی 

تولیدات شرکت از جمله شکر زرد شده است. 
سازمان خصوصی سازی در نامه یاد شده روی این مساله 
تاکید داشته که خام فروشی محصولات )از جمله شکر خام( 
در صورتی که قابلیت فرآوری داش��ته باشد مجاز نیست و 
مقتضی اس��ت مدیرعامل این شرکت ضمن رعایت دقیق 
مفاد مکاتبات این س��ازمان، از انجام اقداماتی که در مظان 
ش��بهه هستند جلوگیری کند. اینطور که پیداست قرارداد 
پیش فروش و خام فروش��ی محصولات شکر و الکل شرکت 
هفت تپه به مدت 4 س��ال به احسان الله اسدبیگی هنوز پا 

برجاست.

 اعتراض سازمان خصوصی سازی به پیش فروش و خام فروشی محصولات تولیدی هفت تپه
 در قالب نامتعارف و به اشخاص وابسته

داستان های دنباله دار شکر  و امید!
گزارش

گ�روه اقتص�ادی: مرکز آمار ای��ران روز 
گذش��ته خلاص��ه ای از گ��زارش نتایج 
اطلاعات قیمت و اجاره مسکن شهر تهران در پاییز سال جاری 
را منتش��ر کرد. در این گزارش به برخی از مهم ترین جزئیات 
معاملات مسکن شهر تهران در پاییز سال جاری اشاره و تغییرات 
آنها نسبت به فصل قبل و فصل مشابه سال قبل، بررسی شده 
است. طبق گزارش مرکز آمار، متوسط قیمت واحدهای مسکونی 
معامله شده شهر تهران در پاییز سال جاری ۲8 میلیون و ۷۶0 
هزار تومان بوده که نسبت به پاییز سال گذشته 111/4 درصد 

افزایش یافته است. 
مرک��ز آمار ایران روز گذش��ته خلاص��ه ای از گزارش نتایج 
اطلاعات قیمت و اجاره مسکن شهر تهران در پاییز سال جاری 
را منتشر کرد. مرکز آمار در این گزارش، تحولات بازار مسکن 
از پاییز سال گذشته تا پاییز سال جاری را بررسی کرده است.

 متوسط قیمت هر متر کلنگی ۴1 میلیون تومان ■
بر اساس اعلام مرکز آمار ایران، متوسط قیمت هر مترمربع 
واحد مسکونی کلنگی در پاییز امسال در تهران 41 میلیون و 
۲۷۳ هزار تومان بوده که نسبت به تابستان سال جاری معادل 

18/۶ درصد و نس��بت به پاییز 
سال قبل معادل 1۲0/۳ درصد 
افزایش یافته است. ارزان ترین 
قیمت هر مترمربع واحد کلنگی 
در پاییز امسال ۶ میلیون و ۶0۶ 
هزار تومان و گران ترین قیمت 
هر مترمربع واحد کلنگی هم در 
فصل مورد اش��اره معادل 1۵۵ 
میلی��ون و ۶۷0 هزار تومان به 

فروش رسیده است.  گزارش مرکز آمار همچنین نشان می دهد 
تعداد معاملات واحدهای کلنگی نس��بت به تابس��تان امسال 
کاهش 4۵/9 درصدی و نسبت به پاییز سال قبل کاهش ۲9/4 
رصدی داشته است.  همچنین متوسط متراژ خانه های کلنگی 

معامله شده نیز ۲09 مترمربع بوده است.

 هر متر واحد مس�کونی در  ■
یک قدمی  ۳۰ میلیونی شدن

مرک��ز آم��ار همچنین در 
بخش دیگ��ری از این گزارش 
به آم��ار معام��لات واحدهای 
مسکونی اش��اره کرده است. بر 
این اساس، حداقل قیمت فروش 
هر مترمربع واحد مسکونی در 
شهر تهران 4 میلیون تومان و 
حداکثر 1۵8 میلیون تومان بوده است. این مرکز متوسط قیمت 
هر مترمربع واحد مسکونی )کل معاملات( در پاییز امسال شهر 
تهران را ۲8 میلیون و ۷۶0 هزار تومان عنوان کرده که نسبت 
به تابستان امسال رشد 19/1 درصدی و نسبت به پاییز سال 

گذشته افزایش 111/4 درصدی داشته است. 

همچنین متوسط متراژ واحدهای مسکونی فروخته شده در 
پاییز امسال 8۷ مترمربع و متوسط سن بنا نیز 1۲ سال بوده 
است.  تعداد معاملات واحدهای مسکونی انجام شده در پاییز 
امسال نسبت به تابستان سال جاری کاهش 4۵/۶  درصدی و 

نسبت به پاییز سال گذشته کاهش 8 درصدی داشته است. 
رشد ۴۰ درصدی اجاره  بها در یک سال ■

بر اس��اس اعلام مرکز آمار ایران، گران ترین واحد اجاری در 
تهران در پاییز امسال به ازای هر متر ۵80 هزار و ۳۷۵ تومان 
و ارزان ترین واحد اجاره داده شده در پاییز امسال در پایتخت، 
متری 4۳ هزار و ۷۷9 تومان بوده است. در مجموع اما متوسط 
اجاره ماهانه به اضافه ۳ درصد ودیعه مسکن برای هر متر واحد 
مسکونی در فصل پاییز شهر تهران معادل ۶۲ هزار و ۲18 تومان 
بوده که نسبت به تابستان امسال ۳/1 درصد کاهش و نسبت به 

پاییز سال گذشته 40/9 درصد افزایش داشته است. 
گزارش مرکز آمار همچنین نشان می دهد تعداد قراردادهای 
اجاره واحدهای مسکونی در پاییز سال جاری نسبت به فصل 
قبل 4/8 درصد افزایش و نسبت به ماه مشابه سال قبل ۶۲/۳ 

درصد افزایش داشته است.

 مرکز آمار نتایج اطلاعات قیمت و اجاره مسکن شهر تهران در پاییز سال جاری را منتشر کرد

تورم مسکن ۳ رقمی شد
مسکن



پلیس فتا هشدار داد
کلاهبرداری به بهانه صدور 

کارت هوشمند سلامت
رئیس مرکز تشخیص  و پیشگیری از جرائم سایبری پلیس 
فتای ناجا گفت: صدور کارت هوش��مند سلامت دستمایه 
مجرمان برای کلاهبرداری از مردم شده است. سرهنگ دوم 
علی محمد رجبی اظهار کرد: کلاهبرداران و مجرمان سایبری 
تلاش دارند با روش های مختلف، مخاطبان را قانع کنند که 
برای استفاده از تخفیف های ویژه خدمات درمانی با واریز چند 
صد هزار تومان در طرح کارت هوشمند سلامت ثبت نام کنند. 
وی خاطرنشان کرد: مجرمان در تماس با شهروندان و با اعلام 
اینکه کارگزار بیمه هستند و دادن اطلاعات اولیه از شهروندان، 
از آنان می خواهند برای دریافت کارت هوشمند سلامت اقدام 
کنند و در صورت اهمال در این باره بیمه آنها قطع می شود. 
رجبی یادآور شد: کارت هوشمندی که بعدا از طریق پیک 
برای این افراد ارسال و هزینه آن هم دریافت می شود، جعلی 
است و ارزشی ندارد. وی تاکید کرد: مردم توجه کنند چنانچه 
با بیمه ش��دگان تماس تلفنی گرفتند و خود را نماینده یا 
کارگزار بیمه معرفی و مش��خصات آنان را اعلام کردند و از 
آنان خواستند برای دریافت کارت بیمه سلامت اقدام کنند 
و هزینه آن را هم که رقم زیادی نیست پرداخت کنند، این 

تماس از سوی کلاهبرداران و شیادان است. 

 مرزهای شلمچه و چذابه 
به روی مسافران بسته شد

استاندار خوزستان از بسته شدن ۲ مرز شلمچه و چذابه 
در این اس��تان به روی مسافران عراقی به مدت یک هفته 
خبر داد. قاسم دشتکی ضمن تشریح اقدامات برای مقابله با 
گسترش موج جدید کرونا در استان خوزستان اظهار کرد: ۲ 
مرز چذابه و شلمچه در استان به منظور ایجاد زیرساخت های 
لازم برای انجام تست های سریع و ایجاد اقامتگاه های موقت 
به مدت یک هفته - جز فعالیت های صادرات و واردات کالا- 
بسته و تعطیل شده است. وی با اشاره به تشکیل قرارگاه 
اجرایی ستاد مدیریت بیماری کرونا در خوزستان بیان کرد: 
این قرارگاه بر چگونگی اجرای مصوبات ستاد کرونا در استان 
نظارت می کند. دشتکی با اشاره به اینکه این قرارگاه باید 
پیش از این در اس��تان تشکیل می شد، افزود: این قرارگاه 
بای��د گزارش های خود را درباره چگونگی اجرای مصوبات 
ارائه دهد. وی با اشاره به اینکه تمام ادارات و دستگاه های 
اجرایی موظ��ف به کمک و حمایت از قرارگاه محله محور 
شهید سلیمانی هس��تند، ادامه داد: این قرارگاه ۳ وظیفه 
شناسایی بیماران، تست گیری از افراد مرتبط با بیماران و 
حمایت و مراقبت از بیماران زمینه ای و مادران باردار را بر 
عهده دارد. استاندار خوزستان بیان کرد: هم اکنون ۱۱ شهر 
اهواز، آبادان، دزفول، شوشتر، خرمشهر، رامهرمز، شادگان، 
هویزه، کارون، دشت آزادگان و ماهشهر در وضعیت قرمز 
کرونا قرار دارند و به علت شیوع ویروس کرونای انگلیسی 

شاهد افزایش مبتلایان در استان هستیم. 

آغاز طرح »سلامت نوروزی« اورژانس 
از ٢٥ اسفند

سخنگوی سازمان اورژانس کشور از آغاز طرح »سلامت 
نوروزی« س��ال ۱٤٠٠ از ۲٥ اسفندماه سال جاری خبر داد 
و گفت: با ۳٠٠٠ پایگاه اورژانس، ٥٥٠٠ دستگاه آمبولانس، 
۶٤ دستگاه اتوبوس آمبولانس، ٤٧ فروند بالگرد اورژانس و 
٥ شناور دریایی تلاش می کنیم طرح »سلامت نوروزی« را 
آغاز کنیم. مجتبی خالدی در گفت و گو با ایسنا، با اشاره به 
طرح »سلامت نوروزی ۱٤٠٠« و چگونگی اجرای آن اظهار 
کرد: طبق دستور دکتر نمکی، وزیر بهداشت، امسال مسؤولیت 
طرح س��لامت نوروزی برای دکتر کولیوند، رئیس سازمان 
اورژانس کش��ور ابلاغ شده است و با توجه به شرایط کرونا 
انتظار سفرها را نداریم اما به جهت اینکه باید آمادگی های 
لازم در این حوزه وجود داشته باشد، طرح سلامت نوروزی 
را از ۲٥ اسفندماه آغاز می کنیم و این طرح تا ۱٤ فروردین ماه 
سال ۱٤٠٠ ادامه خواهد داشت. سخنگوی سازمان اورژانس 
کشور گفت: این طرح در تمام حوزه های مرتبط با سلامت 
در وزارت بهداشت و در سازمان های همکار ما انجام خواهد 
شد، طبیعتا یکی از سازمان هایی که به صورت ویژه باید در 

این زمینه برنامه ریزی کند اورژانس پیش بیمارستانی است.

تخصیص پلاک های قدیمی فک شده 
به متقاضیان

رئیس پلیس راهور ناجا چگونگی تخصیص پلاک های 
قدیمی فک ش��ده به متقاضیان در مراکز تعویض پلاک و 
شماره گذاری خودرو را تشریح کرد. به گزارش فارس، سردار 
سیدکمال هادیانفر به  موضوع  واگذاری پلاک های قدیمی 
فک شده پرداخت و اظهار داشت: سالانه بیش از ٥/٥ میلیون 
خدمات شماره گذاری به مردم ارائه می شود که ۳/٥ میلیون 
از این خدمات ویژه نقل و انتقال وسایل  نقلیه است. وی به 
پیشنهاد پلیس راهور در این باره اشاره کرد و بیان داشت: 
در کمیسیون زیربنایی دولت پیشنهادی ارائه کردیم مبنی 
بر اینکه پلاک هایی که روی وس��ایل  نقلیه نصب نیست و 
بیش از یک سال از فک شدن آن می گذرد با حفظ سوابق 
پلاک فرد اولیه به افراد دیگر واگذار شود که با تصویب هیأت 
وزیران، طرح ابتدا به صورت آزمایشی در شیراز انجام شد و 
هم اکنون در سراسر کشور در حال انجام است. وی افزود: در 
حال حاضر ۳۲ میلیون شماره و پلاک آزاد شده است که به 

صورت رندوم بین متقاضیان توزیع می شود. 

اعمال محدودیت سفر به خوزستان
معاون فنی مرکز سلامت محیط و کار وزارت بهداشت 
از اعمال محدودیت سفر به استان خوزستان در پی قرار 
گرفتن ۱۱ شهر این استان در وضعیت قرمز کرونا خبر 
داد و گفت: جزئیات این موضوع دوش��نبه )امروز( اعلام 
خواهد شد. مهندس محسن فرهادی در گفت وگو با ایسنا، 
گفت: بر اساس رنگ بندی شهرها بر مبنای ۲ سناریو در 
حال تصمیم گیری هس��تیم ولی هنوز به تصمیم نهایی 
نرسیده ایم. در صورتی که میزان بیماری و ابتلا و بستری 
ناشی از آن افزایش یابد تمام برنامه ریزی ها منتفی می شود. 
وی افزود: بر اساس تصمیماتی که در جلسات روز شنبه 
)۲اسفندماه( داشتیم، مقرر شد محدودیت سفر به استان 
خوزستان با جدیت اعمال شود و کسانی که کار ضروری 

در این استان ندارند باید کار خود را به تعویق اندازند. 

اخبار

اجتماعی
هشدار پلیس راهور درباره لغزندگی جاده ها

رئیس مرکز اطلاعات و کنترل ترافیک راهور ناجا با توجه به تداوم بارندگی ها و احتمال لغزندگی جاده ها به هموطنان هشدار داد با احتیاط کامل و رعایت 
سرعت مطمئنه در جاده ها تردد کنند. سرهنگ احمد شیرانی افزود: افراد در صورت انجام سفر حتما تجهیزات زمستانی خودرو بویژه زنجیر چرخ همراه داشته 
باشند و قبل از سفر از سالم بودن سیستم گرمایش خودرو و برف پاک کن مطمئن شوند، چرا که در خیلی از جاده ها شاهد بارش برف و باران هستیم.
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گ�روه اجتماعی: مدیریت و پارلمان ش��هری تهران از ۲٤ دی ماه 
سال جاری درگیر موضوعی به نام دستگیری و احضار مدیران خود 
توس��ط دستگاه های نظارتی است. در اخبار اولیه ارائه شده از این 
رویداد مهم اسم »مهناز استقامتی« در قامت »شهردار منطقه 8« 
و »حس��ن رحمانی« به عنوان »ش��هردار منطقه ۲« در لیس��ت 
بازداشت شدگان جای گرفت و حدود یک ماه بعد اخباری مبنی بر 
احضار یک عضو شورای شهر و بازداشت تعدادی از مدیران فروشگاه 
زنجیره ای شهروند نیز به گوش رسید. این رویداد در مدیریت شهری 
سوال های بزرگی را در لایه های مختلف افکار عمومی ایجاد کرد و 
این شک و تردید بزرگ را با خود به همراه آورد که هم اکنون در 
مدیریت کلانشهر تهران چه می گذرد؟با وجود آنکه ۳ سال و نیم 
از عمر شورای پنجم شهر تهران گذشته و کارایی این شورا و میزان 
تاثیرگذاری اش در بهبود شرایط زندگی شهروندان در حوزه های 
مختلف خدماتی و عمرانی برای مردم محل انتقادات بسیار است، 
انتشار اخباری مبنی بر دستگیری مدیران شهری آن هم به دلیل 
مسائل مالی، کارایی آن را بیش از پیش زیر سوال برده و این نکته را 
نمایان می کند که پای سیستم نظارتی در شورای شهر و شهرداری 

بشدت لنگ می زند. 
داستان سریال دستگیری ها ■

هنوز جزئیات و چند و چون پرونده این ۲ مدیر ارشد شهری با 
وجود گذشت بیش از یک ماه از دستگیری شان در دست نیست 
و مراجع قضایی تاکنون اطلاعات چندانی از وضعیت پرونده آنان 
نداده اند اما بر اساس گفته »غلامحسین محمدی« مشاور شهردار 
و رئیس مرکز ارتباطات و امور بین الملل ش��هرداری تهران، »این 
بازداشت ها به ماجرای پروژه ای در منطقه ۲۱ تهران برمی گردد«. 
ام��ا نکته جالب توج��ه درباره دس��تگیری های صورت گرفته، 
رویکرد منفعلانه و نشأت گرفته از تدبیر سیاسی محسن هاشمی به 
عنوان رئیس شورای شهر تهران است که در ابتدا خبر دستگیری 
شهرداران را تکذیب و در نهایت اعلام کرد: »ماجرا در حد احضار 
بوده و جزئیاتی درباره علت این موضوع هنوز به دست مان نرسیده 
است«. در همین حال پیروز حناچی، شهردار تهران در ۲ توئیت 
جداگانه مواضع خود را درباره بازداشت ۲ مدیر شهرداری و ضرورت  
مبارزه با فساد چنین اعلام کرد: »مدیریت فعلی شهرداری همواره 
در برخورد با فس��اد پیشتاز و پیشقدم بوده است و همان گونه که 
بارها اعلام کرده ایم در صورت کشف اسناد فساد یا دلایلی مبنی 
بر تخلف یا ارائه مستندات از سوی نهادهای ذی صلاح، شهرداری 
تهران تابع قانون است و سریعا وارد عمل خواهد شد. معتقدم فساد 
در هر دوره مدیریتی و توس��ط هر ش��خص مذموم است و مردم 
نباید احس��اس کنند در برخورد با آن تبعیضی وجود دارد. تأکید 
دارم خدمات صادقانه خانواده ش��هرداری و تلاش های مدیران در 
این شرایط نباید تحت الشعاع این موارد قرار گیرد«. با وجود اینکه 
حناچی در این موضع گیری تاکید بسیاری بر برخورد با فساد در 
سیستم تحت مدیریتش داشت اما نتوانست افکار عمومی را با خود 
همراه کند، به طوری که هم اکنون بعد از گذشت بیش از یک ماه 
هنوز فضای مجازی و رسانه ها متأثر از بازداشت این ۲ مدیر شهری 

به انتشار اخبار و تحلیل هایی در این زمینه می پردازند. 
برخورد با فساد؛ »سریع، قاطع و بدون تبعیض« ■

در حالی که در موضوع برخورد با فس��اد مردم چش��م انتظار 
برخورد شایسته از سوی شورای شهر هستند، سخنگوی شورای 
اس��لامی شهر تهران اظهار داشت: »برخورد با فساد باید سریع، 
قاطع و بدون تبعیض باشد«. »علی اعطا« با اشاره به دستگیری 
شهرداران مناطق ۲ و 8 تهران بر ضرورت برخورد جدی با انحرافات 
و سوء جریانات در مجموعه عریض و طویل شهرداری تاکید کرد و 
افزود: »جهت گیری فسادستیز شورای پنجم و شهردار منتخب آن 
چه در شیوه اداره شهر و چه در انتصابات، امر پوشیده ای نیست«. 
سخنگوی شورای شهر تهران با تاکید بر اینکه از هر گونه برخورد 
س��ریع، قاطع و بدون تبعیض با فساد استقبال می کنیم، گفت: 
همواره باید سریع، قاطع و بدون تبعیض با فساد برخورد کرد تا 
هم اعتماد عمومی بازگردد و هم سلامت نظام اداری شهرداری 
افزایش یابد؛ چرا که اگر رسیدگی سریع و قاطع صورت نگیرد، 
برخورد با فساد کم اثر می شود و اثربخشی کافی در افزایش سلامت 

سازمان نخواهد داشت«. 
عضویت شهردار دستگیر شده در هیأت رسیدگی به تخلفات  ■

اداری)!(
یکی از نکات مورد توجه در زمینه این مدیران بازداشتی تقدیرها 
و انتصاباتی است که درباره آنها صورت گرفته است. در یک نمونه 
شهردار منطقه ۲ در مراسمی با حضور شهردار تهران، رئیس شورای 
شهر، معاون برنامه ریزی و توسعه شهری شهردار تهران و اعضای 
شورای شهر به عنوان مدیر نمونه شهرداری پایتخت در سال جاری 
انتخاب شد. از سوی دیگر شهردار منطقه 8 با حکم شهردار تهران 
به عضویت هیات رسیدگی به تخلفات اداری کارکنان شهرداری 
تهران منصوب شده بود. همین تقدیرها و انتصابات این سوال را ایجاد 
می کند که آیا عملکرد و رویکردهای مدیران در ساختار شهرداری 

به صورت نوبه ای مورد ارزیابی قرار می گیرد یا خیر؟ 
حناچی: نمی توانیم قسم بخوریم دیگر دستگیری نداریم ■

کش و قوس ها در زمینه پرونده ش��هرداران بازداشت شده ادامه 
داشت تا اینکه پس از یک ماه یعنی ۲٥ بهمن، حناچی، شهردار 

تهران در یک نشس��ت خبری س��کوت خود را پ��س از اظهارات 
اولیه اش درباره فساد رخ داده در مجموعه شهرداری شکست و گفت: 
»شهرداری سازمان طویلی با ۳٠ هزار میلیارد تومان بودجه است و 
نمی توانیم قسم بخوریم که دیگر دستگیری به دلیل فساد نباشد، 
البته ما خودمان در شناسایی فساد جلوتریم و اگر این قضیه رخ 
دهد برخورد خواهیم کرد«. درست یک روز بعد از این سخنان آقای 
شهردار، انتشار خبر بازداشت تعدادی از مدیران فروشگاه شهروند 
درباره مناقصه بیمه، ش��وک سنگین دیگری به ساختار مدیریت 
شهری وارد کرد تا این بار هم به مانند قبل محسن هاشمی، رئیس 
شورای شهر تهران از این مورد ابراز بی اطلاعی کند و بگوید: »شورای 
شهر تهران درباره این موضوع هنوز هیچ اطلاعی ندارد و گزارشی 
به ما واصل نش��ده است«. در همین حال روابط عمومی شهروند 
درباره خبر بازداشت تعدادی از مدیران خود اطلاعیه ای صادر کرد 
و در آن آورد: »در حال حاضر هیچ یک از مدیران شرکت شهروند 
بازداشت نیستند و صرفا برخی مدیران جهت شفاف سازی در امور 
اجرای��ی برای توضیحات به مراجع ذی ربط فراخوانده ش��ده اند«. 
زهرا نژادبهرام، عضو هیأت رئیس��ه شورای شهر تهران نیز روز بعد 
از انتشار خبر بازداشت مدیران شهروند )۲٧ بهمن ماه( خبر از آزاد 
شدن مدیران دستگیرشده فروشگاه شهروند داد. وی چنین اظهار 
داشت: »به دلیل انجام مناقصه ای درباره بیمه فروشگاه های شهروند 
دادستانی تعدادی از مدیران را احضار کرده بود. این مناقصه دارای 
ابهاماتی بوده و همین ابهامات سبب دستگیری و احضار آنها شده 
بود. دادس��تانی برای ۲ نفر از این افراد درخواست وثیقه کرده بود 
که این موضوع محقق و در حال حاضر همه افراد دستگیرش��ده، 

آزاد شده اند«. 
ضرورت پاسخگویی مسؤولان در برابر انحراف ■

سیستم مدیریت شهری باید از شفافیت و ابزار لازم جهت 
جلوگیری از هر گونه فساد برخوردار باشد، چرا که هر گونه اخلال 
در نظام اداری در این سیستم می تواند تبعات منفی بسیاری با 
خود در فضای عمومی جامعه به همراه داشته باشد. هم اکنون 

که جامعه از س��وءتدبیرها در فضای اقتصادی رنج می برد، هر 
گونه تغییر مس��یر پارامترها از روند صحیح به س��مت انحراف 
می تواند باری بر دوش کش��ور اضافه کرده و بازخوردهای آن را 
در سطوحی کلان تر به نمایش بگذارد. بر همین اساس ضرورت 
دارد هر گونه فساد با برخورد جدی رو به رو شده و مدیران شهری 
در زمینه تخلفات صورت گرفته در زیرمجموعه خود تمام قد در 
جایگاه پاس��خگویی برآیند و صرفا مسؤولیت خود را در اظهار 

بی اطلاعی خلاصه ندانند. 

بنی��اد برکت ع��لاوه بر تامین غذای گرم و امدادرس��انی 
بی وقفه به زلزله زدگان سی سخت، ۲٠ میلیون تومان خسارت 
ب��ه آنها پرداخت می کند. به گزارش »وطن امروز«، نیروهای 
امدادی و ستادی ستاد اجرایی حضرت امام از همان ساعات 
اولیه وقوع زلزله سی سخت در کنار مردم این منطقه در حال 
خدمات رسانی هستند. به گفته استاندار کهگیلویه وبویراحمد، 
۱۲٠٠ واحد مس��کونی در سی س��خت ۱٠٠ درصد تخریب 
شده و بیش از ۳ هزار واحد مسکونی نیازمند تعمیرات اساسی 
هستند. در این باره مدیرعامل بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان 
امام از پرداخت خسارت به خانوارهای روستایی آسیب دیده 
در زلزله سی سخت خبر داد. امیرحسین مدنی با اعلام این 
خبر افزود: به ٥ هزار و ۹٧۱ خانوار در ٥۲ روستای منطقه دنا 
و شهرستان سی سخت استان کهگیلویه وبویراحمد که دچار 
آس��یب زلزله شده اند تا س��قف ۲٠ میلیون تومان خسارت 
پرداخت می شود. وی تصریح کرد: این خانوارها تحت پوشش 
بیمه حوادث برکت قرار داش��ته اند و با احتساب ۲٠ میلیون 
تومان سقف در نظر گرفته شده، در مجموع ۱۱۶ میلیارد تومان 

به آنها خسارت پرداخت خواهد شد. به گفته مدیرعامل بنیاد 
برکت، خانوارهای آسیب دیده از زلزله پس از برآورد خسارت 
از سوی کارشناسان، می توانند تا سقف ۲٠ میلیون تومان از 
پوش��ش بیمه ای استفاده کنند. مدنی با اشاره به حادثه خیز 
بودن کش��ور، اظهار کرد: بر اساس همین نیاز، ستاد اجرایی 
فرمان امام با همکاری استانداری ها اقدام به بیمه حوادث بیش 
از یک میلیون خانه در روستاهای ۱۶ استان کشور از جمله 

کهگیلویه و بویراحمد کرده است. 
پخت غذای گرم برای زلزله زدگان توسط کارگزاران حج ■

کارگزاران و خادمان حج و زیارت، پخت و توزیع بخشی 
از غذای گرم زلزله زدگان سی سخت در کهگیلویه و بویراحمد 
را بر عهده گرفتند.  محمد آزاد، معاون توس��عه مدیریت و 
منابع سازمان حج و زیارت با اعلام این خبر گفت: به طور 

متوس��ط روزانه ۲٧٠٠ پرس غذای گرم آماده می شود و به 
صورت بسته بندی کاملا بهداشتی در اختیار زلزله زدگان قرار 
می گیرد. او با اشاره به استفاده از ظرفیت های سازمان حج و 
زیارت، کارگزاران و خیران برای کمک رسانی به زلزله زدگان 
سی س��خت، اظهار کرد: با توجه به شرایط کرونایی، غذاها 
مطابق دستورالعمل های بهداشتی پخته، بسته بندی و بین 
زلزله زدگان توزیع می ش��ود. در هر وعده ناهار ۱٥٠٠ و در 
هر وعده ش��ام ۱۲٠٠ پرس غذا آماده می ش��ود. وی ادامه 
داد: خدمت رس��انی به مردم زلزله زده این مناطق به مدت 
۱٠ روز ادام��ه می یاب��د، ضمن آنکه بخش��ی از کمک های 
غیرنقدی از جمله پتو و والور و مواد غذایی و... که از دفاتر 
کارگزاری و مدیریت های حج و زیارت اس��تان ها فرستاده 
می ش��ود با هماهنگی س��تاد مدیریت بحران اس��تان بین 

خانوارهای زلزله زده توزیع خواهد شد. آزاد گفت: هزینه این 
خدمت رسانی از محل کمک های کارگزاران، پرسنل سازمان 

حج و زیارت و خیران تامین می شود. 
سپاه برای رفع مشکل زلزله زدگان دنا تا آخر پای کار است ■

علاوه بر خدمات رس��انی س��تاد اجرایی و سایر نهادهای 
خدمات رس��ان به زلزله زدگان سی س��خت، رئیس سازمان 
بسیج مستضعفان هم در این باره گفت: تا روزی که مشکلات 
زلزله  زدگان حل نشود سپاه و بسیج با تمام وجود برای کمک 
به مردم زلزله  زده دنا در کنار آنها خواهند بود. سردار غلامرضا 
سلیمانی، رئیس سازمان بسیج مستضعفان در حاشیه بازدید 
از شهر زلزله زده سی سخت درباره خدمات رسانی به مردم این 
منطقه، اظهار داشت: در حد توان جهت تامین داروی مورد 
نیاز مردم زلزله زده کمک می کنیم. سردار سلیمانی بیان کرد: 
خدمات رسانی س��پاه در حوزه های مختلف بویژه درمان در 
مناطق زلزله زده تداوم می یابد. وی با تاکید بر اینکه س��پاه 
تا بهبود شرایط در کنار مردم خواهد بود، گفت: عبور از این 

بحران نیازمند حفظ آرامش مردم است. 

توسط بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره( انجام می شود

پرداختخسارت20میلیونتومانیبهزلزلهزدگانسیسخت

۶۲ م��ورد ابتلا به کرونای انگلیس��ی 
تاکنون در کش��ور شناسایی شده و ٧ 
نفر نیز بر اثر عوارض این بیماری کش��نده، جان خود را از 
دس��ت داده اند. به گزارش »وطن امروز«، کرونای انگلیسی 
همچنان به صورت خزنده در کشور در حال گردش است و 
با اینکه محدودیت هایی در برخی شهرهای مرزی غرب کشور 
و اس��تان خوزستان اعمال شده اما همچنان نگرانی هایی از 
بابت عدم رعایت پروتکل های بهداشتی توسط برخی  افراد 
وجود دارد که مبادا این بیماری به صورت گسترده کشور را 
فرا گیرد. معاون وزیر بهداشت درباره آخرین وضعیت مبتلایان 
به کرونای انگلیسی در ایران گفت: تاکنون ۶۲ مورد مبتلا 
داش��تیم و ٧ نفر را نیز از دس��ت داده ایم که ٤ نفرشان در 
اهواز بوده اند. علیرضا رئیسی، سخنگوی ستاد ملی مقابله با 
کرونا گفت: پس از گذشت یک سال از گردش ویروس کرونا 
شاهد جهش های خطرناک آن هستیم. تاکنون این جهش ها 
خیلی بیماری زا و کشنده نبودند اما در حال حاضر با ویروس 
انگلیسی مواجهیم که درصد سرایت و کشندگی بالایی دارد. 
رئیسی افزود: ویروس انگلیسی تاکنون بی علامت بوده اما در 
حال حاضر در بین کودکان و نوجوانان، علامت دار ش��ده و 
باعث بستری آنها شده است. سخنگوی ستاد ملی مقابله با 
کرونا در ادامه گفت: متاسفانه درصد رعایت دستورالعمل ها 
در کشور افت کرده و از 8۶ به ٧٠ درصد رسیده است. رئیسی 
همچنین گفت: شرایط بسیار شکننده است. تعداد بیماران 
سرپایی در حال حاضر افزایش داشته و این بیماران سرپایی 
ممکن است هفته  آینده بستری شوند و احتمالا در چند هفته 
بعد شاهد افزایش مرگ ومیر خواهیم بود. در خوزستان اکنون 
با سیر انفجاری ابتلا و مرگ و میر مواجه هستیم و این سیر 
صعودی می تواند خیز سوم ویروس در این استان باشد. وی 
ادامه داد: در اس��تان خوزستان یک کودک یک ساله و یک 

کودک ۹ساله به دلیل ابتلا به کرونای انگلیسی فوت کرده اند و 
در حال حاضر ٤ مورد فوت مبتلایان به کرونای انگلیسی هم 
در این استان ثبت شده است. پس از مشاهده نخستین مورد 
ابتلا به کرونای انگلیسی در اهواز، ما بررسی و رهیابی هایی را 
در طرح شهید سلیمانی انجام دادیم. رئیسی درباره آخرین 
وضعیت مبتلایان به کرونای انگلیسی در ایران گفت: تاکنون 
۶۲ مورد مبتلا داشتیم و ٧ نفر را از دست داده ایم که ٤ نفر در 
اهواز بودند، ۲ نفر در تهران و یک نفر هم در همدان. همچنین 
در اهواز، البرز، قزوین، لارستان و هرمزگان هم موارد ابتلا به 
کرونای انگلیسی مشاهده شده است. رئیسی درباره واردات 
واکس��ن کرونا نیز گفت: تاکنون حدود ۱٠٠ هزار واکس��ن 

»اسپوتنیک وی« وارد کشور شده است و امیدواریم تا پایان 
همین هفته حدود ۲٥٠ هزار واکسن سینوفارم نیز از چین 
به دس��ت ما برسد. همچنین امیدواریم تا پایان اسفند ۲/٤ 
میلیون دوز واکسن آسترازنکا از سوئد به ما برسد. او گفت: 
طبق هدف گذاری ما، یک میلیون و ۳٠٠ هزار نفر تا پایان 
س��ال ۹۹ از اقشار آسیب پذیر جامعه مانند کادر بهداشت و 
درمان، افراد س��المند و افراد مستعد بیماری های زمینه ای 
واکس��ینه خواهند شد. رئیس��ی درباره واکسن »کوو ایران 
برکت« هم گفت: این واکسن زیرساخت های بسیار مناسبی 
آماده کرده و می تواند تقریبا از تیرماه ماهانه ۱٥ میلیون دوز 

واکسن به ما بدهد. 

مینو محرز، مسؤول کارآزمایی بالینی واکسن کرونای »کوو 
ایران برکت« نیز با اشاره به اجرای فاز اول کارآزمایی بالینی 
واکس��ن »کوو ایران برکت« بیان داشت: فاز اول کار آزمایی 
بالینی این واکسن که مربوط به مصون سازی بود به ٥۶ نفر 
در ۲ نوبت تزریق ش��د. وی ادامه داد: در افراد شرکت کننده 
در کارآزمایی بالینی هیچ عارضه مهمی تا اینجا نبوده است. 
اس��تاد بیماری های عفونی با اشاره به رعایت استانداردهای 
بین المللی در تولید این واکسن، گفت: می خواهیم به مردم 
ایران بگوییم که واکسن ساخت ایران را با خیال راحت استفاده 

کنند و ضرری ندارد. 
یک میلیون و 3۰۰ هزار نفر تا پایان سال واکسینه می شوند ■

قائم مقام وزیر بهداش��ت، درمان و آموزش پزشکی گفت: 
تا پایان سال یک میلیون و ۳٠٠ هزار نفر واکسینه خواهند 
شد. ایرج حریرچی در جمع خبرنگاران در حاشیه اختتامیه 
روی��داد ایده نگاری بح��ران کرونا و مش��ارکت در انتخابات 
ریاس��ت جمهوری ۱٤٠٠، درباره واکسن مش��ترک ایران و 
کوبا اظهار کرد: واکس��ن مشترک ایران و کوبا جلوتر از بقیه 
واکسن ها به نتیجه خواهد رسید و جلوتر از همه واکسن ها 
مورد بهره برداری قرار می گیرد و ممکن است قبل از اردیبهشت 
وارد فاز اجرایی شود. وی با بیان اینکه تمام واکسن هایی که 
در کشور تولید یا وارد می شود، مطابق دستورالعمل از پیش 
تعیین ش��ده ستاد ملی مبارزه با کرونا برای گروه های هدف 
توزیع خواهد ش��د، اضافه کرد: هیچ گونه تبعیض و تقدم و 
تأخر برای توزیع واکسن »کووید-۱۹« وجود نخواهد داشت 
و براس��اس معیارهای علمی و عادلانه، واکسیناسیون اجرا 
می ش��ود. حریرچی با بیان اینکه تا پایان سال گروه اول که 
حدود یک میلیون و ۳٠٠ هزار نفر هستند، واکسینه خواهند 
شد، گفت: بخش قابل توجهی از گروه ۲ ممکن است تا پیش 

از انتخابات واکسینه شوند.

قائم مقام وزیر بهداشت: یک میلیون و 3۰۰ هزار نفر تا پایان سال واکسینه می شوند

خوزستاندرمحاصرهکرونا
بهداشت

۷۴فوتیو۷9۳1مبتلایجدید»کووید-19«درکشور
آمار جان باختگان کرونا همچنان زیر 1۰۰ نفر در یک شبانه روز است. سخنگوی وزارت بهداشت دیروز از شناسایی 
۷هزار و 931 بیمار جدید »کووید-19« در کشور طی ٢4 ساعت خبر داد. سیماسادات لاری گفت: از ظهر روز شنبه تا 
ظهر یکشنبه و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، ۷ هزار و 931 بیمار جدید مبتلا به »کووید-19« در کشور شناسایی 
شدند که ٥۷4 نفر از آنها بستری شدند. وی ادامه داد: متاسفانه در طول این مدت، ۷4 بیمار »کووید-19« جان خود را از 
دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری به ٥9 هزار و 4۸3 نفر رسید. سخنگوی وزارت بهداشت گفت: خوشبختانه 
تاکنون یک میلیون و 344 هزار و ۷91 نفر از بیماران، بهبود یافته یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند. وی افزود: 3 هزار و 
۶۸9 نفر از بیماران مبتلا به »کووید-19« در بخش های مراقبت های ویژه بیمارستان ها تحت مراقبت قرار دارند. لاری گفت: 
در حال حاضر 11 شهرستان قرمز، ٥٢ شهرستان نارنجی، ٢1۷ شهرستان زرد و 1۶۸ شهرستان آبی هستند. سخنگوی 
وزارت بهداشت گفت: شهرهای آبادان، اهواز، بندر ماهشهر، خرمشهر، دزفول، دشت آزادگان، رامهرمز، شادگان، شوشتر، 

کارون و هویزه در وضعیت قرمز قرار دارند. 

عملکردشهرداریتهرانشفافنیست
عضو سابق شورای شهر تهران درباره عدم شفافیت 
عملکرد ش�هرداری تهران و نیز تلاش مدیران شهری 
نس�بت به مخفی نگه داش�تن بروز برخ�ی اتفاقات و 
تخلفات در این نهاد، گفت: قول و فعل مدیران شهری در 
شفاف سازی عملکرد شهرداری یکی نیست، چرا که در 
این دوره اعلام شد همه اطلاعات و فعالیت های شهرداری 
پشت شیشه گذاشته می شود اما اینگونه نشد. ابوالفضل 
قناعت�ی در گفت وگو با »وطن امروز« درباره ش�فافیت 
عملکرد شهرداری با بیان اینکه چنین اظهاراتی از سوی 
مدیران شهری چیزی جز شعارهای پوپولیستی نیست، 
اظهار داشت: عدم استفاده از روش های سیستماتیک 
ارزیاب�ی ارزش و کارکرد در ش�هرداری ته�ران و نبود 
نرم افزارهای تعریف شده در این زمینه باعث شد شاهد 
تخلفات و دستگیری برخی ش�هرداران و مدیران این 
نه�اد باش�یم.  وی اضافه کرد: به عن�وان مثال هر گونه 
تخریب یا مقابله با ساخت و ساز غیرمجاز باید طبق ماده 
1۰۰ شهرداری انجام شود اما بی توجهی به قانون و نبود 
ش�فافیت در عملکرد ش�هرداری ها موجب شده است 
تصمیماتی برای قلع وقمع برخی بناها یا طبقات غیرمجاز 
گرفته شود اما بعضا چنین اقدامی عملی نشود.  این عضو 
سابق شورای شهر تهران در ادامه گفت: متاسفانه اکنون 
در ش�هرداری مرکزی تحت عنوان کمیسیون توافقات 
وجود دارد که در چنین مواقعی چنانچه مالک ساختمان 
به ط�ور غیرقانونی اقدام به ساخت وس�از کند به جای 
اجرای قانون، وی را مجاب به پرداخت عوارض یا جریمه 
به شهرداری می کنند که البته پس از راضی شدن مالک، 
بعضا پشت پرده ساخت و پاخت هایی با وی انجام می گیرد، 
این در حالی اس�ت که طبق قانون در چنین ش�رایطی 
تصمیمات باید مطابق نظر شهرداری، نماینده شورای شهر 
و دادستانی گرفته شود تا در عمل شبهه ای در کار نباشد.  
وی تصریح کرد: در قانون آمده اس�ت برای ش�فافیت 
موضوع فردی که در ساخت و ساز دچار تخلف می شود 
یا باید اقدام اجرایی همچون تخریب سازه صورت گیرد 
یا اینکه مالک جریمه شود اما بعضا دیده می شود که در 
تصمیم گیری ها کماکان تخلفاتی از سوی شهرداری دیده 
می شود. یعنی اگر بیش از 4 طبقه ساخت و سازی انجام 
شود باید تخریب شود اما معمولا در پشت پرده اتفاقات 
دیگری رخ می دهد. چنین موضوعاتی شفافیتی را که 
مدیران ش�هرداری در ابتدا دم از آن می زدند زیر سوال 
ببرد.  وی به دستگیری ٢ شهردار و مدیران شهروند اشاره 
کرد و افزود: شهرداری و شورای شهر نباید در برابر این 
تخلفات سکوت کنند، بلکه باید تخلفات را در هر رده و 
جایگاهی، به صراحت بازگو کنند تا علاوه بر رفع ابهامات 

و شایعات، درس عبرتی برای دیگر مدیران شود.

رفتار مدیریت شهری پایتخت درباره دستگیری های اخیر شعار اتاق شیشه ای اصلاح طلبان را به چالش کشید

شیشههایدودیشهرداری
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وطن امروز     شماره 3154

 لطفا بفرمایید چه زمانی از فلس�طین به س�وریه 
مهاجرت کردید و چگونه هنر نقاشی را آموختید؟

من متولد سال 1950 میلادی در غزه هستم. سال 
1956 ش��اهد اشغال نوار غزه بودم و سرنگونی یک 
هواپیمای اسرائیلی توسط ارتش فلسطین و سقوط 
آن در دری��ا را به ی��اد دارم. این منظره را بخوبی در 
حافظه خود حفظ کرده ام. آن روز دانش آموز کلاس 
اول ابتدایی بودم و این منظره را به عنوان نخستین 
تابلو به تصویر کشیدم؛ یک تیربار کشیدم در حالی 
که به سوی هواپیما شلیک می کرد و آن را در دریا 
سرنگون کرد. این نخس��تین تابلوی من بود. بارها 
می دیدم که برخی جوانان با زغال بر دیوار تصاویری 
را می کش��یدند و من نیز این شیوه نقاشی را دنبال 
کردم. وقتی به مرحله دبیرستان رسیدم، این هنر در 
من نهادینه شد و با این هنر در مدرسه مشهور شدم. 
وارد رش��ته مربیگری هنری شدم و در رشته مربی 

نقاشی فارغ التحصیل شدم. 
س��ال 1970 نخس��تین نمایش��گاه آثار خود را 
با مش��ارکت ش��ماری دیگر از هنرمن��دان اردوگاه 
»الشاطی« نوار غزه برگزار کردم، در همین نمایشگاه 
3 اثر از من به فروش رفت؛ این نخس��تین باری بود 

که آثار من به فروش می رسید. 
  چگونه به جریان مقاومت فلسطین پیوستید؟

بعد از فارغ التحصیلی از مرکز تربیت معلم و پس 
از آن که در رش��ته هنر تحصیل کردم، سال 1970 
به مقاومت فلسطین پیوستم و به جایی رسیدم که 
در عملیات های ضدصهیونیستی شرکت می کردم. 
آن روزها عضو جبهه مردمی برای آزادی فلسطین 
بودم )جبهه آزادیبخش فلسطین( و در آن ایام، موازنه 

قدرت به سود فلسطینی ها بود. 
چند عملیات علیه اشغالگران انجام دادم، مثلا در 
یک��ی از روزها که تنها بودم یک بمب )نارنجک( به 
س��وی یک گشتی اسرائیلی پرتاب کردم. در دوران 
مبارزه، بسیاری از دوستانم به شهادت رسیدند. همان 
ایام به عنوان فرمانده نظامی اردوگاه انتخاب شدم و از 
سال 1971 تا 1973 فرمانده اردوگاه و بخش غربی 

شهر غزه بودم. 
شیوه کار ما اینگونه بود که به ارتش اسرائیل حمله 
کنیم و متواری و پنهان شویم. راهی جز این نداشتیم. 
از طرفی این شیوه ضربه سنگینی به اشغالگران زد. 
روزی که توسط صهیونیست ها دستگیر شدم، چند 

عملیات مهم انجام داده بودم و همه نیروهای اطلاعات 
اسرائیل منتظر دستگیری من بودند؛ به اسنادی دست 
یافته بودند و از این طریق ما را شناسایی کرده بودند. 
در بازجویی ها حتی یک کلمه س��خن نگفتم، تا 
زمانی که این اسناد را برایم خواندند. رئیس موساد 
برای نخستین بار در بازجویی ها حاضر بود. هنگامی 
که اسناد را خواندند، فهمیدم چه اطلاعاتی دارند اما 
تلاش کردم اطلاعاتی که ندارند را به آنها ندهم. به 
3 بار حبس ابد محکوم شدم، زیرا من به جای همه 
دوستانم به انجام همه عملیات ها اعتراف کردم تا آنها 
از این گرفتاری نجات یابند. هنگامی که وارد زندان 
ش��دم، قاضی نظامی اسرائیلی گفت: »این خرابکار 
بزرگ است«. او قبل از زندانی شدن من یک تابلو از 
من خریده بود، وقتی من را در زندان دید گفت: »اسم 
این خرابکار همیشه در خانه من است«. منظورش 

نام من بود که در گوشه تابلوی 
موجود در منزلش نوشته شده 
بود. قب��ل از اینکه ی��ه زندان 
بیفتم، یک تابلو کشیده بودم که 
مقام اول را در نوار غزه کس��ب 
کرد و مبلغی پول و یک جعبه 

مدادرنگی جایزه بردم. 
 چگونه از زندان آزاد شدید؟

گروه های فلسطینی در یکی 
از عملیات ها چند سرباز صهیونیست را اسیر کردند، 
عملیات مبادله انجام شد و من از زندان خارج شدم، 
جبهه آزادیبخش فلسطین به فرماندهی احمد جبریل 
این عملیات را انجام داد و نام آن عملیات الجلیل بود. 
 از تابلوهای�ی که در زندان کش�یدید، کاری را در 

اختیار دارید؟
13 سال در زندان بودم و حدود 400 تابلو کشیدم. 
تعدادی از آنها را به طور مخفیانه از زندان خارج کردم 
و هم اکنون 70 عدد از آن تابلوها را دارم. توانس��تم 
تابلوهای زیادی را از زندان خارج و توسط دوستانم 
به دمشق منتقل کنم و نخستین نمایشگاه خود را در 
دمشق برگزار کردم، در حالی که خود در زندان بودم. 
یکی از تابلوهایم در مسابقه ویژه بزرگداشت امام 
خمینی)ره( در تهران مقام نخست را کسب کرد و نام 
این تابلو »سنگ فلسطین، متجاوزان صهیونیست را به 
مبارزه می طلبد« بود و یکی از استادهای دانشگاه چند 
سال بعد گفت: به عقیده من این تابلو در هر مسابقه ای 

که شرکت کند، جایزه نخست را کسب می کند؛ این 
تابلو هنوز در موزه تهران نگهداری می شود. 

 در مدتی که در زندان بودید، آیا تصویر و صحنه 
ش�کنجه ها برای ش�ما به عن�وان ی�ک هنرمند، 
الهام بخش ایجاد آثاری بود؟ چگونه این صحنه ها را 

به تصویر کشیدید؟
در زندان های رژیم صهیونیس��تی، ش��کنجه با 
ورود اس��یران آغاز می ش��ود، این شکنجه ها مانند 
ش��کنجه های زندان ابوغریب عراق وحش��یانه بود. 
این شکنجه ها هنگام بازجویی بسیار وحشتناک و 
دردآور بود؛ هنوز از اثرات و عوارض این ش��کنجه ها 
رنج می برم. بسیاری از تابلوهایی که در زندان یا بعد 
از آزادی کشیدم، حاوی تصاویری از میله های زندان 
و پرندگانی )گنجشک هایی( است که در آسمان پرواز 
می کنند. هنرمند نمادها را رسم می کند و نه همه 
جزئیات را، میله های زندان نماد اس��ارت و پرندگان 
نماد آزادی و مشت های اسیری که دیوارهای زندان 
را درهم می شکند نماد پایداری و مقاومت اسیران و 

امید به آزادی است.
این تابلوهایی اس��ت که می کشیدم و حتی 10 
سال پس از آزادی نیز اینگونه نقاشی می کشیدم. زنان 
فلسطینی را به تصویر کشیدم که صهیونیست ها را به 
مبارزه می طلبند، پس از آن به شیوه های دیگر نقاشی 
و زیبایی تابلوها رو آوردم، بر فرهنگ فلسطینی تمرکز 
کردم و تا امروز تلاش کرده ام که شیوه ها و ابزارهای 

هنری خود را توسعه دهم.
 می توان گفت ش�ما از طریق کار هنری به مرحله 
خودکفای�ی م�ادی رس�یده اید، آی�ا از طریق هنر 

امرارمعاش می کنید یا شغل دیگری دارید؟
پس از اینکه از زندان خارج شدم 3 اثر فروختم، هر 
تابلو به قیمت 2 هزار دلار. 6 هزار دلار جمع کردم، با 
این پول یک مغازه بزرگ در اردوگاه یرموک در حومه 
دمش��ق خریدم و آن را به محل فعالیت های هنری 

خود تبدیل کردم. 
پ��س از انتفاضه جنین در س��ال 2000، به این 
فکر افتادم که این محل را به مرکز میراث و فرهنگ 
فلسطین تبدیل کنم. ش��روع به کشیدن تابلوها و 
ساخت صنایع دستی فلس��طینی کردم، از این راه 
درآمدی نیز کسب می کردم؛ بسیاری شروع به تقلید 
از آث��ار من کردند و من امروز این کار را به پس��رم 

سپرده ام و خودم فقط به نقاشی می پردازم.  
 در دنیای هنر و رسانه، جبهه های مختلف و مخالف 
یکدیگر وجود دارد، به عنوان مثال هالیوود تلاش 
می کند اندیش�ه خاصی را در ذهن مخاطبان خود 
نهادینه کند. آیا در داخل رژیم صهیونیستی کسانی 
بودند که برای مقابله با هنر فلس�طینی یا مبارزه با 
پیام هایی که هنرمندان فلسطینی تلاش می کردند 

به مخاطبان خود برسانند، اقدام کنند؟
هنر فلسطینی، هنر مقاومت بود اما هنر اسرائیلی 
تابلوهایی عادی بدون پیام خاص بود. ممکن است 
دلی��ل آن ه��م نداش��تن رنج و 
س��ختی همانند ما باش��د. هنر 
فلسطینی، هنر مقاومت برخاسته 
از ایمان و عقیده است که بر عدم 
دست برداش��تن از فلسطین و 
ضدیت با اشغالگری و جلوگیری 
از سرقت میراث فلسطین تاکید 
می کن��د. هنر فلس��طینی هنر 
پایبن��دی به مقاومت اس��ت و 
هنرمندان مقاوم با هنرمندان اسرائیلی هیچ تعامل 
و ارتباطی ندارند، زیرا آنها را دش��من می دانند و تا 
به امروز هیچ نمایشگاهی از هنرمندان فلسطینی در 
سرزمین های اشغالی برگزار نشده است. درباره هنر 
اسرائیلی باید بگویم حتی اگر در یکی از تابلوهای شان 
زیبایی باشد من آن را زشت می دانم، زیرا این تابلوها 
با خون فلسطینی ها نقش بسته است و من برای آن 

ارزش هنری قائل نیستم. 
 طرف هایی هستند که تلاش می کنند هنرمندان 
و شخصیت های تاثیرگذار جامعه را بخرند و آنها را 
در مسیر ترویج برخی اندیشه های خصمانه به کار 
گیرند، و درمقابل به آنها مبالغی را پرداخت کنند، 
آیا تاکنون طرف هایی بوده اند که تلاش کنند استاد 
محم�د الرکوعی را بخرند یا از هنرش در مس�یری 

نادرست سوءاستفاده کنند؟
یک پایگاه تخصصی هنری وجود دارد که برخی 
تابلوهای فلسطینی را به نمایش می گذارد. این پایگاه 

برخی آثار من را منتشر کرد ولی وقتی فهمید من 
اس��یر بودم این کار را متوقف کرد، زیرا کس��انی به 
مس��ؤولان این پایگاه گفته بودند محمد الرکوعی، 
شهروندان اسرائیلی را به قتل رسانده است. این پایگاه 
به دنبال هنرمندان غیرمشهور فلسطینی است و آثار 
غیرمناسب برخی فلسطینی ها را به نمایش می گذارد، 
این تابلوها حاوی تصاویر زشت و غیراخلاقی است 
که با هدف خدشه دار کردن هنر و چهره فلسطین 

کشیده شده است. 
 با افزایش تلاش ها برای عادی سازی روابط با رژیم 
صهیونیستی، به نظر شما چه طرف هایی بیشتر از 

این عادی سازی حمایت مادی 
می کنند؟

آمریکا یک امپراتوری است 
که تلاش می کند هیمنه خود 
را بر همه کشورها تحمیل کند، 
اسرائیل بخشی از این امپراتوری 
و چنگال های آن در خاورمیانه 
برای محافظت از رژیم های نفتی 
عربی است، این رژیم ها استقلالی 

از خود ندارند. در هر سفارت اسرائیلی در کشورهای 
عربی خلیج فارس، یک مشاور حضور دارد که با حاکم 
آن کشور در ارتباط است و به او دستور می دهد که 
چه کاری را بکند و چه کاری نکند. این کشورها مزدور 
هستند و هیچ استقلالی از خود ندارند. به آنها دستور 
داده می شود از مخالفان سوریه حمایت مالی کنند 
و آنها نیز می پردازند، از آنها می خواهند با کشورهای 
مقاوم مانند جمهوری اسلامی ایران، عراق و الجزایر 

دشمنی کنند و آنها نیز همین کار را می کنند. 
آنها شبکه ای را بر ضد آرمان فلسطین تشکیل 
داده اند، این رژیم ها، بیشتر به جاسوس هایی شبیه 
هستند که از خارج دستور می گیرند. روابط میان 
این رژیم های عربی با رژیم صهیونیستی از سال های 
پیش برقرار بوده است ولی این روابط پشت پرده در 
جریان بوده است. کسانی که امروز با این مزدوری 
اعراب به مقابله برخاسته اند، ملت های فلسطین، 
لبنان، سوریه، ایران، عراق و الجزایر هستند، به این 

معنا که قدرت هایی در منطقه هستند که در مقابل 
کسانی که خواستار عادی سازی با صهیونیست ها به 
بهانه تامین منافع ملت فلسطین هستند ایستاده اند. 
کشورهاي عربي خلیج فارس اصلا خواستار تعیین 
ق��دس به عنوان پایتخت فلس��طین نش��ده اند و 
عربستان در این میان نقشی اساسی دارد. عربستان 
اکنون از خجالت پنهان شده است ولی فردا با تمام 
وقاحت، از روابط خود با صهیونیس��ت ها و نقش 
خود در عادی سازی روابط با اسرائیل پرده برداری 
می کند. این کش��ورها با جمهوری اسلامی ایران 
دش��منی می کنند. ای��ران هیچ کش��ور عربی را 
اش��غال و به هیچ کشور عربی 
حمله نکرده است، پس چرا با 
آن به مقابله برخاسته اند؟ همه 
این هجمه ها به خاطر دس��ت 
گذاشتن روی نفت و گاز ایران 
و تسلط آمریکا بر نفت منطقه 
عربی است. ایران به رغم همه 
تحریم ها، تسلیم آمریکا نشده 
است، باید کشورهای قدرتمند 
عرب��ی درکنار ایران باش��ند تا این حرکت خزنده 
امپریالیستی را به سوی منطقه متوقف کنند اما 
آنها امروز تلاش می کنند ارتش��ی ایجاد کنند که 
به هر منطقه ای در جهان که بخواهند حمله کنند، 

حتی به ایران. 
  آیا می توانید به غزه سفر کنید؟

تنها راه رفتن به غزه از طریق مصر و تونل های 
مقاومت است؛ 5 بار با نام مستعار به غزه سفر کرده 
و به دیدار خان��واده ام رفتم. آنجا هر منطقه ای که 
می رفتم از من اس��تقبال می کردن��د، زیرا آنها مرا 
می شناس��ند و می دانند روزی فرمانده نظامی و از 

شخصیت ها و نمادهای مقاومت آنجا بودم. 
  نظ�ر ش�ما درب�اره آینده چیس�ت؟ ب�ا وجود 
عادی س�ازی رواب�ط ام�ارات و بحری�ن ب�ا رژیم 
صهیونیستی، آیا امیدی برای آزادسازی فلسطین 
وج�ود دارد یا فکر می کنید رژیم صهیونیس�تی 

روز به روز قدرتمندتر می شود؟

مشکل اصلی آمریکاس��ت که مانند اختاپوس 
تلاش می کند بر همه جا مسلط شود. اسرائیل یکی از 
بازوهای آمریکاست و هر بازوی این اختاپوس را قطع 
کنیم قطعا ضعیف تر می شود، به همین خاطر باید 
طرح های آمریکا در منطقه را به شکست بکشانیم. ما 
به فروپاشی نفوذ آمریکا در منطقه و فروپاشی رژیم 
صهیونیستی امید داریم، در این صورت به حقوق مان 
دست می یابیم. امروز باید با گسترش نفوذ مرتجعان 
و آمریکا و صهیونیست ها مقابله کنیم، امروز باید خود 
را حفظ کنیم و معتقدم شکست آمریکا، پیروزی و 

آزادی همه جهان است. 
هنر مقاومت فلس��طین با عادی سازی کاملا 
مخالف است و حتی از یک وجب خاک فلسطین 
چشم پوش��ی نمی کند، هنر فلسطین پایبند به 
خاک فلس��طین است، به درخت زیتون آویخته 
است و با دیوار حائل مقابله می کند. هیچ هنرمند 
فلسطینی را نمی شناسم که در رژیم صهیونیستی 
نمایشگاه برگزار کرده باشد. ما به عنوان هنرمندان 
فلس��طینی با این اقدام مخالفیم، زیرا اس��رائیل 
متجاوز اس��ت و غیرممکن اس��ت فلسطینی ها، 
تجاوزگری اس��رائیل را به فراموش��ی بس��پارند؛ 
برعک��س آنچه گولدا مایر گفته اس��ت »بزرگان 
می میرن��د و کوچک تر ها فلس��طین را فراموش 
می کنند«. کودکی 5 س��اله وارد مغازه من شد، 
پیرمرد فلس��طینی س��اکن آمریکا نزد من بود. 
پسرک گفت: پرچم فلسطین می خواهم، پیرمرد 
از او پرس��ید: می خواهی با پرچم فلسطین چکار 
کنی؟ پسر جواب داد: می خواهم در اتاقم آویزان 
کنم. کودک خواست پول پرچم را بدهد ولی من 
از او پ��ول نگرفتم. چگونه امکان دارد کودکان ما 

سرزمین شان را فراموش کنند؟
  آیا چهره غسان کنفانی را کشیده ای؟

بله! چهره غسان کنفانی را وقتی در زندان بودم 
کشیدم، زیرا من نوشته های او را خوانده ام. اکنون 
چند تابلو دارم که موضوع آنها داستان های غسان 
است، مانند پرتقال، بازگشت به حیفا، اطفال غسان 

کنفانی و...

  گفت وگوی »وطن امروز« با محمد الرکوعی، هنرمند فلسطینی که در دوران اسارت با کشیدن نقاشی روی ملحفه های زندان رژیم صهیونیستی خبرساز شد

هنر فلسطین علیه دیوار حائل

گروه فرهنگ و هنر: هنرمندان عرصه هنرهای تجسمی کشور طی سال های 
اخیر با شرکت در جشنواره ها و مسابقه های مختلف، تلاش خود را کرده اند تا از 
ابزار هنری خود برای اعلام انزجار از جنایات رژیم صهیونیستی بیشترین بهره را 
ببرند که یکی از مهم ترین این جشنواره ها »مسابقه بین المللی کارتون، کاریکاتور 
و پوستر فلسطین تنها نیست« است که جدیدترین دوره آن چند وقت پیش از 
سوی حوزه هنری برگزار شد. محمدمهدی دادمان، رئیس حوزه هنری درباره 
اهمیت چنین برنامه هایی از سوی هنرمندان هنرهای تجسمی برای دستیابی 
به آرمان آزادی قدس شریف گفته بود: ما در چنین رویدادهایی به نمایندگی از 
همه هنرمندان آزاده جهان، از همه دوستداران انسانیت و انسان دعوت می کنیم 
با زبانی رسا و به شیوه ای هنری، پیرامون این خیانت نابخشودنی سخن بگویند و 
از همه هنرمندان جهان از فیلمسازان گرفته تا کاریکاتوریست ها، گرافیست ها، 
نقاشان، نویسندگان و شعرا دعوت می کنیم رویای آن روزی که نزدیک است و 

فلسطین به فلسطینیان باز خواهد گشت را با زبان هنر ترسیم کنند. 
این رویدادها و مس��ابقه ها بهانه ای اس��ت برای یادآوری به کسانی که فکر 
می کنند با بازی های کودکانه سیاس��ی می توانند آرمان فلسطین را به دست 
فراموشی بسپارند. می خواهم به این کشورها و سردمداران آنها یادآوری کنم 
جغرافیای سیاسی و امنیتی در منطقه ما تغییر کرده و دوران بزن دررو تمام شده 

است. اگر اینان بازی سیاسی علیه فلسطین را شروع کنند همه هنرمندان با زبان 
فرهنگ به این لکه ننگ و خیانت پاسخ درخوری خواهند داد. بزودی شرایط 
تغییر خواهد کرد اما همه سازشکاران باید بدانند روابط با یک رژیم اشغالگر و 
انسان کش غیرقابل بخشش است. حوزه هنری تلاش خواهد کرد بانی اینچنین 
مسابقات و رویدادهای فرهنگی- هنری باشد تا با صدای بلند به اقصی نقاط این 

کره خاکی پیام »فلسطین تنها نیست« را مخابره کند. 
حوزه هنری یک تجربه موفق از یک عمل جریان ساز و 

متعهد هنری است. به روشنی اعلام می کنم آمادگی 
داری��م هر آنچه از تجربه، تخصص و توان در حوزه 

هنری- که بیش از 40 سال از عمرش می گذرد- 
داری��م را در اختی��ار هنرمن��دان و هر کانون 
جغرافیایی بگذاریم تا به شکل مستقل و بومی 
تجربه های اینچنینی تکرار شود و شبکه ای از 
محافل هنری متعهد و جریان س��از علیه این 
رژیم منحوس ش��کل بگیرد و تاکید می کنم 

هر تجربه، توان و کاری که از دس��ت ما بربیاید 
در اختیار قرار می دهیم تا در منطقه غزه تجربه 

مشابهی رشد کند و این جنگ گسترده فرهنگی را علیه این رژیم منحوس 
ادامه خواهیم داد. لازم می دانم تاکید کنم این مسابقه ها سرآغاز مسیری است 
که البته پیش از این هم وجود داشته و برای آن زحمات بسیاری کشیده شده 
اما برای دوران جدید حوزه هنری یک طلیعه نو است. حوزه هنری و تصویر 
آین��ده آن به عنوان یکی از محورهای دوران جدید، بعد و هویت تازه ای پیدا 

خواهد کرد و در آینده تقویت خواهد شد. 
همچنین ش��جاعی طباطبایی، مدی��ر مرکز هنرهای 
تجس��می حوزه هنری درباره اینچنین رویدادهایی 
گفته است: ما در بخش دوم آخرین دوره »مسابقه 
بین المللی کارتون، کاریکاتور و پوستر فلسطین 
تنها نیست« به بحث موجودیت فلسطین تاکید 
داشتیم. در جریان جنگ دوم جهانی عاملان 
جنگ مشخص بودند و سوال اینجاست که 
چرا سرزمینی از همان کشورهای عامل جنگ 
به یهودیان داده نش��د. این یک سوال جدی 
اس��ت که باید به آن پاس��خ داده شود. بحث 
بعدی عادی س��ازی روابط با رژیم صهیونیستی 

است. همه اما باید بدانند بحث عادی سازی این روابط باعث نمی شود فلسطین 
تنها بماند. بد نیست بدانید مردم همین کشورهایی که از در دوستی با رژیم 
صهیونیستی درآمده اند از این اتفاق بسیار ناراضی و مخالف آن هستند. از طرف 
دیگر اینکه کشورهای عربی اعلام می کنند به شکل جدی کنار صهیونیست 
ایس��تاده اند، یک ادعای مضحک است. به همین خاطر بخشی تحت عنوان 
سازشکاران در این مسابقه داشتیم که به کاریکاتور اختصاص داشت و شروع 
این اتفاق از حرکت و سازش انورسادات با رژیم صهیونیستی آغاز شد. نکته 
آخر اینکه آزادی بیان با مصادیق موجود در کشورهای غربی همخوانی ندارد 
و می بینیم که سختگیرانه ترین مجازات ها برای هولوکاست و نفی آن در نظر 
گرفته شده است و در نتیجه شاهد این هستیم که آزادی بیان رویه ای دوگانه 
دارد. به عنوان مثال، شارلی ابدو یک نشریه زرد و پرحاشیه بود و همیشه به 
اتفاقات جنجالی روی می آورد. توهین چند وقت پیش این نشریه به اسلام نیز 
قلب میلیاردها انسان را جریحه دار کرده و این مصداق آزادی بیان نیست، از 
سوی دیگر شاهد هستیم این آزادی بیان دروغین به برخی کشورهای عربی 
هم رسوخ کرده است. به عنوان مثال یک کاریکاتوریست اردنی به نام »عماد 
حجاج« کاریکاتوری را درباره عادی سازی رابطه امارات و رژیم صهیونیستی 

کشید که بلافاصله به زندان رفت. 

هنرمندانی که فلسطین را تنها نمی گذارند

هنوز از اثرات و عوارض شکنجه ها رنج 
می برم. بس�یاری از تابلوهایی که در 
زندان یا بعد از آزادی کشیدم، حاوی 
تصاویری از میله های زندان و پرندگانی 
)گنجشک هایی( است که در آسمان 
پرواز می کنند. هنرمند نمادها را رسم 

می کند نه همه جزئیات را

هنر فلس�طینی، هنر مقاومت اما 
هن�ر اس�رائیلی تابلوهایی عادی 
بدون پیام خاص بود. ممکن است 
دلیل آن هم نداشتن رنج و سختی 
همانند ما باش�د. هنر فلسطینی، 
هنر مق�اوم برخاس�ته از ایمان و 

عقیده است

فتحی نظام: ماجرای هنرمندان مهاجر فلسطین ماجرای غریبی است؛ دور از وطن و در حال مبارزه 
برای وطن. وطنی که مساله قرن معاصر است؛ نه فقط برای فلسطینیان بلکه برای بسیاری از  هنرمندان 
و مردم جهان. چفیه ای که امروز تا قلب آمریکا و اروپا می رود و روی شانه های جوانان می نشیند هم 
نشانه است. کیلومترها دورتر از فلسطین، پیام مظلومیت یک ملت، یک خاک و یک عقیده شنیده 
می شود. هنر، حامل این پیام است؛ هنری که گاه سینما شود و »بازمانده« و گاه یک طرح گرافیتی 
ساده روی یکی از دیوارهای حائل. تصویری که به خاطر عمق مفهومش، به همه مخاطبانش می رسد. 
هنر نقاشی در این میان، هنر گویاتری برای مظلومیت و غربت فلسطین در همه این سال ها بوده است 
و هنرمندانی که این نقش ها را طراحی کرده اند، نقش مهمی در انتقال مهم ترین مفاهیم پیرامون مساله 
فلسطین داشته اند. در گفت وگوی پیش رو با محمد الرکوعی، از هنرمندان مهاجر فلسطین که این 
روزها در نزدیکی دمشق روزگار می گذراند، از هنر مبارزه پرسیده ایم. الرکوعی سال های زیادی را در 
زندان رژیم صهیونیستی بوده و خاطرات تلخ و شیرینی از فلسطین دارد. این هنرمند نقاش فلسطینی 
سال 1973 به اسارت رژیم صهیونیستی درآمد و با حکم حبس ابد راهی زندان شد. او در 13 سالی 
که در اسارت به سر می برد، بیکار ننشست و شروع به نقاشی برای هم سلولی هایش کرد تا هدیه ای 
باشد برای خانواده های شان. پس از آن بود که این درخواست ها بیشتر و بیشتر شد و انگیزه او هم 
برای ادامه دادن نقاشی افزایش یافت. متن گفت وگو با استاد محمد الرکوعی را در ادامه می خوانید.

  13 سال در زندان بودم و حدود 400 تابلو کشیدم. تعدادی از آنها را به طور مخفیانه از زندان خارج کردم و 
هم اکنون 70 عدد از آن تابلوها را دارم. توانستم تابلوهای زیادی را از زندان خارج و توسط دوستانم به دمشق 

منتقل کنم و نخستین نمایشگاه خود را در دمشق برگزار کردم، در حالی که خود در زندان بودم



تصمیمAFCامروزمشخصمیشود
پرسپولیستنهامیزبانایرانی

درلیگقهرمانانآسیا؟
کنفدراسیون فوتبال آسیا در حالی قرار است امروز دوشنبه 
وضعیت میزبانی در لیگ قهرمانان آسیا را مشخص کند که 
گمانه زنی ها درباره انتخاب میزبان این بازی ها بالا گرفته است. 
به گزارش مهر، کنفدراس��یون فوتبال آسیا درخواست 
کش��ورهای مختلف برای میزبانی در لیگ قهرمانان ۲۰۲۱ 
آسیا را گرفته است و طبق اعلام سخنگوی فدراسیون فوتبال 
ایران قرار است دوشنبه وضعیت میزبانی در لیگ قهرمانان 

مشخص شود. 
AFC پیش از این تصمیم گرفته بود بازی های هر گروه را 
در یکی از کشورهای همان گروه به صورت متمرکز برگزار کند. 
بر همین اساس کشورهای عراق، ایران، عربستان، قطر و امارات 
برای گرفتن میزبانی بازی های گروه خود درخواست خود را 
به AFC ارسال کردند اما حالا یک سایت عربی از احتمال 
بر هم خوردن معادلات کنفدراسیون آسیا خبر داده است. 

سایت »گل« عربی مدعی شد AFC به فدراسیون هایی 
که خواهان میزبانی در مرحله گروهی لیگ قهرمانان در غرب 
آسیا هستند اعلام کرده ممکن است همانند سال قبل، قطر 
به عنوان میزبان این مسابقات انتخاب شود. دلیل این مساله 
هم محدودیت هایی است که بعضی کشورها برای جلوگیری 

از شیوع ویروس کرونا اتخاذ کرده اند. 
این سایت در ادامه اعلام کرد اگر تمام مسابقات در قطر 
برگزار نش��ود، به ترتیب عربستان میزبان گروه اول، امارات 
میزبان گروه دوم، قطر میزبان گروه س��وم و چهارم و ایران 

میزبان گروه پنجم خواهد بود. 
عربس��تان به دلیل مش��کلاتی که با ایران دارد، قادر به 
میزبانی از نمایندگان ایران نیس��ت و به همین خاطر تیم 
الهلال در گروه اول می تواند ش��رایط میزبانی داشته باشد، 

چرا که در این گروه تیم ایرانی حضور ندارد. 
در گروه پنجم لیگ قهرمانان نیز تیم های پرسپولیس ایران، 
 AFC گوای هند و الریان قطر حضور دارند و در صورتی که
از فرمول دوم خود استفاده کند، پرسپولیس شانس میزبانی 

در آسیا را خواهد داشت. 

تمجیدسایتفدراسیونجهانی
والیبالازسعیدمعروف

سایت فدراسیون جهانی والیبال در گزارشی از کاپیتان 
تیم ملی ایران که باعث پیش��رفت قابل توجه والیبال ایران 

شده است، تمجید کرد. 
به گزارش س��ایت فدراسیون والیبال، سایت فدراسیون 
جهانی والیبال در ابتدای این گزارش، سعید معروف را هدایتگر 
تیم ایران به دوران طلایی نامیده و تاکید کرده است کاپیتان و 
پاسور تیم  ملی والیبال ایران در مسیری که خودش طراحی 

کرده است، حرکت می کند. 
در ادامه این گزارش آمده است: معروف در مسابقات تیم 
 ملی والیبال ایران، مهارت های دفاعی و حمله ای شگفت انگیزی 
را به نمایش گذاشته اس��ت. مردی که از طریق توانایی در 
تنظیم برنامه ها، هدایت و رهبری درس��ت، تیم ایران را به 
یک��ی از بهترین های جهان تبدیل کرده و عملکرد او تعداد 
علاقه من��دان به ورزش والیب��ال در ای��ران را افزایش قابل 

توجهی داده است. 
کاپیت��ان تیم  مل��ی والیبال ایران هم��واره نمایش های 
خیره کننده و ش��گفت انگیزی داشته که میلیون ها طرفدار 
را حیرت زده کرده اس��ت. برخلاف تمام نابرابری ها، معروف 
با س��اعت ها تلاش و تمرین، تیم ایران را به بالاترین سطح 
قاره آسیا رساند و حالا ایران قطعا در میان برترین تیم های 

والیبال جهان قرار دارد. 
در قس��مت دیگری از گزارش فدراسیون جهانی والیبال 
درباره کاپیتان تیم ملی ایران، سایت FIVB به نقل از معروف 
آورده است: در ۱۰ سال گذشته، تیم  ملی والیبال مردان ایران 
موفقیت هایی تاریخی به دست آورده است. این موفقیت ها 
شامل حفظ رتبه نخست در قاره آسیا، ۳ دوره متوالی حضور 
در جام جهانی و از همه مهم تر، ۲ بار کسب سهمیه بازی های 
المپیک است که در سال ۲۰۱۶ برای نخستین بار در تاریخ 

والیبال ایران این اتفاق افتاد و در سال ۲۰۲۰ تکرار شد. 
مع��روف تصری��ح ک��رد: به نظر م��ن ج��دا از همه این 
دستاوردهای ش��گفت انگیز و دوست داش��تنی، مهم ترین 
دس��تاورد والیبال ایران در این مدت، ایجاد ش��ور و اشتیاق 
در مردم اس��ت، به گونه ای که والیبال به ورزش محبوب و 
مورد علاقه مردم تبدیل شده است و آنها را به وجد می آورد. 
همچنین در این مدت، هیجان و اعتماد به نفس بسیار زیادی 
در جوانان نس��بت به ورزش والیبال به  وجود آمده که قابل 

تقدیر است. 
این بازیکن ۳۵ ساله تیم  ملی والیبال ایران، به رهبری خود 
در این تیم افتخار می کند و با تقدیر و تشکر از پشتیبانی و 
حمایت هواداران در مسیر رشدش ادامه داد: در سال های اخیر 
والیبال ایران ثابت کرده است می تواند به عنوان یک مدعی 

موفق در صحنه های جهانی حاضر شود. 
کاپیتان تیم  ملی والیبال ایران با ابراز خرسندی از اینکه 
سهمی در دوران طلایی والیبال مردان ایران دارد، گفت: با 
نگاه به گذش��ته این دوران، به طور طبیعی یادآور خاطرات 
خوب و البته سخت خواهیم شد که نمی شود جزئیات را از 
هم تفکیک کرد اما از همه افرادی که در این مس��یر از من 

حمایت کردند، قدردانی و تشکر می کنم. 

جوکوویچبراینهمینبارفاتحاوپن
استرالیاشد

تنیسور صربس��تانی با پیروزی برابر دنیل مدودف جام 
قهرمانی را در اوپن استرالیا بالای سر برد. 

در روز پایانی تنیس اوپن استرالیا، فینال مردان بین نواک 
جوکوویچ و دنیل مدودف برگزار ش��د و تنیسور صربستانی 
ب��ا پیروزی قاط��ع ۳ بر صفر برای نهمین ب��ار قهرمان این 

رقابت ها شد. 

اخبار

ورزشی
جلسهاسکوچیچبامسؤولانفدراسیونفوتبال

با توجه به زمانبندی جدید ادامه رقابت های مقدماتی جام جهانی و مقدماتی جام ملت های آس��یا، جلس��ه س��رمربی تیم  ملی فوتبال با مهدی محمدنبی، دبیرکل 
فدراسیون و مهدی خراطی، رئیس دپارتمان تیم های ملی برگزار شد. در این نشست تقویم برنامه ریزی های آتی تیم  ملی مورد تبادل نظر قرار گرفت. همچنین مقرر 
شد برنامه ریزی جهت اردوهای آتی تیم  ملی در »فیفا دی« انجام پذیرد. فدراسیون فوتبال جزئیات بیشتری از این جلسه و برنامه های تیم  ملی منتشر نکرده است. 

داریوشمجلل:مس��ؤولان باشگاه پرس��پولیس با کارگزار 
رسمی خود در این مدت چندین جلسه برگزار کرده اند اما 
هنوز تکلیف این قرارداد نامشخص است. باشگاه پرسپولیس 
بعد از مدیریت جعفر سمیعی و تغییرات در هیات  مدیره این 
باشگاه در اقدامی قابل پیش بینی از وزارت ورزش درخواست 
فسخ قرارداد با کارگزار رسمی خود را مطرح کرد. از روزی 
هم که خبر درخواس��ت فسخ قرارداد این باشگاه رسانه ای 
ش��د، در چند نوبت مسؤولان باشگاه پرسپولیس و شرکت 
آتیه داده پرداز در وزارت ورزش جلساتی را برگزار کردند که 
ظاهرا این نشست ها خروجی ای به نفع ۲ طرف نداشته است. 
هفته گذشته هم بین جعفر سمیعی و جلیلوند، مدیرعامل 
ش��رکت آتیه داده پرداز نشس��تی خصوصی برگزار شد و ۲ 
طرف پیشنهاداتی هم ارائه کردند و گویا قرار شده کارگزار 
رسمی سرخپوشان تا سه شنبه جواب نهایی خود را درباره این 
نشست عنوان کند. قرارداد کارگزار پرسپولیس با این باشگاه 
از همان ابتدا هم با اشکالاتی روبه رو بود و انتقادات زیادی به 
مسؤولان وقت این باشگاه بابت انعقاد چنین قراردادی مطرح 
شد اما در نهایت همکاری طرفین با همان اما و اگرها و نقدها 
آغاز شد. چندی بعد از استعفای محمدحسن انصاری فرد، 
مدیرعامل وقت پرسپولیس که عامل انعقاد چنین قراردادی 
بود، مهدی رسول پناه به عنوان سرپرست باشگاه پرسپولیس 
و رئیس وقت هیات مدیره این باشگاه اعلام کرد این قرارداد 
مناس��ب نیس��ت و آنها هم خواهان فسخش شدند که در 
نهایت بعد از جلساتی که برگزار شد، با اضافه کردن متمم، 
همکاری ادامه پیدا کرد. تاکید بر کف درآمد ۱۱۰ میلیارد 

تومانی و نامشخص بودن سقف درآمدزایی یکی از اشکالاتی 
بود که حتی بعد از اضافه شدن متمم همچنان به این قرارداد 
وارد بود اما اصرار بر ادامه همکاری وجود داش��ت. از سوی 
دیگر در این قرارداد مدام به کف درآمد تاکید می شود و در 
قرارداد آمده درآمد بیش از این به صورت مساوی بین باشگاه 
و کارگزار تقسیم می شود اما تاکنون نشانی از قرارداد بالای 
۱۱۰ میلیارد نبوده اس��ت. اکنون با حضور سمیعی همان 
اشکالات نمایان شده و مدیرعامل کنونی قرمزپوشان پایتخت 
با علم به اینکه چنین قراردادی نفعی برای این باشگاه ندارد، 
خواهان ملغی شدن این قرارداد یا ادامه آن با شرایط جدیدی 
که او در نظر گرفته، است. هر چند پیگیری های فارس نشان 

می دهد زیروبم های این قرارداد به گونه ای است که ۲ طرف 
برای ادامه یا حتی فس��خ آن راه آس��انی در پیش ندارند. 
ش��رکت آتیه داده پرداز با توجه به ضرب الاجلی که باشگاه 
برای پرداخت پول برانکو داشته و به دلیل عدم تامین بودجه 
از سوی مدیران وقت، مطالباتی را که باید در ماه های آذر و 
بهمن به این باشگاه تزریق می کرده، بابت رفع شدن مشکل 
برانکو هزینه کرده و پرداختی بعدی این شرکت طبق تعهد، 
فروردین ۱4۰۰ اس��ت. البته طبق قرارداد این حق کارگزار 
پرسپولیس است که طبق قواعدی که تعریف کرده اند سر 
موعد مقرر واریزی به این باشگاه داشته باشد و این مشکل 
مدیران وقت پرسپولیس بوده که در تایمی خارج از قرارداد 

از این شرکت پول گرفته اند تا چاله پردردسر پول برانکو را 
پر کنند، با این حال اکنون هم سرخپوش��ان دچار بحران 
مالی هستند و مدیران فعلی هم از کارگزار خود درخواست 
کرده اند موعد پرداختی را جلوتر بیندازد تا باشگاه از بحران 
فعلی خارج شود. ظاهرا پیش از این هم کارگزار پرسپولیس 
زودتر از موعدهایی که در قرارداد بود به داد باشگاه رسیده 
و اینکه چرا اکنون حاضر نمی ش��ود به جای فروردین یک 
ماه جلوتر به باشگاه واریزی داشته باشد، جای سوال است. 
میزان پرداختی باش��گاه به بازیکنان ۲۰ درصد بوده و این 
موضوع هر آن ممکن است تبدیل به بحران شود. البته برخی 
بازیکنان بین ۳۰ تا ۳۵ درصد قراردادهای خود را گرفته اند 
اما تعداد این نفرات محدود است و اکثر تیم پرداختی بین 
۲۰ تا ۲۵ درصد داش��ته اند. این در حالی است که حداقل 
پرداختی یک باشگاه تا نیم فصل باید ۵۰ درصد باشد. ضمن 
اینکه از ابتدای فصل بازیکنان پرس��پولیس که به قهرمانی 
نیم فصل هم رسیده اند هیچ پاداشی دریافت نکرده اند و همه 
این مسائل باعث شده مدیریت باشگاه در شرایط خاصی به 
سر ببرد. در کنار اینها نقل و انتقالات زمستانی را هم باید 
اضافه کرد. همچنین وضعیت پرداختی به کارمندان باشگاه 
هم مناسب نیست. مدیران پرسپولیس چشم انتظار دریافت 
پاداش آسیایی هم هستند اما زمان دریافت این پول اصلا 
مشخص نیست و به همین دلیل نمی توانند روی پولی که 
هنوز نیامده حساب کنند. با شرایط موجود اگر بین باشگاه 
و کارگزار توافقی حاصل نش��ود کار سمیعی و هیات مدیره 

سرخپوشان برای خروج از بحران مالی سخت خواهد شد.

چرابرایخروجسرخپوشانازبحرانپولزودترازموعدواریزنمیشود؟

واکاوی مذاکرات باشگاه پرسپولیس با کارگزار

علیکلهری:این روزها ش��ایعات زیادی درباره انتقال شهریار 
مغانلو، مهاجم س��انتاکلارا به پرسپولیس مطرح شده است تا 
باشگاه های ایرانی باز هم به دلیل محدودیت ها، پا را از بازار ایران 
فراتر گذاش��ته و مجبور شوند با رقمی غیرمتعارف یک لژیونر 
ناموفق را جذب کنند. این اتفاق در حالی رخ می دهد که همین 
بازیکن در ابتدای فصل می توانست با قیمت کمتری بدون واسطه 
راهی تیمی ایرانی شود. در چند فصل اخیر انتقال قرضی بازیکنان 
ایرانی تازه لژیونر شده که نتوانسته اند در تیم جدید خارجی شان 
بدرخشند، رایج شده است. این نوع انتقال ها به یک قانون نانوشته 

در بازار نقل و انتقالاتی فوتبال ایران تبدیل شده است. 
معمولا بازیکنانی که یک فصل نس��بتا موف��ق را در لیگ 
می گذرانند و سودای لژیونر شدن هم دارند، نظر برخی دلال ها 
را جل��ب می کنند. این دلال ها که با تیم های اروپایی درجه ۲ 
و ۳ که ساختارشان کاملا حرفه ای نشده ارتباط دارند، بازیکن 
را به یک تیم اروپایی منتقل می کنند. در نگاه اول این فرآیند 
معامله ای ۲ سر برد برای بازیکن ایرانی است اما این قضیه در 

واقع چیز دیگری است. 
با توجه به وضعیت قیمت ارز و تفاوت فاحش میان ارزش 
پول فعلی کشور با دلار و یورو، این انتقال ها برای باشگاه های 
اروپایی تقریبا رایگان به شمار می آید و طرف خارجی حتی اگر 
مجبور به پرداخت پول رضایتنامه به طرف ایرانی باشد، خیلی 

دست به جیب نمی شود. 
دلال ها هم سراغ بازیکنانی می روند که یا قراردادشان با باشگاه 

ایرانی به پایان رسیده یا بازیکنان با مشاوره دلال های ایجنت نما 
قراردادشان را یک طرفه فسخ می کنند و در این میان چیزی به 

جیب باشگاه های ما نمی رود. 
باش��گاه هایی که به مقصد بازیکنان س��تاره ایرانی تبدیل 
می شوند هم معمولا آنقدر معمولی هستند که کمکی به بازیکنان 
ما نمی کنند. البته در این بین نمونه های خوبی هم مثل انتقال 
کاوه رضایی به شارلوا وجود دارد که هم برای بازیکن و هم باشگاه 
مقصد، انتقالی سودمند به شمار می آید. این انتقال ها گاهی به 
غیرحرفه ای ترین شیوه ممکن هم انجام می شود. به عنوان مثال 
رضا اس��دی بدون اغراق فصل گذشته یکی از بهترین هافبک 
دفاعی ه��ای ایران بود اما با انتقال به تیمی اتریش��ی که چند 
بازیکن هم پست اسدی هم دارد، دقایق بازی اش در این فصل 

به 9۰ هم نمی رسد. 
یا انتقال ایمان سلیمی ای که می توانست با قراردادی فوق العاده 
راهی پرسپولیس شود و به تیم سرد اسلواکی رفت. لیگ اسلواکی 
آنقدر سطح بالایی ندارد که با درخشش در این لیگ یک بازیکن 
بتواند راهی تیم های مطرح اروپایی شود و در پایان هم احتمالا 
باشگاه نه چندان مطرح سرد اسلواکی چندصدهزار دلاری جیب 
باشگاه های ما را می زند و این بازیکن به لیگ ایران بر می گردد. 
تجربه نش��ان داده این بازیکنان در تیم جدیدشان عملکرد 
موفقی از خود به جا نمی گذارند و نقش دلال ها در این قسمت 

ماجرا پررنگ تر هم می شود. 
باش��گاه های ایرانی که جدیدا نمی توانند بازیکنان خارجی 

جذب کنند، ناخواسته برای بالا بردن کیفیت ترکیب و برآورده 
کردن خواسته هواداران، لژیونر های دیپورتی را جذب می کنند 
و با این وضعیت ارزی باید پول قابل توجهی را برای این انتقال 
قرضی به باشگاه خارجی بدهند. در این بین دلال ها می توانند 
هم از این پولی که به باشگاه خارجی پرداخته شده، درصدی را 
بردارند و هم پولی را از باشگاه ایرانی به دلیل انتقال یک لژیونر 
به این تیم دریافت کنند. البته قراردادشان به عنوان مدیربرنامه با 
بازیکن هم سر جای خودش است. ماجرا به اینجا ختم نمی شود 
و از پولی که سالانه نصیب باشگاه خارجی می شود هم پول خوبی 
به دلال ها می رسد و هم همکاری باشگاه خارجی با این شخص 
ادامه دار خواهد بود. محمد نادری، امید نورافکن و... بازیکنانی 
هس��تند که از ایران به اروپا رفتند و سپس در تیم های ایرانی 

قرضی بازی کردند.
این وسط اگر لژیونر سابق توانست خودش را در تیم ایرانی 
احیا کند به باشگاه خارجی بازمی گردد و برای تغییر قراردادش 
از قرضی به رسمی باید دوباره هزینه شود و همین فرآیند طی 
خواهد ش��د )درس��ت مثل اتفاقی که برای نورافکن و نادری 
افتاد(. حالا فرض کنید بازیکنی که از پیکان راهی سانتاکلارا 
شده و اصلا هم ندرخشیده است، ابتدای فصل مستقیما راهی 
پرسپولیس می ش��د، آن هم در روز هایی که سرخ ها به دنبال 
مهاجم باکیفیت بودند. هم در این بین واس��طه ای به نام دلال 
و باشگاه خارجی به وجود نمی آمد و هم خود بازیکن نیم فصل 
فوتبالی را تلف نمی کرد. زدن برچسب کارگزار و مدیربرنامه و 

ایجنت روی این واسطه ها حداقل در ایران کار درستی نیست و 
این دلال های ایجنت نما فقط دنبال سود خودشان هستند و با 
این کارها بازار فوتبال ایران را خالی می کنند و باعث می شوند 
در غیاب بازیکنانی که به باشگاه های خارجی می روند، قیمت 

بازیکنان کم کیفیت لیگ ایران بالا برود.
عذابآوربرایفوتبالایران،نانآوربرایدلالها ■

یک بار دیگر به این چرخه ای که برای دلال ها نان آور و برای 
فوتبال ما عذاب آور شده دقت کنید؛ با ترفند دلال ها، یک باشگاه 
کوچک خارجی یک بازیکن مستعد ایرانی را با حقوق ماهانه به 
خدمت می گیرد. بازیکن همین جا بخشی از حقوق ماهانه خود 
را به عنوان پورسانت به دلال می دهد. در ادامه، بازیکن ایرانی 
به دلیل ناآشنایی با محیط و ندانستن زبان و هزار دلیل دیگر در 
تیم خارجی نیمکت نشین می شود و ناچار است دوباره به ایران 
برگردد. جناب دلال، حالا یک پولی به اسم مبلغ رضایتنامه از 
باشگاه ایرانی برای آن تیم کوچک خارجی می گیرد و باز هم 
پورسانت خودش را از روی آن پول بر می دارد. بازیکن به ایران 
بازمی گردد و با باشگاه ایرانی قرارداد می بندد و دلال هم از یک 
طرف از بازیکن پورسانت می گیرد و از طرف دیگر از باشگاه هم 
حق حس��اب  طلب می کند که برایش لژیونر آورده است! برای 
فصل بعد هم جناب دلال همین مدل درآمدزایی را برای یک 
باشگاه کوچک اروپایی دیگر تشریح می کند و باز هم این بازیکن 
اس��ت که از ایران می رود، این ارز اس��ت که از کشور ما خارج 
می شود و این پورسانت است که به حساب دلال ریخته می شود!

درآمدزاییایجنتنماهاازبازیکنانفوتبالایرانباانتقالهایعجیببهتیمهایدرجهچندماروپایی

دلال ها پای سفره فوتبال
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دیکتاتور مجنون س��عودی که تا چند ماه پیش در این خیال 
بود 4 نعل به سوی قبضه کامل قدرت در جزیره العرب روان است، 
حال روزهایی کابوس وار را پشت سر می گذارد؛ کابوسی که با توجه 
به تغییر موازنه قوا در خاورمیانه ممکن است به واقعیت بدل شود. 
محمد بن سلمان، ولیعهد همه کاره عربستان سعودی هر روز با 
حرکتی تازه از سوی دوست و دشمن از مرزهای جنوبی گرفته تا 
ریاض و استان قصیم در مرکز کشور و حتی ابوظبی و واشنگتن 
مواجه می ش��ود که بنیاده��ای مترلزل حکوم��ت خودکامه اما 
وابسته اش را متزلزل تر می کند. به رغم خروج نام جنبش انصارالله 
یمن از فهرس��ت تروریستی آمریکا به دس��تور بایدن، نیروهای 
ارتش و کمیته های مردمی یمن برخلاف توصیه های واش��نگتن 
در نبرد با اشغالگران پا پس نکشیده و اینک با محاصره مزدوران 
داعشی و تکفیری متحد ائتلاف سعودی در شهر راهبردی مأرب 
در شرق صنعا، بار دیگر در حال توسعه میدان نبرد با اشغالگران 
هستند. مبارزان یمنی در حالی متوجه مرزهای جنوبی عربستان 
ش��ده اند که اوضاع اجتماعی بر اثر بحران اقتصادی و سیاسی در 
داخل شبه جزیره نیز دوباره متشنج شده که نمود آن ناآرامی های 
استان مهم قصیم در شمال پایتخت است. برای گاو شیرده آمریکا 
اما سلب حمایت احتمالی دولت جدید واشنگتن بیش از هر خبر 

دیگری نگران کننده است. به گزارش تارنمای »سعودی لیکس« 
که توسط مخالفان رژیم ریاض اداره می شود، مواضع جو بایدن در 
رابطه با عربستان باعث غلیان در کاخ سلطنتی الخرامه در ریاض 
شده است؛ جایی که سلمان بن عبدالعزیز، پادشاه نیمه هوشیار و 
عروسک خیمه شب بازی ولیعهد و پسرش، در ظاهر با اراده خود و 
در اصل با بازی گردانی شخص بن سلمان، برای نجات از حذف شدن 

از آینده قدرت توسط آمریکایی ها به هر دری می زند. 
این تکاپو هفته پیش زمانی آغاز شد که »جن ساکی« سخنگوی 
کاخ سفید از آمادگی دولت آمریکا برای انتشار گزارش محرمانه 
قتل روزنامه نگار منتقد عربستانی برای مجلسین کنگره خبر داد. 
حرف های س��اکی در واقع تاییدی بود بر ادعای بایدن در جریان 

نخستین سخنرانی اش در کاخ سفید به عنوان رئیس جمهور آمریکا 
که از تنظیم روابط با ریاض سخن گفته بود. ساکی با تاکید بر قانون 
و کنایه زدن به نام محمد بن سلمان گفت:»ما قطعاً از عربستان 
سعودی انتظار داریم سابقه خود را در زمینه مسائل حقوق بشری 
ارتقا دهد و این امر شامل آزادی زندانیان سیاسی همچون حامیان 

حقوق زنان از زندان های عربستان می شود«. 
روزنامه واشنگتن پست نیز در همین رابطه به نقل از منابع دولت 
بایدن گزارش داد دموکرات ها قصد دارند گزارش اطلاعاتی را که در 
آن ولیعهد سعودی به عنوان آمر قتل »جمال خاشقجی«، همکار 
عربستانی این روزنامه در سال ۲۰۱۸ معرفی شده، در همین هفته 
به صورت عمومی منتشر کنند. واشنگتن پست نوشته بود خلاصه 

یافته های جامعه اطلاعاتی آمریکا که توسط دفتر مدیر اطلاعات ملی 
تهیه شده، در قالب گزارش قتل همکار سابق از محرمانگی خارج 
شده است. این روزنامه گمانه زنی کرده جامعه اطلاعاتی آمریکا با 
درجه اطمینان متوسط رو به بالا بر این باور است محمد بن سلمان 
دستور قتل خاشقجی را صادر کرده است اما هرگز تاکنون به صورت 

رسمی چنین اظهارنظری را مطرح نکرده  است. 
به نظر می رسد بایدن این پرونده را به عنوان یک اسلحه سیاسی 
علیه بن سلمان که متحد نزدیک رقیب داخلی جمهوری خواه او 
دونالد ترامپ در خاورمیانه محسوب می شود به کار گرفته است. 
رسانه های جریان اصلی عمدتا دموکرات آمریکا نیز با مطرح کردن 
مکرر درخواست »خدیجه چنگیز« نامزد خاشقجی و دیگر فعالان 
حقوق بشر برای انتشار گزارش مزبور، به کاخ سفید کمک می کنند 

تا سایه تهدید را بالای سر حاکمان ریاض نگه دارند. 
این تهدید عاملی است تا بایدن سیاست های دولت ترامپ در 
خاورمیانه را به آن شکلی که جایگاه و منافع دموکرات ها همانند 
دوران اوباما دوباره در محوریت قرار گیرد، تغییر دهد.  بن سلمان 

حالا خطر را در یک قدمی خود احساس می کند. 
به گزارش سعودی لیکس از یک منبع ناشناس در کاخ پادشاهی 
ریاض، دیکتاتور جوان از یک سو دستور فعال سازی همه کانال های 
ممکن برای ارتباط گیری با کاخ سفید و منصرف کردن بایدن از 
تصمیمات فعلی اش را صادر کرده و از سوی دیگر ناامیدانه خود را 
برای تحریم های شخصی که ممکن است از جانب واشنگتن علیه 

او صادر شود، آماده کرده است. 
به نظر می رسد بایدن با لغو توافق های فروش تسلیحات به رژیم 
سعودی به بهانه تلاش برای پایان دادن به جنگ یمن با یک تیر ۲ 
نشان  زده است. او نه تنها می خواهد حق حساب تمدید قراردادهای 
تس��لیحاتی در آینده نزدیک به جیب دموکرات ها برود و نه تیم 
ترامپ، بلکه بهانه لازم را نیز برای دخالت مستقیم تر پنتاگون در 
عربستان به اسم حمایت از رژیم سعودی فراهم کرده و به همین 
دلیل در هفته های اخیر فرمانده سنتکام که به هر سوی جزیره العرب 
سرک می کشد، عملا جای بن سلمان را به عنوان فرمانده کل قوای 

سعودی گرفته است. 
به  نوشته واشنگتن پست، بایدن عامدانه روابط خود را با دربار و 
شخص سلمان تقویت کرده تا جایگاه پسر و ولیعهد او را در داخل و 
خارج عربستان به چالش بکشد. این رویکردی مغایر با سیاست های 
پیشین کاخ سفید و کاملا خلاف مسیری است که دونالد ترامپ 
با یکی از بزرگ ترین متحدان خود در منطقه خاورمیانه در پیش 
گرفته بود.  آخرین امید بن سلمان فعال سازی کانال مستقیم با دفتر 
بایدن بود اما سفیر سعودی در واشنگتن، در انجام این کار ناموفق 
ماند و ولیعهد نگون بخت تا این لحظه تنها توانسته با رئیس جدید 
پنتاگون ارتباط تلفنی برقرار کند که ظاهرا ژنرال »لوید آستین« 
هیچ قولی به او برای رساندن پیام هایش به رئیس جمهور نداده است. 
حال ولیعهد س��عودی به عنوان آخرین راه می خواهد فرمان 
بخشودگی سلطنتی برای آزادی مخالفان و فعالان سعودی را در 
بهار آتی صادر کند اما تحلیلگر روزنامه عربی فرامنطقه ای رأی الیوم 
معتقد است بن س��لمان دیگر یک مهره سوخته برای آمریکا در 
خاورمیانه اس��ت. به قول »آوریل هاینز« رئیس جدید س��ازمان 
اطلاعات و امنیت ملی آمریکا، کافی است گزارش قتل خاشقجی 
منتشر شود تا بن سلمان عملا به عنوان یک قاتل توسط سیستم 

سیاسی و رسانه های غرب به حاشیه رانده شود. 
بر اساس تحلیل رأی الیوم، حتی اگر بن سلمان مخالفان و فعالان 
بازداشتی را هم آزاد کند، این به معنای دست بازتر واشنگتن برای 
تغییرات سیاسی در س��اختار قدرت سعودی ها همراه با تقویت 
گزینه های جانشینی بن سلمان از میان شاهزادگان ارشد سعودی 
مانند »محمد بن نایف« ولیعهد سابق خواهد بود که روابطی سنتی 
با دموکرات ها دارد. به همین دلیل ممکن است بایدن فعلا در انتشار 

گزارش مزبور ملاحظه کاری کند.

 وعده صادق نصرالله،  رژیم صهیونیستی را 
در سواحل شمالی اش به تکاپو واداشته است
وحشت اسرائیل از موشک های 

ضدکشتی حزب الله
وحش��تی ک��ه وع��ده اخیر س��ید مقاوم��ت در دل 
صهیونیس��ت ها ایجاد کرده، آنها را به تکاپوی رزمایش 
نظامی برای مقابله با قابلیت های موشکی حزب الله لبنان 
در جنگ احتمالی آینده واداشت. سیدحسن نصرالله در 
س��خنرانی هفته پیش خود به مناسبت سالروز شهادت 
فرمانده مقاومت، ش��هید عماد مغنی��ه که به تیتر یک 
رس��انه های عبری تبدیل ش��د، خطاب به رئیس ستاد 
مش��ترک ارتش رژیم صهیونیس��تی هش��دار داد: »در 
صورتی که جنگی را علیه ما تحمیل کنید، با قدرت وارد 
آن می شویم، اگر شهرهای ما را بزنید، شهرهای شما را 
می زنیم و اگر روستاهای ما را هدف قرار دهید، شهرک های 
شما را موشک باران می کنیم«. نصرالله همچنین تاکید کرد: 
»اگر جنگی رخ دهد اسرائیل چیزهایی خواهد دید که از 

زمان تاسیس خود ندیده است«.
حال وعده های صادقی که صهیونیست ها از دبیرکل 
حزب الله لبنان سراغ دارند در کنار گزارش هایی که جنبش 
مقاومت درباره آزمایش موش��ک های جدید ضددریایی 
منتشر کرده، سران رژیم اشغالگر قدس را به تکاپو واداشته 
است. بر این اساس، روزنامه عبری زبان معاریو فاش کرد 
ارتش صهیونیس��تی احتمال می دهد حزب الله حملاتی 
را از دری��ا انجام خواهد داد، مش��ابه حملات یگان های 
کماندوی جنبش حماس که طی س��ال های گذشته به 
شکل چشمگیری در این زمینه توانمند شدند. به نوشته 
این روزنامه، رزمایش ویژه ۲4 س��اعته این هفته توسط 
ارتش صهیونیستی در چارچوب شبیه سازی سناریوهای 
حمله های شدید حزب الله به این رژیم از جانب دریا بود 
که چهره درگیری های آینده در ش��مال س��رزمین های 
اشغالی را متفاوت خواهد کرد. نیروی دریایی رژیم اسرائیل 
رزمایشی در سواحل دریای عکا انجام داد که در آن شمار 
زیادی کشتی  و هواپیما شرکت داشتند و سناریوهای یک 
حمله شدید از جانب دریا به ارتش اسرائیل شبیه سازی 
شد. در این رزمایش همه واحدهای گروهان ۹۱4 نیروی 
دریایی ارتش عبری که مس��ؤول تامین امنیت منطقه 
شمالی فلسطین اشغالی مقابل »راس الناقوره« و پاسخ به 
تهدیدات حزب الله در این منطقه هستند مشارکت داشتند 
و بالگردها عملیات نجات از قایق ها را شبیه سازی  کردند. 
بنا به گفته »امری کاتس« فرمانده گش��ت این گروهان 
در این مانور، رزمایشی برای نجات مجروحان نیز برگزار 
ش��د که نشان می دهد عناصر این رژیم بخوبی می دانند 
در جن��گ آینده با حزب الله تلفات جانی زیادی خواهند 
داشت. این افسر صهیونیست اعتراف کرد: »ما حزب الله 
را یک دش��من واقعی با تهدید ها و قابلیت های مختلف 
برمی شماریم. قدرت دریایی حزب الله در حال رشد است 
و این حزب برای قدرتنمایی با استفاده از نیروهای دریایی 
آماده می شود، همان طور که در سال های اخیر مشخص 
شده است. همچنین در حال حاضر دریا یک نقطه عطف 

در جنگ ارتش اسرائیل و حزب الله محسوب می شود«.

 موضع گیری بی سابقه طالبان
 درباره آثار باستانی

گروه طالبان در یک موضع گیری بی س��ابقه ، از تمام 
جنگجوی��ان خود خواس��ت تا آثار تاریخی افغانس��تان 
را تخری��ب نکنند و از آنها محافظ��ت کنند. به گزارش 
ایندیپندن��ت، در بیانی��ه ای که در س��ایت خبری گروه 
طالبان منتشر شد، آمده است: »از تمام مسؤولان امارت 
اسلامی، روسای کمیسیون ها و اداره ها، والی ها،  فرمانداران، 
فرماندهان واحدهای نظامی، مجاهدین و سایر هموطنان 
خواسته می شود برای محافظت از آثار تاریخی در سراسر 
کشور توجه کنند«. این دستور از آن جهت غیرمنتظره 
اس��ت که سیاست کلی این گروه از ابتدا، مبارزه با آنچه 
»نمادهای غیراسلامی« می خواند، بوده است.  گروه طالبان 
در دوران حاکمی��ت خود بخش عمده ای از آثار تاریخی 
پیش از اسلام را نابود یا تخریب کرد. تخریب تندیس های 
قدیمی بودا که در قرن ششم در دل کوه های بامیان ساخته 
ش��ده بودند، به دستور ملا محمد عمر، رهبر و بنیانگذار 
طالبان در ماه مارس سال ۲۰۰۱، هنوز از خاطر جهانیان 
نرفته است. حالا طالبان در بیانیه  خود می گوید: »از آنجا 
که افغانستان کشوری پر از آثار تاریخی باستانی است و 
این آثار بخش��ی از تاریخ، هویت و فرهنگ غنی کش��ور 
ما اس��ت، همه ما به محافظت، نظارت و نگهداشت آنها 
موظف هستیم«. این بیانیه می افزاید: »هیچ کس مجاز 
به حفاری، حمل ونقل یا فروش اشیای عتیقه یا بردن آنها 
به خارج تحت هیچ عنوانی نیست. همه مجاهدین باید از 
حفاری آثار باس��تانی خودداری کنند و از اماکن تاریخی 
مانند قلعه های قدیمی، مناره ها و برج های تاریخی و سایر 
اماکن باستانی مراقبت کنند تا از آنها در برابر تخریب و 

آسیب محافظت شود«. 

چرب زبانی اردوغان برای آمریکا
رئیس جمهور ترکیه با لحنی آشتی جویانه گفت: منافع 
مشترک ترکیه و آمریکا، به اختلافات ۲ کشور می چربد و 
آنکارا خواستار همکاری با واشنگتن است. روابط بین این ۲ 
متحد ناتو به خاطر مجموعه ای مسائل، متشنج شده است. 
ماه دس��امبر آمریکا، ترکیه را به خاطر خرید سامانه های 
موشکی اس4۰۰ روسی تحریم کرد. این در حالی است 
که حمایت آمریکا از شبه نظامیان کرد »ی پ گ« در سوریه 
که ترکیه آنها را یک سازمان تروریستی تلقی می کند، آنکارا 
را خش��مگین کرده است. ترکیه که گفته است خواهان 
روابط بهبودیافته تحت ریاست جمهوری جو بایدن است، 
از واشنگتن خواسته به حمایت خود از »ی پ گ« پایان 
دهد و این کش��ور را متهم به طرفداری از شبه نظامیانی 
ک��رده که مدعی اس��ت ۱۳ ترک را این ماه در ش��مال 
عراق اعدام کردند. در همین حال ایالات متحده نیز بابت 
حقوق و آزادی ها از آنکارا انتقاد کرده است. رجب طیب 
اردوغان در اظهاراتی تلویزیونی گفت: به عنوان ترکیه، ما 
باور داریم منافع مشترک مان با آمریکا وزن بسیار بیشتری 
نسبت به اختلافات مان با این کشور دارد. وی افزود: آنکارا 
می خواهد همکاری را از طریق چش��م انداز بلندمدتی بر 

اساس برد- برد، تقویت کند.

دور دنیا

بین الملل

آیا معرفی ولیعهد سعودی به عنوان آمر قتل خاشقجی برای کوبیدن میخ دموکرات ها بر روابط واشنگتن-ریاض است؟

بن سلمان میان بودن و نبودن

پایبندی لبنانی ها به معادله طلایی ملت، ارتش و مقاومت
شیخ »نعیم قاسم« معاون دبیرکل حزب الله لبنان در سخنانی پیرامون تحولات منطقه بر پایبندی لبنانی ها به معادله 
طلایی ملت، ارتش و مقاومت تأکید کرد. شیخ نعیم قاسم در ادامه همچنین گفت: عادی سازی روابط خیانت به دین، 

عربیت و فلسطین است و ملت فلسطین از داخل فلسطین توانستند معامله قرن را به شکست بکشانند.
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گروه بین الملل: در شرایطی که تصمیم 
اخیر ناتو در افزایش شمار نیروهای خود 
در عراق واکنش منفی احزاب و افکار عمومی این کش��ور را در 
پی داشته است، این سازمان به دنبال این است ضمن رایزنی با 
دولت، مجوز حضور نیروهای خود در عراق را کس��ب کند. این 
در حالی است که ارتش و حشدالشعبی طی چند سال اخیر در 
شمال و جنوب عراق، با اجرای عملیات های ضد تروریستی، ضربات 
مهلکی را به داعش و حامیان آن وارد کرده و موفقیت چشمگیری 
در تامین امنیت عراق داشته اند. با این حساب باید دید واکنش 
رسمی دولت عراق در قبال این تصمیم چه خواهد بود؟ به عبارت 
دیگر این مساله می تواند به مثابه آزمونی جدی برای دولت عراق در 

حفظ حاکمیت و استقلال ملی این کشور تلقی شود. 
هرگونه توافق با ناتو نیازمند مجوز پارلمان است ■

به گزارش »وطن امروز« به نقل از پایگاه المعلومه، ائتلاف 
»الفتح« در پارلمان عراق، در واکنش به تصمیم اخیر سازمان 
پیمان آتلانتیک ش��مالی )ناتو( در ارتباط با افزایش ش��مار 
نیروهای این س��ازمان در عراق اعلام کرد دولت عراق برای 
هرگونه افزایش ش��مار نیروهای خارجی در کشور نیازمند 
موافقت و تایید پارلمان است و بدون این موافقت نمی تواند 
با افزایش ش��مار نیروهای خارجی موافق��ت کند. »عباس 
الزاملی« نماینده ائتلاف الفتح تصریح کرد: توافق های دولت 
عراق درباره حضور نیروهای آمریکایی یا هر نیروی دیگری تا 

زمانی که پارلمان با آن موافقت نکرده باشد، باطل است. وی 
افزود: دولت ملزم اس��ت موافقت پارلمان را پیش از موافقت 
با هر گونه افزایش نیروهای خارجی در عراق جلب کند؛ چه 
برای نیروهای پیمان آتلانتیک شمالی )ناتو( و چه نیروهای 
آمریکایی. الزاملی توضیح داد: این نگرانی وجود دارد که این 
شمار زیاد نیروها تحت عنوان آموزش وارد کشور شوند و به 
نوعی تجدید حضور آمریکایی در قالبی جدید باش��د. دولت 
ع��راق درباره نیاز به هر گونه نیرو برای آموزش باید گزارش 
مفصلی درباره آن به پارلمان ارائه و موافقت پارلمان را برای 
این امر جلب کند. اتحادیه علمای استان دیالی عراق نیز طی 
بیانیه ای اعلام کرد: »افزایش نیروهای ناتو در عراق قابل پذیرش 
نیست و هیچ توجیهی برای آن وجود ندارد. کشورمان نیروهای 
نظامی بسیاری دارد که می توانند هر گونه تهدید تروریستی 

علیه امنیت شهروندان را دفع کنند«. 
نوری المالکی: نیازی به حضور آمریکا نداریم ■

نوری المالکی، نخس��ت وزیر اسبق عراق و رئیس ائتلاف 
دولت قانون نیز در واکنش به تصمیم ناتو اعلام کرد: ما نیازی 
به حضور نیروهای آمریکایی در عراق نداریم. وی خاطرنشان 

کرد: اهل تسنن و کردها تمایلی به ابقای نظامیان آمریکایی 
در ع��راق ندارن��د و تمایل به حضور نیروه��ای آمریکا، یک 
برچسب غیرواقعی است که به اهل سنت و کرد نسبت داده 
شده است. مالکی همچنین تصریح کرد مصوبه پارلمان عراق 
درباره اخراج آمریکایی ها نقض و زیر پا گذاش��ته شده است. 
رئیس ائتلاف دولت قانون درباره رویکردهای دولت جو بایدن، 
رئیس جمهوری آمریکا نسبت به ابقای نیروهای کشورش در 
عراق عنوان داش��ت، دولت جدید آمریکا نیروهای خود را از 

عراق خارج خواهد کرد. 
این واکنش ها در پی صحبت های »ینس استولتنبرگ« دبیر 
کل سازمان پیمان آتلانتیک شمالی )ناتو( است که پنجشنبه 
)۱۸ فوریه( گفت این سازمان به دنبال افزایش نیروهای خود در 
عراق به میزان ۸ برابر است و می خواهد تعداد نیروهای خود را از 
۵۰۰ به 4 هزار نفر افزایش دهد. اکثر کارشناسان عراقی معتقدند 
با توجه به اینکه نیروهای ناتو تحت فرماندهی آمریکا قرار دارند، 

نیروهای ناتو در واقع همان نیروهای آمریکایی هستند. 
رایزنی نماینده ناتو با نماینده دولت عراق ■

پس از اینکه تصمیم سازمان پیمان آتلانتیک شمالی برای 

افزایش ۸ برابری نیروهای خود در عراق با موجی از مخالفت 
مردم، تشکل ها و احزاب این کشور مواجه شد، این سازمان 
ب��ه رایزنی با دولت عراق پرداخت. به همین منظور فرمانده 
هیات ناتو در عراق دیروز به دیدار »قاس��م الاعرجی« مشاور 
امنیت ملی عراق رفت و تاکید کرد هر گونه توسعه ماموریت 
این سازمان تنها با موافقت دولت عراق خواهد بود. در بیانیه 
دفتر الاعرجی که رسانه های عراق منتشر کردند، آمده است: 
سرلشکر ستاد »پیر اولسن« فرمانده هیات ناتو در عراق روز 
یکشنبه با الاعرجی در دفترش در بغداد دیدار کرد. بر اساس 
این بیانیه، الاعرجی در این دیدار گفت: عراق مشتاق همکاری 
با جامعه بین المللی است و نیروهای عراقی تجربیات بزرگی 
در طول نبرد کسب کرده اند و تبادل تجربیات برای مقابله با 
تروریسم و افراط گرایی مهم است. الاعرجی تصریح کرد عراق 
بخشی از هیچ گونه مشکل منطقه ای نیست، بلکه بخشی از 

راه حل است. 
این بیانیه افزود: عراق برای استفاده از تجربیات ناتو تلاش 
خواهد کرد و تبادل تجربیات مهم است، زیرا داعش همچنان 
تا این لحظه خطر به شمار می رود. در بخش دیگری از این 
بیانیه آمده است: سرلشکر اولسن گفت وجود هیات ناتو به 
درخواست دولت عراق بود و هر گونه توسعه ماموریت آن بنا 
بر درخواست دولت عراق است و این هیات از عراق در مبارزه 

با تروریسم و افراط گرایی حمایت می کند. 

گروه بین الملل: پ��س از افزایش تلفات 
ناشی از سرما در آمریکا به دلایلی چون 
س��رمازدگی، مسمومیت با گاز منوکسید کربن و آتش سوزی 
خانه ه��ا، »جو بایدن« رئیس جمه��ور آمریکا با اعلام وضعیت 
اضط��راری در ایالت های تگزاس، لوئیزیانا و اوکلاهما موافقت 
کرد. کاخ س��فید همچنین اعلام ک��رد اعلامیه فاجعه بزرگ 
برای تگزاس صادر شده است. به گزارش »وطن امروز« به نقل 
از آسوشیتدپرس، تلفات سرمای بی سابقه زمستانی در آمریکا 
همچنان رو به افزایش است و یخبندان و شرایط بد آب و هوایی 
تاکنون حدود ۷۰ نفر را به کام مرگ کشانده و بسیاری دیگر 
را بدون برق و آب آش��امیدنی گذاشته است. به گزارش وبگاه 
خبری هیل، در شهر »فورت ورث« ایالت تگزاس، ۷۷ گزارش 
سرمازدگی در روز چهارشنبه ثبت شد. روزنامه نیویورک تایمز 
هم روز شنبه گزارش داد »کارول اندرسون« ۷۵ ساله، کهنه سرباز 
که با مخزن اکسیژن نفس می کشید در شهر »کروزبی« تگزاس 
جان خود را از دس��ت داد، زی��را برق خانه او که مخزن اصلی 
اکسیژن را شارژ می کرد بر اثر توفان قطع شده بود. برخی مردم 
هم در پی یافتن گرما، به ماشین های روشن یا کنار ژنراتورها 
پناه برده اند که باعث یک رشته مرگ ومیر ناشی از مسمومیت 

بر اثر گاز منوکس��ید کربن شده است. روز شنبه نیز یک مرد 
۶۸ ساله و یک زن 44 ساله در ایالت لوئیزیانا بعد از قرار دادن 
یک ژنراتور در محل خواب خود بر اثر گازگرفتگی دچار خفگی 
شدند. در پی این وضعیت، رئیس جمهور آمریکا با اعلام وضعیت 
اضطراری در ایالت های تگزاس، لوئیزیانا و اوکلاهما موافقت کرد. 
کاخ سفید اعلام کرد بایدن اعلامیه فاجعه بزرگ برای تگزاس 
صادر کرد تا منابع بیشتر فدرال برای رسیدگی به قطعی برق 
و کمبود آب در این ایالت مورد استفاده قرار بگیرد. با این حال 
همچنان ساکنان جنوب آمریکا بویژه تگزاس در شرایط بسیار 
دشواری به سر می برند. در این ایالت همچنان بیش از 4۰ هزار 
نفر بدون برق هستند. همچنین بسیاری در تگزاس و لوئیزیانا با 
کمبود آب سالم برای آشامیدن مواجهند و مقامات محلی از آنها 
خواسته اند آب را بجوشانند. کاهش بی سابقه دما در این ایالت ها 
باعث آس��یب دیدن لوله های تامین کننده آب شده و سیستم 
آب آشامیدنی را مختل کرده است. مرگ و میر در نتیجه توفان 
زمستانی و به دنبال آن قطع گسترده برق منجر به زیر ذره بین 
قرار گرفتن آمادگی تگزاس برای شرایط بد آب و هوایی شده 
اس��ت. ۵ نماینده دموکرات در کمیته انرژی و تجارت مجلس 
نمایندگان آمریکا روز جمعه در نامه ای به »گرگ ابوت« فرماندار 

تگزاس نوشتند وقایع اخیر نشان دهنده کمبودهای قابل توجه 
در آمادگی هاست و باید برای محافظت از مردم که از کمبودها 
و قطعی برق و آب متأثر شده اند، کارهای بیشتری انجام شود. 
پیش تر روزنامه نیویورک تایمز گزارش داده بود اگرچه برق اکثر 
تگزاس��ی ها که بعد از سرمای بی سابقه قطع شده بود، اکنون 
وصل شده اما همچنان بیش از ۱۳ میلیون نفر به آب آشامیدنی 
دسترسی ندارند. بنا بر اعلام »سی بی اس«، در روزهای گذشته 

در حالی که در بسیاری از خانه ها آب آشامیدنی قطع شده بود، 
یافتن آب بسته بندی شده هم تقریبا غیرممکن شده بود و برخی 

مردم ناچار شدند برف را بجوشانند. 
روزنامه وال اس��تریت ژورنال هم گزارش داد مردم مجبورند در 
هوای فوق العاده سرد و زیر صفر در صف های طولانی برای خرید 
آب آشامیدنی بایستند. قفسه ها در فروشگاه های مواد غذایی هم 

به سرعت خالی می شود.

با وجود مخالفت پارلمان عراق، ناتو در حال رایزنی با دولت برای افزایش نیرو در  این کشور است

وی  الکاظمی  حساب ویژه ناتو  ر

اعلامیه کاخ سفید در واکنش به سرمای بی سابقه در تگزاس و دیگر ایالات  جنوبی و مرکزی

آمریکا در وضعیت فاجعه بزرگ

عراق

آمریکا

    توئیت مجتهد از معجزات نظامی عبدا الحوثی و مردانش     
»مجتهد« فعال توئیتری معروف به افشاگر اسرار خاندان سعودی، در جدید ترین پست خود که واکنشی است به تحولات جدید 
یمن، نیروهای انقلابی این کشور را ستود و شمار تلفات ائتلاف سعودی در نبرد مأرب را فراتر از حد تصور خواند. او تسلط بر مأرب را 
برای ارتش و کمیته های مردمی یمن امری قطعی دانست و نوشت: »معجزات نظامی توسط آقای عبدالملک الحوثی و مردانش حاصل 
می شود. ائتلاف و مزدوران آن در وضعیت شرم و ناامیدی به سر می برند و تعداد کشته شدگان آنها از حد تصور فراتر رفته است«.



مصطفیپورکیانی: کتاب »هوای این روزهای من« به کوشش 
رقیه کریمی پس از ۲ سال به سرانجام رسید. این کتاب کمک 
فراوانی به شناخت دقیق و تفصیلی از مجاهدت های رزمندگان 

مدافع حرم در استان های لاذقیه و حلب سوریه می کند. 
»ه��وای ای��ن روزهای من«، خاط��رات فرمانده تیپ هجومی 
سید الشهدا، جانباز مدافع حرم امیرحسین حاجی  نصیری بزودی 
توسط انتشارات شهید کاظمی روانه بازار می شود. جنگ ها روزی به 
پایان می رسند و تنها خاطرات باقی می ماند اما گاه جنگ، خاطرات 
خود را نیز با خودش می برد و با گذشت زمان دیگر نه جنگی می ماند 
و نه خاطره ای. هر گلوله و هر انفجار قسمتی از خاطرات جنگ و 
حقای��ق آن را با خودش می برد. آنهایی که می روند فرصتی برای 
به زمین گذاشتن کوله بار خاطرات و تجربه های شان برای آیندگان 
ندارند و یک قسمت از جنگ را برای همیشه با خودشان می برند؛ 
کوله باری پر از خاطره که هرگز باز نمی شود. اما گاهی یکی از وسط 
آتش و خون حتی اگر شده نیمه جان بازمی گردد و بار خاطراتش را 
به زمین می گذارد و حتی از کسانی می گوید که رفته اند و فرصت 
برای بیان آنچه گذشت، نیافته اند. امیرحسین حاجی نصیری یکی 
از همین بازگشته هاست. فرمانده تیپ هجومی سیدالشهدا بعد از 
رفتن دوستانش با بدنی نیمه جان دوباره برمی گردد تا خاطرات این 
قس��مت از مقاومت به فراموشی سپرده نشود. کتاب »هوای این 
روزای من« خاطرات تفصیلی امیرحسین حاجی نصیری، جانباز 
قطع نخاع و فرمانده تیپ هجومی سید الشهدا در سوریه است. این 
کتاب تنها خاطرات امیرحسین حاجی نصیری نیست. این فرمانده 
بازمانده دست دوستان دیگر را هم گرفته است و خاطرات آنها را 
نیز با خودش به این کتاب آورده است. این کتاب بیشتر از اینکه 
خاطرات راوی باش��د، خاطرات مقاومت در حلب و خان طومان و 
لاذقیه است؛ خاطرات ناگفته از مصطفی صدرزاده، محمدحسین 
محمدخانی و ش��هدایی که رفتند و خاطرات ش��ان را بردند. رقیه 
کریمی از نویسندگان جوان و بین المللی حوزه ادبیات دفاع مقدس 
است. وی پیش از این کتاب، آثاری در زمینه دفاع مقدس نگارش 
و منتش��ر کرده که از جمله می توان به مجموعه داستان کوتاه از 
دفاع مقدس و جنگ  تحمیلی با عنوان »أرجوک لاتمَُت«، مجموعه 
داستان عربی »عند الساعه التاسعه الا ربعا )ساعت یک ربع به نه(« 
و کتاب »پانصد صندلی خالی« اشاره کرد.  کریمی همچنین رتبه 
س��وم جشنواره »س��یده خوله« لبنان و مقام اول کشوری و دوم 
بین المللی جشنواره داستان کوتاه خاتم را در کارنامه خود دارد. وی 

کارشناس ارشد زبان و ادبیات عرب و فعال در زمینه دفاع مقدس 
است که تاکنون توانسته با نوشتن، چاپ و گردآوری کتب مختلف 
دفاع مقدسی توجه رزمندگان و علاقه مندان به حوزه دفاع مقدس 
را به خود جلب کند؛ تا جایی که درختی به نام این بانوی فعال در 
عرصه حوزه دفاع مقدس در لبنان نامگذاری و ثبت ش��ده اس��ت. 
درباره »هوای این  روزهای من« با رقیه کریمی گپ و گفتی داشتیم.
باتوجهبهاینکهش�مارابیش�تردرحوزهنوشتنداستانهای
کوتاهوبلندوترجمهدرحوزهادبیاتداستانیمیشناسند،چه

شدسراغاینسوژهرفتید؟
کار در حوزه داس��تان مقاومت براي من اولین انتخاب نبوده و 
سال هاست که در این حوزه مشغول به کار هستم، البته چند سالی 
است که بنا به ضرورتی که احساس کردم، بیشتر به زبان عربی و 
برای مخاطب های خارج از مرزهای ایران داستان مقاومت می نویسم 
و بیشتر فعالیت های داستانی که به زبان فارسی دارم کاملا گزینشی 
است و خیلی سختگیرانه موضوعی را برای نوشتن به فارسی انتخاب 
می کنم . درباره این کتاب باید عرض کنم من سراغ این کتاب نرفتم، 
شاید بشود گفت این کتاب خودش به سمت من آمد. من مشغول 
نوشتن داستان کوتاه مقاومت به زبان عربي بودم و تمرکزم کاملا 
روي داستان شهدا به زبان عربي بود که دوستی درباره این اثر با من 
صحبت کرد و علاقه مند به کار روي این موضوع بود و از من کمک 
خواست. مثل بعضی از نویسنده هایی که احساس تکلیف آنها را به 
میدان می آورد اما توانایی و مهارت لازم را ندارند، کار خوب پیش 
نرفت و اینطور شد که قرار شد خود من از اول این کار را شروع کنم. 
معمولانویسندگانسراغشهدایاینحوزهمیروندامانقشاول
کتابش�مازندههستوجانباز؛چقدرخاطراتاینجانبازبرای

خوانندهمیتواندمهمباشد؟
اتفاق��ا چیزی که ب��ه نظرم در این کتاب مهم اس��ت، همین 
موضوع می تواند باشد. شهدا بعد از شهادت یک قسمت از خاطرات 
را با خودشان می برند. یک قسمت از تاریخ مقاومت برای همیشه 
دست نیافتنی می شود اما درباره این کتاب قهرمان کتاب بازگشته و 
تمام چیزهایی را که دیده، بیان می کند و نه تنها خاطرات خودش را 
بیان می کند، بلکه دست دیگران را هم گرفته و آنها را به وسط کتاب 
آورده است. یعنی این خاطرات تنها قهرمان کتاب را برای ما معرفی 
نمی کند بلکه زندگی بس��یاری از شهدای دیگر را نیز می توان در 
این اثر دید؛ خیلی از خاطراتی که اگر یک بازگشته از میدان جنگ 

تعریف نمی کرد، شاید برای همیشه از بین می رفت. 

ازتفاوتهایاینسبکخاطرهنویسیباسایرحوزههایکتاب
برایمانبیشتربگویید.

م��ن درباره تجربه خ��ودم عرض می کنم ؛ به عنوان داس��تان 
کوتاه نویسی که کمتر کار خاطره انجام می دهم، می گویم که آسان 
نیست. اگر چه مواد اولیه در دست نویسنده وجود دارد اما در داستان 
کوتاه خیال و فکر نویسنده کاملا آزاد است و می تواند به هر طرف که 
می خواهد برود اما در این سبک خاطره مجال چندانی برای خیال 
نیس��ت. این نوع خاطرات شاید بیان یک قسمت از تاریخ است و 
ظرافت ها و پیچیدگی های خودش را دارد. باید جذابیت داشته باشد 
و از طرفی باید مستند باشد و این خیلي ساده نیست. از نظر من 
تجربه خوبی بود اما برای دستیابی به این تجربیات باید با صبر و 
حوصله پیش رفت. همچنین روایت قدرتمند آقاي حاجي نصیري 

برای رسیدن به نتیجه مطلوب کمک زیادی به من کرد. 
کدامبخشازخاطرههایاینجانبازبرایخودشماجذابترو

ماندگارترشد؟
خاطرات مربوط به س��وریه؛ روایت قوی، جذاب و حافظه 

قوی و توانایی آقای حاجی نصیری در روایت خاطرات طوری 
بود که گاهی من در وس��ط نوش��تن، خودم را دقیقا میان 
خاطرات ایشان می دیدم. انگار در تک تک مناطقی که حضور 
داشتند، بودم. از ارتفاعات لاذقیه تا حلب و خان طومان؛ انگار 
قدم به قدم در کنار شخصیت های این کتاب بودم. خنده ها، 
گریه ها، جنگ، سرما و گرما؛ انگار همه این لحظات را خودم 

تجربه کردم. 
قهرمانکتابشما)امیرحسینحاجینصیری(باشهیدسلیمانی

نیزدرارتباطبودهیاخاطرهمشترکیدارد؟
بله! آقای حاجی نصیری خاطرات بس��یار خوب و زیبایی از 
شهید سلیمانی و رفتارهای والای انسانی حاج قاسم حتی در 
میدان جنگ دارد که واقعا زیباست و تمام این خاطرات در این 
کتاب ذکر شده است، البته بعضی از این خاطرات درباره سردار 
شهید به قدری زیبا بود که به فارسی اکتفا نکردم و بعضی از این 
خاطرات درباره سردار را به زبان عربی و به شکل داستان کوتاه 

نوشتم که خیلی مورد استقبال قرار گرفت. 

فرهنگوهنر
امامصادق)ع(:

امام صادق)ع( فرمود: محبوب ترين كارها نزد خداوند عز و جل، 
نماز است و آن آخرين سفارش پيامبران مى   باشد. 

تهیه کننده و کارگ��ردان »ضد« گفت: 
این مجموعه مستند با به چالش کشیدن 
کلیشه های سبک زندگی مدرن می کوشد 
آدم ها را وادار کند جهان پیرامون ش��ان را 
متفاوت ببینند. به گزارش »وطن امروز«، 
مجموعه مستند »ضد« به تهیه کنندگی 
و کارگردانی مش��ترک محسن کریمیان و 

مهدی افضل زاده در شبکه مستند سیما تولید و پخش آن از 
یکشنبه 3 اسفند ساعت ۲۲:15 شروع شد. کریمیان درباره این 
مجموعه مستند گفت: خیلی از ما در سبک زندگی مدرن از روز 
تولد درگیر کلیشه های رفتاری ای شدیم که به ما از گذشته به 
ارث رسیده است و نمی دانیم از کجا آمده، آیا درست است و 
چه قدر قابل تغییر است؟ مجموعه مستند »ضد« تلاش می کند 
در هر قسمت با طرح یک موضوع ظاهرا کم اهمیت، به جنگ 
کلیشه های ذهنی مردم درباره محیط پیرامون شان برود، چرا 

که ضدیت با کلیش��ه ها  کلید دیدن وقایع 
جهان از دریچه ای جدید اس��ت. وی افزود: 
هر قسمت از این مجموعه مستند به موضوع 
متفاوتی مثل آلودگی هوا، آلودگی های نوری، 
حیوانات خانگی، صنایع نظامی و... پرداخته 
و می کوش��د م��ردم را وادار کن��د که نگاه 
متفاوت تری داشته باشند.  این تهیه کننده 
گفت: دغدغه ساخت این مجموعه از مدت ها پیش با ما بود 
اما تولید این مجموعه مستند آرشیوی از ابتدای امسال شروع 
شد. ما در قسمت نخست این مجموعه به موضوع »آلودگی 
نوری« پرداختیم؛ اینکه این ماجرا چه اثرات منفی و مخربی 
بر سلامت انسان و حتی محیط زیست دارد. وی افزود: »ضد« 
در شبکه مستند و مرکز مستند سوره تولید شده و یکشنبه ها 
ساعت ۲۲:15 از شبکه مستند پخش می شود، تکرار آن هم 

روز بعد ساعت 15 خواهد بود.

آغ��از اک��ران ن��وروز 1۴۰۰ من��وط به 
موافقت سازمان سینمایی با درخواست های 

تهیه کنندگان و سینماداران است. 
به گزارش »وطن امروز« مرتضی شایسته، 
سخنگوی ش��ورای صنفی نمایش درباره 
جلس��ه این شورا گفت: فهرست فیلم های 
متقاضی اک��ران نوروز 1۴۰۰ در ش��ورای 

صنف��ی نمایش مورد بررس��ی قرار گرفت و اس��امی فیلم ها 
مشخص شد که هفته آینده اعلام خواهد شد. تهیه کنندگان 
و سینماداران بعد از برگزاری جلساتی، خواسته هایی داشتند 
و ب��رای موافقت با این خواس��ته ها، نامه ای به آقای انتظامی، 
رئیس سازمان سینمایی نوشتیم تا بر اساس آن خواسته ها، 

اکران صورت بگیرد. 
وی به صبا گفت: فیلم سینمایی »آن شب« به کارگردانی 
ک��ورش آهاری از ۶ اس��فندماه در گروه س��ینمایی بهمن و 

هنروتجربه روی پرده خواهد رفت. شایسته 
همچنین درباره وضعیت فیلم س��ینمایی 
»لاله« که قرار بود از هفته آخر بهمن آغاز 
شود ولی روی پرده نرفت، بیان کرد: نمایش 
فیلم »لاله« هنوز قطعی نشده است، چون 
پروانه نمایش ندارد. امیدواریم در هفته جاری 
پروانه نمایش »لاله« ساخته اسدالله نیک نژاد 

صادر شود تا درباره این فیلم تصمیم بگیریم. 
وی درباره اظهارنظرهای متناقض درباره نمایش نوروزی فیلم 
سینمایی »دینامیت« تاکید کرد: در اکران، نوروزی 3 یا ۴ فیلم 
پرمخاطب داریم که فهرست آنها در هفته آینده اعلام می شود. 
شایسته در پایان درباره وضعیت کنونی نظام نامه اکران سال 
1۴۰۰ توضیح داد: نظام نامه اکران، مورد تایید شورای صنفی 
قرار گرفته و در حال گذراندن مراحل مختلف اس��ت تا برای 

اجرا در سال آینده ابلاغ شود. 

نبردباکلیشههایزندگیمدرندرمجموعهمستند»ضد«

ضدیت با کلیشه ها؛  کلید دیدن وقایع جهان 
بهگفتهسخنگویشورایصنفینمایش

وزی به نامه نگاری با انتظامی کشید کار  اکران نور
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تقدیمقطعهایبهشهیدسلیمانی
درجشنوارهفجر

در نخستین اجرای روز پنجم جشنواره، از ساعت 1۷ 
اجرای گروه موسیقی »نوای سمیره« با خوانندگی مهران 
غضنفری پخش شد. مهران غضنفری، خواننده موسیقی 
لرستانی در بخش ابتدایی این برنامه قطعه »مرگ سهراب« 
را خواند و آن را به سردار شهید حاج قاسم سلیمانی تقدیم 
کرد. غضنفری در رابطه با قطعه مرگ سهراب گفت: شعر 
و ملودی این قطعه متعلق به خودم است. این آهنگ را 
سال گذشته و پس از به شهادت رسیدن سردار سلیمانی 
ساختم و آن را به این شهید بزرگوار تقدیم کردم. در ادامه 
این کنسرت، گروه موسیقی »نوای سمیره« قطعه حماسی 
»خلیج عاشقی« و قطعه ماندگار محلی »دایه دایه« را اجرا 
کردند و بعد نوبت به قطعه »بهشت« رسید. قطعه بهشت 
یکی از قطعاتی است که در دوران دفاع مقدس برای شهدا 
ساخته شده است. غضنفری اجرای این قطعه ملی میهنی 
را نیز به س��ردار سلیمانی تقدیم کرد. در بخش دوم این 
برنامه، قطعات »مشق پرواز«، »قلندر« و قطعه لکی »چتر 

هویل« توسط این گروه اجرا شد. 

تلویزیون

پخشفصلچهارم»سرقتپول«
ازشبکه5

 فصل چهارم سریال »سرقت پول« 
به کارگردانی الکس پینا هر ش��ب 
ساعت ۲3 از شبکه 5 سیما پخش 
خواهد شد. به گزارش »وطن امروز«، 
داستان مجموعه تلویزیونی »سرقت 
پول« با عنوان اصلی »Money Heist« با محوریت یک 
هکر جوان به نام پروفسور که 8 نفر سارق حرفه ای را دور 
خود جمع کرده است، روایت می شود که تصمیم به سرقت 
پول از بانک را دارند. پروفس��ور با بازی آلوارو مورته رهبر 
اصلی س��رقت، پس از درگذشت یکی از شخصیت های 
اصلی داستان به نام نایروبی با چالش جدی روبه رو می شود. 
او پس از کشف اینکه لیسبون هنوز زنده است، برنامه ای 
را طراحی می کند تا لیس��بون را از زن��دان فراری دهد. 
پروفس��ور با کمک دوس��تان قدیمی یک تونل از طریق 
پارکینگ ایجاد می کنند تا به مکانی که لیس��بون برای 
انتقال به دادگاه نگهداری می ش��ود، برس��ند و... . در این 
سریال اورسولا کوربیرو، ایتزیار ایتونو، آلفارو مورتی، پاکو 
توس، پدرو آلونسو، ایستر آیسبو، آلبا فلورنس، میگل هیران 
و جیمی لورنته ایفای نقش می کنند. »سرقت پول« یکی 
از محبوب ترین و جنجالی ترین آثار تلویزیونی سال های 
اخیر است که فصل جدید آن در 8 قسمت ۴5 دقیقه ای 
هر ش��ب ساعت ۲3 از شبکه پخش می شود و تکرار آن 

روز بعد ساعت ۹ و 1۹ خواهد بود. 

کتاب

استقبالازداستان»حاججلال«
وخانوادهاشدردفاعمقدس

چ��اپ پنجم کتاب »حاج جلال« از 
رزمن��دگان 8 س��ال دفاع مقدس، 
توسط انتشارات سوره مهر منتشر 
ش��د و در دسترس علاقه مندان به 
ادبی��ات دفاع مقدس قرار گرفت. به 
گزارش »وطن امروز«، انتش��ارات سوره مهر چاپ پنجم 
کتاب »حاج جلال« را پس از استقبال مخاطبان روانه بازار 
نشر کرد. این اثر که نوشته لیلا نظری گیلانده است، روایتگر 
خاطرات جلال حاجی  بابایی، از رزمندگان استان همدان 
در دوران دفاع مقدس است. کتاب »حاج جلال« یک روایت 
مردمی و روستایی از مردانی است که سرزمین خود را که 
سال ها از آن نان درمی آوردند، در خطر می دیدند و برای 
حفظ آن، عازم جبهه شدند. به گفته سرهنگی، این کتاب 
فصیح ترین اثر از ادبیات جنگ است که مردم عادی با آن 
درگیر بودند. حاج جلال و پسرانش برای جنگ تربیت نشده 
بودند اما نان  شان را از زمین درمی آوردند و حالا زمین شان 
در خطر بود و برای همین دست به کار شدند تا از زمین 
و س��رزمین خود دفاع کنند. حاج جلال حاجی بابایی از 
رزمندگان سال های دفاع مقدس است که ۲ فرزندش شهید 
شده اند و سپهبد شهید  قاسم سلیمانی سال ۹۷ به دیدارش 

در منزل او رفت.

تصمیمعجیبشهیدمدافعحرم
درکتاب»پسریباتیشرتکلاهدار«

کتاب »پسری با تی شرت کلاه دار« از سوی انتشارات 
خط مقدم بزودی منتشر می شود. به گزارش »وطن امروز« 
این کتاب، خاطرات شهید مدافع حرم احمد مکیان، از زبان 
همسر و دخترعموی شهید، زینب مکیان است؛ شهیدی 
ک��ه پس از کش وقوس های فراوان در زندگی، تصمیمی 
تعجب برانگی��ز می گیرد. کتاب ب��ه قلم اعظم محمدپور 
نوشته شده و بزودی وارد بازار نشر می شود. در بخشی از 
این کتاب می خوانیم: »دس��ت و پایم یخ کرده بود، قلبم 
تندتند می زد. از ترس و خجالت، گوشه  اتاق مچاله شده 
بودم و صدایم در نمی آمد. نمی توانستم حرفی بزنم. از آینده 
نامعلوم و از روزی که احمد شهید شود، می ترسیدم. انگار 
بین زمین و هوا آویزان بودم. همین دیروز، با عمه نوریه 
تلفنی حرف زدم. گفت: زینب جان، ما مجبورت نمی کنیم. 
خوب فکرهات رو بکن. طاقت داری احمد بره سوریه، زبونم 
لال، ش��هید بشه؛ یا جانباز بشه؟ تو قراره باهاش زندگی 
کنی؛ طاقتش رو داری؟! سیدمحمد، دوباره پرسید: زینب 
خانم، دخترم، من صدات رو نمی ش��نوم، راضی هستی، 
شناسنامه تون رو ببرم؟ احمد، پسرعموته! الحمدلله تن 

سالمی داره! ۲۷ جزء قرآن رو از حفظه...« 

موسیقی

فهرست کاندیداهای جایزه باربد سی و ششمین جشنواره 
موسیقی فجر اعلام شد. به گزارش »وطن امروز«، کاندیداهای 
بخش رقابتی این دوره جشنواره در رشته های مختلف معرفی 
شدند. در بخش رقابتی سی وششمین جشنواره موسیقی فجر 
آلبوم هایی که از مهرماه س��ال 13۹۶ به دبیرخانه جشنواره 
رسیده بود، توسط هیات انتخاب گروه ها و آثار جشنواره ارزیابی 

و کاندیداهای جایزه باربد معرفی شدند. 
بهداد بابایی، احس��ان ذبیحی  ف��ر، محمدرضا چراغعلی، 
امیرعباس ستایشگر، مرتضی امیری اسفندقه، کارن کیهانی، 
محمدعل��ی مرآتی و امین هنرمند اعض��ای هیات انتخاب 
گروه ها و آثار سی و ششمین جشنواره موسیقی فجر هستند 
ک��ه کاندیداها و برگزیدگان جایزه باربد را انتخاب کرده اند و 

برگزیدگان جایزه در اختتامیه جشنواره معرفی می شوند. 
نامزدهای آهنگسازی موسیقی کلاسیک مهران بدخشان 
برای »انگاره ها«، رضا کهریزی برای »از او«، علیرضا مشایخی 

برای »م��دال ۲۰15« و کاوه 
برای »اشراق«  میرحس��ینی 
معرف��ی ش��دند. در بخ��ش 
اجرای موسیقی نواحی عماد 
توحی��دی و حس��ین نظری 
برای »ترانه های کبود«، محمد 
سلم آبادی برای »آوای صحرا«، 
حمزه مق��دم ب��رای »حمزه 
سیا« و جمشید نیکوزاد برای 

»بی گمون« کاندیدا شدند. در بخش خوانندگی موسیقی نواحی 
ابوالحسن خوشرو برای »طالبا و موسیقی حماسی مازندران«، 
نورمحمد درپور برای »دردانه«، محی الدین ش��عبانی برای 
»دریاب و دریاب« و پرویز نزاکتی برای »ونوشه« معرفی شدند. 
همچنین در بخش اجرای موسیقی دستگاهی بی کلام،  
سیامک جهانگیری برای »در رگ تاک«، حمیدرضا خبازی 

برای »واپسین فردا«، هوشمند 
عبادی ب��رای »نایی« و بهاره 
فیاضی برای »اف��را« انتخاب 
ش��دند. در بخش آهنگسازی 
دس��تگاهی باکلام س��یامک 
جهانگی��ری برای »من همان 
نای ام«، احس��ان عبایی برای 
»از سراس��ر بگذشته«، بهمن 
فریادرس برای »پرواز و آواز« 

و هومن مهدویان برای »باغ بی باران« معرفی شدند. 
در بخش خوانندگی موس��یقی دستگاهی داوران مهدی 
امام��ی را برای »من همان نای ام«، وحید تاج برای »پرواز و 
آواز«، مجتبی عسگری برای »عشیران« و حسین علیشاپور 

را برای »چقدر ز خویش دورم« کاندیدا کردند. 
در بخش آهنگسازی و اجرای بخش پاپ و تلفیقی بی کلام 

هومن شیرعلی برای »تنیده در صدا«، سعید غریب و شهرام 
مویدی برای »ناگفته های یک رویا«، مصطفی قناعت برای 
»کبوترخانه« و آرش هژیرآزاد برای »تهران، مریخ« از سوی 
داوران معرفی ش��دند. در بخش آهنگس��ازی بخش پاپ و 
تلفیقی باکلام صادق تسبیحی و امید نعمتی برای »حرمان«، 
گروه داماهی برای »در من برو ش��کار«، نیما رمضان و امیر 
بال افشان برای »بالزن« و پویا کلاهی برای »طاووس پربسته« 

کاندیدا شدند. 
در بخش خوانندگی بخش پاپ و تلفیقی امیر بال افشان 
ب��رای »بالزن«، پویا کلاهی برای »طاووس پربس��ته«، رضا 
کولغانی برای »در من برو شکار« و امید نعمتی برای »حرمان« 
معرفی شدند. همچنین در بخش آهنگسازی بخش معاصر 
و ارکسترال ایرانی بی کلام پویا باباعلی برای »دوردست ها«، 
بهزاد عبدی برای »سوئیت برای قانون و ارکستر زهی« و رضا 

والی برای »سرنا« انتخاب شدند. 

کاندیداهای جشنواره موسیقی فجر معرفی شدند

۴ فیلم س��ینمایی »تک تیرانداز«، »ی��دو«، »منصور« و 
»مصلحت« به  عنوان برگزیدگان دهمین دوره اهدای جایزه 

سینمایی ققنوس معرفی شدند. 
به گزارش »وطن ام��روز«، اختتامیه دهمین دوره جایزه 
س��ینمایی ققنوس برگزار ش��د. این اختتامیه که به سبب 
شرایط ویژه فراگیری بیماری کرونا، به صورت رسانه ای و از 
طریق شبکه افق برگزار  شد، برگزیدگان خود را معرفی کرد. 
برگزی��دگان امس��ال ققن��وس، پ��س از گفت وگو میان 
اندیش��مندان و هنرمندان در محافل سینما انقلاب، توسط 
ش��بکه ای ۷5 نفره از متفکران و هنرمندان و اصحاب رسانه 
برگزیده شده اند. »سینما کلید پیشرفت کشور« اصلی ترین 
مضم��ون و محور محافل س��ینمایی جایزه ققنوس بود. هر 
فیلمی بر اساس این شاخص سنجیده می شد و اندیشمندان 
و هنرمندان زیادی در این باب گفت وگو کردند که س��ینما 
چگونه با تحول در موضوعات و سوژه ها، فرم، ژانر، نظام اداره، 
نظام اثربخشی و... می تواند مبدا پیشرفت کشور شود. اساسا 
س��ینما و رسانه ای که پیشرفت را رقم می زند، چه سینما و 

رسانه ای است؟
در برنامه تلویزیونی اختتامیه 
»ققنوس« که به صورت زنده 
از ش��بکه افق پخش می شد، 
دکتر جلال غفاری، سیدمحمد 
هاشمی، سیدمهدی ناظمی و 
سیدمحمد حسینی به عنوان 
نمایندگان شبکه داوران حضور 
داش��تند و پ��س از برگزاری 

میزگ��رد ح��ول »مضامین، فرصت ها و زمینه های س��ینما 
پیش��رفت«، از برگزیدگان با حض��ور عوامل فیلم ها تقدیر 
ش��د. س��یدمهدی مطهر )مجری طرح منصور(، محمدرضا 
شفاه و حس��ین دارابی )تهیه کننده و کارگردان مصلحت(، 
علی درخش��نده )تهیه کننده یدو( و علی غفاری )کارگردان 
تک تیرانداز( در این برنامه تلویزیونی حضور داشتند و تندیس 
ققنوس به آنها اهدا شد.  سیدمحمد هاشمی که هم اکنون 
قائم مقام��ی بنیاد فرهنگی خاتم را برعه��ده دارد و پیش از 

این مس��ؤولیت های رسانه ای 
متعددی داشته است، جبهه 
فرهنگی انقلاب را انباش��ت از 
سوژه های پیش��رفت دانست 
و گف��ت: نمونه هایی همچون 
»شهید حبیب پور« که اسوه 
جهادی در حاشیه شهر تهران 
بود، از رویکردهایی اس��ت که 
می تواند به جای سیاه نمایی، 
محور حرکت جامعه شود. سینمای ما از این سوژه ها بشدت 
تهی اس��ت و به آنها نمی پردازد. فیل��م »تک تیرانداز« جزء 
استثنائات خوب سینمای ما است که هم قهرمان پروری دارد، 
هم پرداختی شایسته و عزت آفرین دارد و هم الگویی خوب 
را برای تربیت نسلی که قرار است پیشرفت را رقم بزند، پیش 
روی ما می گذارد.  سیدمحمد حسینی در این برنامه از غفلت 
از خداوند و توکل و معنویت در سینمای امروز ایران بویژه در 
آثار این جشنواره گلایه و اضافه کرد: این با سینمای واقع گرا 

هم نمی خواند، زیرا معنویت گرایی و خداگرایی، از عمیق ترین 
واقعیت های پدیدار شده جامعه ایران است. 

 حسینی ضمن تقدیر از فیلم »منصور« آن را یک کار زیبا، 
خوش ساخت و اثرگذار بر مخاطب خواند وگفت: دفاع مقدس 
سرشار از این ظرفیت های نهفته است که می تواند بر هویت و 
حرکت جامعه ما اثرگذار باشد و سبب پیشرفت شود. علم گرایی 
و حل مس��اله در عین روحیه انقلابی از ویژگی های شاخص 
این اثر سینمایی قابل تقدیر بود. سیدمهدی ناظمی هم در 
این برنامه در تقدیر از فیلم س��ینمایی »یدو« آن را یک کار 
روان و خوش ساخت سینمایی دانست که حتما ارتباط خوبی 

با مخاطب خواهد گرفت. 
وی گفت: ش��خصیت پردازی و فیلمنام��ه، قصه گویی و 
پرداخت خوب به سوژه، از ویژگی های خوب این اثر سینمایی 
بود. این اثر سینمایی که فرمی خوب داشت، می تواند الگویی 
مناسب برای سینمای پیشرفت باشد، زیرا فراتر از شعارزدگی 
و مضمون زدگی، توانس��ته اثری هنرمندانه و س��ینمایی و 

مخاطب پسند را در نگاه و رویکرد انقلابی ارائه دهد. 

معرفی برگزیدگان دهمین جشنواره »ققنوس« 
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